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روزنامه صبح ایران

شبکه اخلالگر محصولات پتروشیمی متلاشی شد

ضربه به اخلالگران بازار پتروشیمی

سعید حجاریان پیش بینی کرد

ریزش جدی حامیان اصولگرایان به سمت اصلاحات 

علی ضیا: صداخفه کن نیستم! 

بازخوانی پرونده های مفاسد اقتصادی

پرونده هایی که با اعدام هم 
بسته نمی شوند

دلواپسان به دنبال پیاده کردن رقیبان از قطار انقلاب 

شکست خوردگان سیاسی
 سردمداران حذف رقبا

پرونده های فساد اقتصادی که زندگی میلیون ها تَن 
از مردم را به صورت مستقیم و غیرمستقیم تحت تاثیر 
قرار داده است، کم نیستند و مجازات های اعدام تا حبس 
های طولانی هم نتوانسته مهر پایانی بر این گونه پرونده 

ها بزند.
در سال های نخست پس از پیروزی انقلاب اسلامی، 
سوءاستفاده های اقتصادی عده ای از سرمایه داران را 

با حکم اعدام، مصادره اموال، خانه و کارخانه روبرو کرد. 
تب و تاب انقلاب و مبارزه با سرمایه داری به شعار نخست 
جامعه تبدیل شده بود؛ هنگامه ای که به نظر می آمد 
بسیاری از مستضعفان و فرودستان در این اندیشه بودند 
که سایه سنگین سرمایه داری از زندگی آنها رخت خواهد 
بست و دیگر شاهد این حجم از تضاد طبقاتی نخواهند 

بود و در فکر بدبین ترین آنها هم خطور نمی کرد...

زمزمه هایی در خصوص پیاده کردن عده ای از قطار انقلاب، بار دیگر و در آستانه 40سالگی انقلاب شکوهمند اسلامی، 
به گوش می رسد و برخی از نمایندگان مجلس معتقدند که چنین نظراتی برخلاف آرمان ها و ارزش های نظام و انقلاب 
بوده و باعث حذف نیروهای توانمند می شود.پیاده شدن از قطار انقلاب به این معنا است فردی که اعتقادش به ارزش 
ها و آرمان های انقلاب اسلامی از دست داده از جرگه تصمیم گیران و مدیران ارشد نظام خارج شود، در مورد چنین 
افرادی تکلیف مشخص است؛ اما هستند بسیاری که اعلام می کنند قلبا به انقلاب اسلامی وفادار، نسبت به وضعیت 
کشور دغدغه مند و برای ساخت جامعه ای بهتر تلاش می کنند؛ اما باز هم از سوی دلواپسان و تنگ نظران متهم می 

شوند که در دل چنین اعتقادی ندارند..
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عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهرقم  با بیان اینکه قم به انقلابی در زمینه احداث 
پارکینگ نیاز دارد، گفت: برای احداث و تکمیل پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر به مساحت 
13 هزار و 600 مترمربع اعتباری 1000 میلیارد تومانی پیش بینی شده است. حسن طلایی ، با اشاره 
به مشکل کلی شهر قم در زمینه کمبود پارکینگ اظهار داشت: یکی از نقاط منفی و پر ضعف 
مجموعه مدیریت شهری قم کمبود و جانمایی پارکینگ است.وی حضور پرشور و مستمر زائران 
و گردشگران به شهر قم در مناسبت های مختلف را مورد توجه قرار داد و افزود: شهر قم در 
طول سال و به ویژه در مناسبت های ملی و مذهبی پذیرایی میلیون ها زائر و گردشگر است اما 
زیرساخت های لازم در زمینه وجود پارکینگ هنوز به حد کافی در قم شکل نگرفته است.عضو 

شورای شهر قم گفت: مشکل کمبود پارکینگ در هسته مرکزی شهر...

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: از سوی دولت زیرساخت 
های بسیار خوبی برای سرمایه گذاری در استان ایجاد شده است، از این رو اطلاع رسانی مناسبی 
برای هدایت سرمایه گذاران در دستور کار مسئولان امر قرار بگیرد. مهرداد غضنفری روز 
یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در تالار امام رضا)ع( فرمانداری قم اظهار 
داشت: بخشی از مقدمات کار سرمایه گذاری شامل زیرساخت ها و هزینه ها در قم مهیا و فراهم 
شده است.وی افزود: از این رو اگر یک سرمایه گذار واقعی و با تجربه وجود داشته باشد، با درک 
صحیح از شرایط و فرصت ایجاد شده در استان، به لحاظ رفع موانع زمان بر و هزینه ساز، باید قم 
را به عنوان اولویت اصلی سرمایه گذاری خود انتخاب کند.وی هدایت و آگاه کردن سرمایه گذاران 

را از مهترین وظایف حوزه جذب و سرمایه گذاری استانداری دانست و ...

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهرقم  مطرح کرد

پیش بینی هزار  میلیارد تومان برای 
تکمیل پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر

 معاون استاندار قم: 

هدایت سرمایه  گذاران به قم 
نیازمند اطلاع رسانی دقیق است

قائم مقام وزیر کشور گفت: در خدمت، جناح بندی نباید حاکم 
به خود فرد و کشور  این مقوله ظلم  شود چراکه مهم شمردن 
است.سید حسین هاشمی روز یکشنبه در آیین تکریم و معارفه 
استانداران زنجان افزود: در عرصه خدمت رسانی به ملت ولایتمدار 
ایران مساله جناح مهم نیست چرا که انسان برای توسعه، تحول 
ایجاد می کند و باید در صحنه خدمت به نظام و ملت از هم سبقت 
گرفت. وی بابیان اینکه باید ذهن خود را با واقعیت ها تطبیق دهیم...

مرجع تقلید شیعیان گفت: مردم به حوزه های علمیه توجه دارند، 
اما امروز حوزه باید از این اصل پاسداری کند و حوزه انقلابی باشد 
و انقلابی عمل کند، بنده با جناح بازی مخالفم و معتقدم حوزه بالاتر 
از جناح بازی است. آیت الله  حسین نوری همدانی در دیدار اعضای 
شورای عالی حوزه های علمیه، با بیان اینکه این شورا و مدیریت حوزه 
تاکنون شایستگی خود را به منصه ظهور و بروز رسانده است اظهار 

داشت: مدیریت حوزه و اعضای شورای عالی قدم...

قائم مقام وزیر کشور: 

در خدمت، جناح بندی 
نباید حاکم شود

آیت الله نوری همدانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

جایگاه حوزه  بالاتر از 
جناح بازی است 
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توهین کنندگان 
به ظریف در مسیر دشمن 
گام برمی دارند

آیت الله سید هاشم بطحایی :

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

وزیر امور خارجه در خصوص برخی انتقادات نسبت 
به اظهاراتش در خصوص طرح موضوع پولشویی، گفت: 
نوار اظهاراتم در این خصوص وجود دارد، لذا درخواست 
می شود افرادی که نسبت به اظهاراتم اعلام نظر کردند 
در مورد محتوای اصلی آن صحبت کنند، نه محتوایی که 

خودشان ساخته اند. 
محمد جواد ظریف در گفت وگویی خاطرنشان کرد: 
افرادی که نسبت به اظهاراتم اعلام نظر کردند در مورد 
محتوای اصلی آن صحبت کنند، نه محتوایی که خودشان 
ساخته اند. در واقع گاهی افراد ببر کاغذی می سازند و آن 

را به خوبی شکار کنند. ظریف درباره سفر وزیر خارجه 
انگلستان به ایران، گفت: هنوز اطمینان ندارم این سفر 
انجام شود زیرا هم اکنون در انگلیس بحث هایی در کابینه 
این کشور به دلیل موضوع برگزیت وجود دارد، از این رو 

در گذشته نیز عقب افتاد.
وی خاطرنشان کرد: اگر این سفر انجام شود، ملاقات 
ها با بنده و سایر مسئولان مرتبط انجام خواهد شد و 
اگر هم سفر انجام نشود در زمان دیگری صورت می 
پذیرد.ظریف در خصوص جلسه مشورتی بین دولت، 
قوه مقننه، شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 

نظام برای بررسی ایرادات وارد شده به لایحه الحاق ایران 
به کنوانسیون بین المللی مقابله با تأمین مالی تروریسم 
)CFT(، گفت: گفت وگوهای خوبی انجام شد و ادامه نیز 
خواهد داشت تا نمایندگان در صورت امکان به راهکاری 
دست یابند که ایرادات شورای نگهبان برطرف و خواسته 

قوه مقننه نیز محقق شود.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: وزارت امور خارجه نیز به 
عنوان بازوی مشورتی در جلسه کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس حضور یافت و این روند برای ارائه 

مشورت نیز ادامه خواهد داشت.

معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با انتقاد از 
برخی برخوردهای »تند و نامناسب« با نوازندگان در سطح 
خیابان ها و معابر گفت: این برخوردها را در شان کشور و 

فرهنگ مان نمی دانیم. 
در روزهای اخیر فیلمی از برخورد با نوازندگان خیابانی 
واکنش  که  منتشر شده  مجازی  فضای  در  در رشت 
هایی را از سوی هنرمندان و برخی دیگر شخصیت ها و 

مسئولان در پی داشته است.
سیدمحمدمجتبی حسینی روز یکشنبه در نشست 
خبری تشریح جشن »بهار مهربانی« به مناسبت هفته 
وحدت در پاسخ به پرسشی درباره برخورد با نوازندگان 
خیابانی افزود: شیوه نامه فعالیت این دسته از نوازندگان 

در حال تدوین است.
وی اظهارداشت: اداره کل موسیقی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی پیش نویس شیوه نامه را برای فعالیت 

این نوازندگان تدوین کرده و ویراست دوم آن با همکاری 
نهادهای مختلفی که در مدیریت شهری حضور و فعالیت 

دارند در حال انجام است.
حسینی با بیان اینکه کمیسون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی هم بر این موضوع تاکید دارد اظهارامیدواری کرد 
که طی روزهای آینده ایرادهای این شیوه نامه برطرف، 

ویراست های نهایی آن آماده شود.
وی افزود: امیدواریم با ابلاغ این شیوه نامه به نهادهای 
ذیربط شاهد وحدت رویه باشیم و نوازندگان نیز مشق 
خود را در حوزه موسیقی در سطح شهر بهتر تمرین کنند 

تا دچار آسیب نشوند.
معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید 
بر اجرای موسیقی خوب اظهارداشت: معتقدیم هر نغمه 
 ای شایسته شنیدن نیست و آنچه که درست و راست و 

برگرفته از فرهنگ ماست، اجرا شود.

حسینی در عین حال در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: به عنوان یک علاقه مند جدی موسیقی ایرانی 
هیچگاه شان موسیقی را اجرا در کف خیابان نمی دانم و 
به عنوان یک شهروند علاقه مند هستم موسیقی ایرانی 
در مکانی مناسب برگزار شود که برای شنیدن آن آسایش 

وجود داشته باشد.
وی افزود: من راحتی را در ناراحتی عده ای نمی دانم، 
راحتی یعنی میانگینی که همه جامعه راحت باشند، اگر 
قرار باشد ما در کف خیابان کنسرتی برگزار کنیم که رفت 
و آمد مردم را محدود کنیم، شاید عده زیادی خوشحال و 

عده ای ناراحت شوند.
البته این امر امروزی نیست و در سال های گذشته 
هم به صورت مکرر در مکان هایی همچون برج میلاد، 
دریاچه خلیج فارس، اراضی عباس آباد و... شاهد آن 

بوده ایم.

پاسخ ظریف به منتقدان: 

درباره محتوای اصلی سخنانم اظهارنظر کنید 

معاون وزیر ارشاد: 

برخورد نامناسب با نوازندگان خیابانی در شان کشور نیست 
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ظریف، قطب زاده نمی شود
»همچنان منتظریم قوۀ قضاییه نسبت به ادعاهای وزیر 
امور خارجه در رسانۀ منتسب به علی لاریجانی واکنش 
نشان دهد. یا پی گیری مدعا یا تعقیب مدعی؛ نشر اکاذیب 
و تشویش اذهان عمومی به طور گسترده مستند به مادۀ 

286 قانون مجازات اسلامی از مصادیق افِساد فی الارض است«.این متن را وحید یامین پور 
فعال سیاسی اصول گرا با سابقۀ مجری گری در تلویزیون در شبکۀ اجتماعی توییتر منتشر 
کرده است.او تنها اصول گرای رادیکالی نیست که به سخنان آقای ظریف واکنش نشان 
داده اما بی گمان می توان آن را تند ترین دانست.وزیر امور خارجه گفته بود: »پول شویی 
در کشور ما یک واقعیت است و کسانی که هزاران میلیارد تومان پول شویی می کنند به 
راحتی ده ها میلیارد هم برای مخالفت با پول شویی هزینه می کنند.«این جمله بر مخالفان 
تصویب نهایی سی.اف.تی بسیار گران افتاده و خود را مخاطب آن احساس می کنند 
و خاصه از این جمله خشم گین اند که »آنها فقط در یک قلم سی هزار میلیارد تومان 
پول شویی کرده اند.«هر چند که ممکن است منظور ظریف از رقم 30 هزار میلیارد تومان 
همان ماجرای ورشکستگی مؤسسات مالی و اعتباری باشد اما منتقدان لوایح چهار گانه 
مقابله با پول شویی و تأمین مالی تروریسم به خود گرفته و واکنش نشان داده اند.پیش از 
یامین پور، حسین شریعتمداری در کیهان نوشته بود: »فرموده اید در ایران هزاران میلیارد 
تومان پول شویی می شود و کسانی یا کسی در یک قلم 30 هزار میلیارد تومان پول شویی 
کرده است! خب! چرا این پول شویان - به قول خودتان- صدها هزار میلیاردی را به مردم 
و مخصوصا به مراجع قضایی معرفی نمی کنید؟! اگر ادعایتان واقعیت دارد، خود داری شما 
از معرفی آنان خیانت به ملت و نظام و هم دستی با پول شویان است! نیست؟!ممکن است 
بفرمایید که خودداری شما از معرفی کلان پولشویان به علت ترس از آنهاست! در این 
صورت وقتی جنابعالی از پول شویان در داخل کشور می ترسید چه تضمینی هست که در 
انجام ماموریت خود در وزارت خارجه از کمترین تهدید دشمنان وحشت نکنید و منافع 
ملت و کشورتان را در پی این وحشت و ترس، بر باد ندهید؟! این چه دولتی است که در 
سیستم بانکی آن هزاران میلیارد پول شویی صورت می پذیرد و این سیستم بانکی توان 
کشف آن را ندارد و برای مقابله با آن باید به بیگانگان متوسل شود )پذیرش FATF(! آیا 
این اظهار نظر جنابعالی تخریب دولت و اعتراف به ناکارآمدی آن نیست؟! دولتی که خود 
یکی از اعضای اصلی آن هستید؟« چنانچه ملاحظه می شود آقای شریعتمداری نیز هر 
چند از تعابیری چون »خیانت، ترس، هم دستی با پول شویان و اعتراف به ناکارآمدی« و 
البته مشروط به واقعیت داشتن استفاده کرده ولی صحبت از »افساد فی الارض« نیست.

انتقاد و مطالبه سند و مدرک البته امر غریبی نیست اما اتهام زنی در حد افساد فی الارض 
برای رییس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی شگفت آور و نشان دهندۀ حجم خشم 
اصول گرایان رادیکال از ظریف است چون نه تنها برای تصویب و امضای برجام کوشید 
که پس از خروج آمریکا از برجام هم برای حفظ و ادامۀ آن با اروپا می کوشد و اصرار او 
برای تصویب لوایح مقابله با پول شویی و تروریسم مالی هم به قصد جلب نظر اروپایی 
هاست. واکنش ها البته محدود به اصول گرایان نبود. کما این که احمد زید آبادی هم 
نوشت: »مشخص نیست که ظریف هنگام طرح موضوع پول شویی به پیامدهای سخن 
خود و واکنش طیف اصول گرا به آن، واقف بوده است و یا این که تحت تأثیر فضای 
مصاحبه نااندیشیده کلامی را بر زبان رانده است.«»ناسنجیده« یا »نا اندیشیده« اما کجا 
و »افساد فی الارض« کجا؟!حامیان ظریف از او می خواهند کوتاه نیاید و به موردی مانند 
مؤسسات مالی و اعتباری بسنده نکند و مواردی را هم ذکر می کنند که او می تواند به آنها 
اشاره کند و مخالفان اما به خود گرفته اند و خواستار عذرخواهی اند.منتها به نظر می رسد 
حال که وحید یامین پور چنین لحنی به خود گرفته ظریف اگر هم می خواست کوتاه 
بیاید دیگر کوتاه نیاید و جایی برای نگرانی زیدآبادی هم نباشد که نوشته بود: » به گمان 
من، ظریف بحث پول شویی را از سر بی توجهی به تبعات آن مطرح کرده و به احتمال 
بسیار در کمیسیون های مجلس ادعای خود را به همان موارد مشهور اختلاس های لو رفته 
فرو خواهد کاست.«هنوز یامین پور از افساد فی الارض نگفته و ننوشته بود که زیدآبادی 
نوشت: »ظریف در نقطۀ بغرنجی نشسته که او را به تعارض هایی وامی دارد که دوره به دوره 
او را به دردسر می اندازد. او تصور می کند مقام وزارت خارجه و تعارض های آن در برآورد 
نهایی به دردسرش می ارزد اما به گمان من نمی ارزد!«»می ارزد« و »نمی ارزد« زیدآبادی 

احتمالا برگرفته از شعر مشهور و ضرب المثل شدۀ حافظ است:
شکوهِ تاجِ سلطانی که بیمِ جان در او درج است
کلاهی دل کش است اما به ترکِ جان نمی ارزد

قضیه البته خیلی هم جدی نیست و وزارت خارجه هم تاج سلطانی نیست که بیم 
جان در او درج شده باشد. آقای یامین پور هم وزن زیادی ندارد که ظریف را بهراساند. 
چرا که وزیر خارجه و امضا کنندۀ برجام، همچنان پشت گرم به نظام است و اساسا بیش 
از آن که سیاست گذار باشد کارگزار است اما به نظر می رسد برخی پس از ناکامی در پروژه 
تشبیه حسن روحانی رییس جمهوری به ابوالحسن بنی صدر اولین رییس جمهوری ایران 
حالا بدشان نمی آید یا این آرزو را دارند که از جواد ظریف یک صادق قطب زاده بسازند!

)یگانه وزیر خارجه و تنها وزیر در تاریخ جمهوری اسلامی که به رغم سابقه عضویت 
در شورای انقلاب در سال های 57 و 58 و وزارت خارجه در سال های 58 و 59 دو 

سال بعد اعدام شد(.
////////////////////////////////////

مسئولان؛عادت  نکنید
ما عادت کرده ایم، سال هاست؛ شاید اول کمی برای مان 
سخت باشد اما بعد عادت می کنیم. وقتی دلار به هزار 
تومان رسید، دادها به آسمان رفت و بعد عادت کردیم. 
دلار سه هزارتومان شد عادت کردیم. 10 هزار تومان شد 
عادت کردیم حتی 18 هزار تومان هم شد عادت کردیم. ما 

اهل عادتیم. آن روزهای اول بود که به قیمت های گران شده اعتراض داشتیم بعد فقط 
قیمت ها را دیدیم و کارت را دادیم تا آقا و یا خانم فروشنده آن را بکشد. ما دیگر عادت 
کرده ایم هر روز قیمت ها را بخواینم و بگوییم امروز هم گران شد.ببیند چقدر خوب به 
آلودگی هوا عادت کرده ایم و یا دیگر از زلزله نمی ترسیم یا خیلی عادی در جاده ها به 
استقبال مرگ می رویم و حتی به راحتی شعار سیاستمداران را باور می کنیم.برای ما مردم 
همه چیز عادی شده است. این عادی شدن باعث شده که عادت کنیم اما تو رو به خدا 
حضرات مسؤول شما عادت نکنید.شما عادت نکنید مثلا اگر  کارگران شرکت نیشکر 
هفت تپه خوزستان سه ماه است حقوق نگرفته اند، به آنها حقوق ندهید. آنها به زندگی 
سخت عادت کرده اند. آنها صورت خود را با سیلی سرخ نگه می دارند اما شما عادت نکنید 
که همیشه صورت آنها را سیلی خورده ببیند.به فاصله طبقاتی ایجاد شده در جامعه این 
روزهای ایران عادت نکنید. عادت نکنید که یکی همیشه دارا باشد و یکی همیشه ندار.

لطفا عادت نکنید.عادت نکنید به اینکه تولیدی های بزرگ و کوچک یکی یکی تعطیل 
شوند. عادت نکنید کارگران آنها بیکار شوند. عادت نکنید قیمت ها همیشه در حال افزایش 
باشد.عادت نکنید خبرهای تلخ اجتماعی را بشنوید و دست روی دست بگذارید و کاری 
نکنید.عادت نکنید که قیمت  خودرو هر روز بالا برود و مردم مجبور باشند برای پراید، به 
اندازه یک ماشین با کیفیت هزینه کنند.ما مجبور هستیم عادت کنیم. ما اگر عادت نکنیم 
مجبوریم با کابوس مشکل ها زندگی کنیم. اگر بخواهیم هر روز به قیمت شیر و ماست فکر 
کنیم، دیگر نمی توانیم زندگی کنیم. ما عادت می کنیم تا شما فکری به حال کشور کنید.

شما عادت نکنید که سر ماه حقوق بگیرید، با خودروهای اداری از این سو به آن سوی 
شهر بروید و ندانید مردم چه مشکلاتی دارند.عادت کردن شما خطر بزرگی برای جامعه 
است. شما هم اگر به مشکلات عادت کنید دیگر نمی شود هیچ امیدی به آینده نداشت. 
آن زمان است که ناامیدی از در و دیوار شهر و کشور بالا می رود و هر کسی به دنبال راهی 

برای فرار از شرایط موجود است.لطفا  عادت نکنید حضرات مسؤول!

تصویب الزامی بودن کلاه ایمنی برای تمامی سرنشینان موتور 

استفاده از صندلی کودک در خودرو اجباری شد 
نائب رئیس کمیسیون عمران مجلس از اصلاح ماده 19 قوانین راهنمایی و رانندگی و 
الزامی شدن داشتن صندلی کودک و کلاه ایمنی برای تمامی سرنشینان موتور در جلسه 

امروز کمیسیون عمران خبر داد.
سید ابوالفضل موسوی در گفت وگو با ایسنا، ضمن تشریح جلسه امروز کمیسیون 
عمران مجلس بیان کرد: در جلسه امروز ادامه بحث اصلاح قانون نظام مهندسی مورد 

بررسی قرار گرفت و ما در جلسات گذشته تا ماده 25 این طرح را بررسی کرده بودیم.
وی در ادامه بیان کرد: نکته ای که در جلسه امروز مطرح شد این بود که با توجه به 
تغییر تیم وزارت راه و شهرسازی به خصوص در حوزه نظام مهندسی تیم جدید با آنچه 
که در کمیسیون در حال بررسی بود مخالفت اصولی داشت و در نهایت یک هفته از 
کمیسیون وقت گرفت تا با نگاه جدید مدیران به اصل این طرح نگاه کند و در جلسه بعد 

نظر عمومی وزارت راه و شهرسازی را داشته باشد.
نماینده مردم یزد در مجلس ادامه داد: اگر وزارت راه و شهرسازی با ما همراه شود 
اصلاح این قانون سرعت بیشتری خواهد گرفت. موضوع بعدی اصلاح ماده 19 قوانین 
راهنمایی و رانندگی بود که بر اساس این ماده بستن کمربند ایمنی در جاده ها برای تمامی 
سرنشین ها الزامی است؛ چرا که بیشتر تلفات در تصادفات جاده ای به دلیل نبستن کمربند 
ایمنی است. از سوی دیگر در جلسه امروز کمیسیون مصوب شد تا داشتن صندلی کودک 
برای خودروهای سواری الزامی شود؛ چرا که بیشترین تلفات تصادفات رانندگی به دلیل 
نداشتن کمربند ایمنی و یا صندلی کودک است.وی در پایان تصریح کرد: از سوی دیگر 
در جاده ها تمامی سرنشین های موتور چه فرد راننده و چه ترک آن باید کلاه ایمنی داشته 

باشد. رعایت این قوانین تلفات تصادفات رانندگی را کاهش می دهد.

عبدالله ناصری: 

مبالغه است بگوییم همه 
با ریاست دوباره عارف موافق بودند

مجدد  انتخاب  به  نسبت  انتقادات  درباره  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
محمدرضا عارف به ریاست شورای عالی اصلاح طلبان می گوید: هرچند مدیریت 
شورای  به  نسبت  انتقاداتی  و  نبوده  صددرصدی  دوره  این  در  عارف  آقای 
برای  اما اصلاح طلبان همچنان تجربه کارآمدتری  سیاست گذاری وجود دارد، 

جایگزینی نیافتند.
عالی  شورای  به  اصلاحات  طرفداران  که  انتقاداتی  درباره  ناصری  عبدالله 
سیاست گذاری اصلاح طلبان وارد می کنند به خبرنگار ایرناپلاس می گوید :به هر 
صورت چون محور اصلی انتقادات نسبت به شورا، مربوط به لیست های انتخاباتی 
است، باید توجه داشت که این لیست ها در هر شرایطی نمی تواند نظر نهایی همه 
افراد را جلب کند. بر این اساس بنا شد یک آسیب شناسی در این زمینه صورت 
گیرد و اعضای شورا نیز آن را دنبال کردند و نهایتاً احزاب پیشنهادهایی دادند و 
ترکیب کنونی، چیزی است که اعضا بر سر آن توافق کردند.ناصری ادامه می دهد: 
البته اینکه بگوییم همه احزاب اصلاح طلب بر سر این موضوع توافق نظر داشتند 
تا حدی مبالغه است. با این حال، بعد از بررسی های مکرر از سوی اعضای شورای 
از قبیل پارلمان  هماهنگی اصلاحات به این نتیجه رسیدند طرح موضوعاتی 
اصلاحات زود است و روند شورای عالی سیاست گذاری به رغم انتقاداتی که نسبت 
به شیوه مدیریتی آن وجود دارد، به مسیر خود ادامه دهد. چراکه اصلاح طلبان 
همچنان تجربه کارآمدتری برای جایگزینی نیفتند.این فعال سیاسی اصلاح طلب 
در پاسخ به پرسشی درباره اینکه رویه محمدرضا عارف و رفتار منفعل او سبب 
بروز بخشی از انتقادات و نارضایتی نسبت به شورا و عملکرد اصلاح طلبان شده 
است، می  گوید: مدیریت آقای عارف در این دوره، صد در صد مطلوب نبوده است، 
اما اعضای این شورا که شامل دبیران کل سایر احزاب اصلاح طلب می شوند، 
خودشان پذیرفتند مجدد ایشان را به عنوان رئیس انتخاب کنند. درواقع این ها، 
بر این باور نبودند که ریاست شورا را باید فردی غیر از آقای عارف بر عهده 
بگیرد، ضمن اینکه انتظارات بیشتری از ایشان دارند.وی در همین راستا افزود: در 
انتخاب نایب رئیس اول شورا، آقای موسوی لاری با انتخاب شان برای این سمت 
مخالف بودند، اما اعضا بر انتخاب ایشان اصرار داشتند. نایب رئیس دوم نیز طبق 
قاعده، همیشه رئیس دوره ای شورای راهبردی اصلاح طلبان است که در حال 
حاضر آقای حضرتی به عنوان قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی عهده دار آن 
هستند. به همین دلیل فرصت چندانی برای بحث بر سر آن وجود ندارد.ناصری 
تأکید دارد که رهبران جبهه اصلاحات، انتظار دارند این شورا فراتر از کارزارهای 
انتخاباتی عمل کند و برای توجیه افکار عمومی در سایر حوزه های اجتماعی و 
سیاسی وارد عمل شود.این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به اینکه عارف و 
چهره های این جریان سیاسی برای اقناع مخالفان خود در انتخابات سال آینده 
مجلس شورای اسلامی چه باید بکنند، تصریح می کند: شرایط کشور به گونه ای 
است که اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل باید فارغ از هرگونه نگاه جناحی و بر 

اساس مصالح و منافع ملی عمل کنند. 

رئیس شورای شهر تهران: 

وزارت اطلاعات برای اعلام نظر 
درباره حناچی 5 روز مهلت دارد 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: وزارت کشور 10 روز مهلت دارد حکم 
شهردار منتخب پایتخت را ابلاغ کند، تاکنون پنج روز از فرصت قانونی گذشته 

و هنوز فرصت هست که وزارت اطلاعات نظرش را به وزارت کشور ارائه دهد. 
تعیین  برای  العاده شورا  فوق  از جلسه  یکشنبه پس  روز  محسن هاشمی 
سرپرست شهرداری تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اینکه احتمال می دهید صلاحیت حناچی تایید نشود؟ اظهار داشت: ما خوشبین 
هستیم و البته ما همیشه خوشبین هستیم.اعضای شورای اسلامی شهر تهران 
امروز در جلسه فوق العاده عصر خود پیروز حناچی، شهردار منتخب خود را که 
22 آبان ماه جاری ) سه شنبه هفته گذشته( برگزیده بودند، به عنوان سرپرست 
انتخاب سرپرست  روند  درباره  برگزیدند.هاشمی همچنین  پایتخت  شهرداری 
شهرداری توضیح داد: سید محمد علی افشانی شهردار سابق تهران نامه ای را 
ارسال کرد که آماده است مسئولیت را واگذار کند و وزارت کشور هم اعلام کرده 
بود که در حال آماده کردن بخشنامه جدید است.وی افزود: عصر روز یکشنبه 
بخشنامه با این مبنا که شورا باید اقدام به انتخاب سرپرست )برای شهرداری( 

کند برای ما ارسال شد.
* حناچی سرپرست شهرداری تهران شد 

)بر ترک  افشانی هم  آنجا که  از  تهران گفت:  رئیس شورای اسلامی شهر 
مسئولیت شهرداری( اصرار داشت، بار دیگر موضوع مطرح و سرپرست انتخاب 
شد.هاشمی تاکید کرد: سازمان بازرسی هنوز نسبت به تاریخ 15 آذر برای پایان 
کار شهردار )بازنشسته( تهران تاکید دارد اما بخشنامه وزارت کشور حاکی از 
ضرورت انتخاب سرپرست در روز جاری بود.وی اظهارداشت: قانون سرپرستی 
سه ماه است و وزارت کشور 10 روز مهلت دارد حکم شهردار را ابلاغ کند.اعضای 
شورای اسلامی شهر تهران در جلسه رسمی و علنی عصر یکشنبه خود پیروز 

حناچی را با 17 رای به عنوان سرپرست شهرداری پایتخت برگزیدند. 

بی مقدار نماینده تبریز:

یکپارچه باید از ظریف حمایت کنیم
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که ظریف درباره 
پولشویی واقعیت را بیان کرد، گفت: متحد و یکپارچه باید از وزیر امور خارجه 

پیشتیبانی کنیم.
»شهاب الدین بی مقدار« در نطق میان دستور جلسه علنی روز یکشنبه 
مجلس به تحریم های آمریکا علیه ایران اشاره کرد و اظهار داشت: چرا می 
خواهیم همواره با کوبیدن لفظی دشمن، مشکلات را حل کنیم در حالی که آنها 
کاری جز کسب منافع نداشته و برای از پا درآوردن ما برنامه ریزی کرده اند پس 
ما نیز باید برای جلوگیری از تحریم ها، برنامه داشته باشیم.وی افزود: وزیر خارجه 
ای که با هدایت رهبر معظم انقلاب توانست کشور را از فصل هفتم منشور سازمان 
ملل خارج کند، قطعنامه های مختلف را ملغی و قطعنامه ای به نفع ایران صادر 
کند و برجام را نیز عملیاتی سازد به بهانه های مختلف می کوبیم در حالی که 

باید متحد و یکپارچه از وی پیشتیبانی کنیم.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس با بیان این که ظریف درباره 
پولشویی واقعیت را گفت، اظهار داشت: وزیر امور خارجه را مرتب بمباران رسانه 
ای می کنند، مگر کسی در کشور هست که نخواهد قانون پولشویی اجرا شده و 

انواع قاچاق از بین برود و همه چیز شفاف شود.
*  مشکل پولشویی را نمی توان انکار کرد

اردشیر نوریان نماینده مردم شهرکرد، سامان و بن در مجلس نیز در نطق خود 
با یادآوری این که کشور با مسائل متعددی روبرو است، اظهار داشت: در این زمان 

بیش از هر زمان دیگری نیاز به وحدت و همدلی وجود دارد.
وی با تاکید بر این که برخی معضلات داخلی وجود دارد که نمی توان آنها را 
انکار کرد، به موضوع پولشویی اشاره کرد و افزود: نمی توان این مشکل را انکار 

کرد، در حالی که درباره تصویب قانون پولشویی اقدام جدی شده است.
این نماینده مجلس دهم خاطرنشان کرد: میلیاردها تومان پول کثیف ناشی از 
تجارت مواد مخدر را نمی توان انکار کرد؛ از این رو خواهش می شود موضوعی 

که برای اقتصاد کشور ضرورت دارد را انکار نکنیم بلکه از بودنش ناراحت شویم.

شبکه اخلالگر محصولات پتروشیمی متلاشی شد

ضربه به اخلالگران 
بازار پتروشیمی 

وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان)عج( یکی 
از بزرگ ترین شبکه های دلالی و اخلالگر محصولات پتروشیمی را متلاشی 

کردند.
به پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، در این اطلاعیه آمده است: این شبکه 
غیرقانونی به صورت سراسری به ویژه در استان های تهران، خراسان رضوی، 
گیلان، قم، مازندران، گلستان، کهکیلویه و بویراحمد و قزوین فعالیت داشتند و 

درصدد ایجاد تقاضای کاذب در بازار بودند.
براساس این اطلاعیه، حجم تخلفات مالی این شبکه حدود 500 میلیارد 
تومان برآورد شده است و با تلاش بی وقفه سربازان گمنام امام زمان )عج( علاوه 
بر کشف 10 هزار تن محصولات پتروشیمی، 14 نفر از عوامل اصلی این شبکه 

دستگیر و به دستگاه قضایی معرفی شدند.
وزارت اطلاعات در این اطلاعیه یادآور شد: با اقدامات اخلالگران و دلالان، بازار 
مواد پتروشیمی در ماه های اخیر ملتهب شد و نرخ محصولات صنایع غذایی و 
نساجی رشد پنج برابری داشت که با اقدامات این وزارتخانه اکنون شاهد روند 

کاهشی قیمت ها در این بازار هستیم و همچنان ادامه دارد.

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: 
ظریف که به عنوان فردی متدین، متعهد 
و کارشناسه در مقابل حراف های بین 
و  خطرناک  اندازهای  دست  و  المللی 
خائن اروپایی و آمریکایی دروازه کشور را 
محافظت می کند باید مورد تکریم باشد 

نه رفتارهای توهین و تحقیر آمیز.
آیت الله سید هاشم بطحایی درباره 
ظریف  به  دلواپسان  اخیر  حملات 
اظهارداشت : این روزها شاهد رواج تقابل 
و تهمت زنی ها به مسئولان موثر نظام 
استکبار  که  است  آن  واقعیت  هستیم، 
جهانی همچنان بر این باور است که بهترین 
راه برای برهم زدن وحدت ایران اسلامی و 
جلوگیری از پیشرفت کشور، ایجاد فضایی 
است که سردمداران و مسئولان موثر به 
جان هم افتاده و به یکدیگر اتهام بزنند، در 
مساله اخیر مرتبط با پولشویی هم تلاش 
بر این است تا به شیوه ای وانمود شود که 
یک طرف افراط و تفریط و طرف دیگر 
آقای  این  بر  تاکید  با  دارد.وی  دلسوزی 
ظریف در خلال مدت طولانی که در رابطه 
بوده  اندرکار  دست  خارجی  سیاست  با 
انسانی سالم با دیدگاهی قابل قبول است، 
ادامه داد: اگر ما وزرای خارجی کشورهای 
جهان را اعم از آمریکا، اروپا و خاورمیانه 
را با آقای ظریف مقایسه کنیم قطع به 
یقین بدانید که ایشان از همه آنها داناتر، 
هوشیارتر و نسبت به منافع کشور دلسوزتر 
است.عضو مجلس خبرگان رهبری تاکید 
نمایندگان  میان  از  کسانی  اینکه  کرد: 
مجلس یا سایر سیاسیون اقدام به انگ 
زنی ضد آقای ظریف می کنند، بدانند 

که در مسیر خواست دشمن گام برمی 
دارند. آقایان اگر ایرادی به آقای ظریف 
دارند بهتر است در محافل خصوصی از 
ایشان توضیحات لازم را بخواهند نه اینکه 
در فضای عمومی رسانه ها، ایشان را که 
دلسوخته نظام است متهم و تخریب کنند. 
این رفتارها ثمری ندارد جز اینکه ایشان 
را که دلسوز نظام است را دلسرد می کند 
و از ادامه فعالیت بازمی دارد.بطحایی  در 
گفت و گو با خبرآنلاین با تاکید بر اینکه 
آقای ظریف به عنوان یک کارشناس امین 
به مدت 6 سال از دروازه مهمی همچون 
شکل  بهترین  به  خارجه  امور  وزارت 
نگهبانی کرده است، یادآور شد: واقعیت 
آن است که وزیر امور خارجه بیش از هر 
شخص دیگری از جمله مجلسی ها مسایل 
را فهم کرده و کارکشته تر و با تجربه تر 
است، برخی از همین آقایان  مجلسی که 
امروز اظهاراتی علیه آقای ظریف مطرح 
می کنند قبل از ورود به مجلس هیچ 

اطلاعات حقوقی و سیاسی نداشتند اما 
حالا که وارد مجلس شدند خودشان را 
سیاسی می دانند؟وی خطاب به مخالفان 
ظریف گفت: کدام یک از شما می توانید 
همانند آقای ظریف عمل کنید؟ این شیوه 
رفتار شما دقیقا در مسیر خواست دشمن 
است، آیا مردی که امروز آسایش ندارد و 
به عنوان یک فرد متدین، متعهد، هوشیار، 
کارشناس و باتجربه در مقابل حراف های 
بین المللی و دست اندازهای خطرناک 
اروپایی و آمریکایی این طور از دروازه کشور 
محافظت می کند باید مورد تکریم باشد 
یا رفتارهای توهین و تحقیر آمیز؛ آن هم 
رفتارهایی که خروجی آن به نفع آمریکا و 
اروپاست.وی ادامه داد: فکر می کنید چه 
کسی را می توان جایگزین آقای ظریف 
کرد؟ نماینده مجلسی که امروز دست 
به تخریب شخصیت های موثر نظام می 
زند، هیچ اطلاعات سیاسی، حقوقی اعم از 
حقوق جزا، حقوق مدنی و حقوق سیاسی 

ندارد و تنها با زد و بندهای انتخاباتی به 
مجلس راه پیدا کرده و کرسی را به دست 

آورده است.  چرا باید اینگونه رفتار کرد؟
* پولشویی علت تورم و کاهش 

ارزش پول ملی است
با  مبارزه  ضرورت  درباره  بطحایی 
پولشویی تصریح کرد: واقعیت آن است که 
آیا مساله پولشویی در کشور وجود دارد یا 
خیر؟! ببینید همین تورم و کاهش ارزش 
پول ملی که لطمه بزرگی به انقلاب است 
این زمینه  از پولشویی است؛ در  ناشی 
همان طور که مقام  معظم رهبری هم 
تاکید کردند دولت، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و بانک مرکزی باید تدبیر کرده  
و این معضل جدی را حل و فصل کنند.

بیان  با  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
اینکه وجود قاچاق در کشور نیز اثباتی 
بر وجود پولشویی است ادامه داد: امروز 
پدیده نامیمون قاچاق در کشور غیرقابل 
انکار است، اینکه عده ای روی اعداد بحث 
می کنند خیلی محل اعتنا نیست بلکه 
مساله این است که قاچاق در کشور وجود 
دارد، وقتی صدا و سیما تیتر می زند که 
قاچاق آزاد، قاچاق راحت و ... سوال این 
است که آیا قاچاق وجود دارد یا ندارد؛ اگر 
ندارد پس به چه علت صدا و سیما چنین 
گزارش هایی را منتشر کرده و مردم را 
نگران می کند؟ پس قاچاق وجود دارد و 
مصداق آن را هم می توان خروج گازوییل 
و بنزین از مرزها دانست. بنابراین ضرورت 
دارد قوه قضائیه، دولت، نیروی انتظامی 
این پدیده پولشویی واکنش  به  نسبت 

جدی نشان بدهند.

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مسئولان باید امید به آینده را در بین 
مردم و جامعه پمپاژ کنند، زیرا لازمه زندگی و پیشرفت همین مسئله است.

و  کشور  فعلی  فضای  به  توجه  با  این که  درباره  شاه نشین  محمودی  محمد   
فضاسازی هایی که صورت گرفته، چقدر ضرورت دارد که دولت مردان و تصمیم گیران 
امید را به جامعه تزریق کنند، گفت: ابتدا ذکر یک نکته مهم بسیار ضروری است؛ امید به 
آینده در پیشگری از بیماری های افسردگی، روانی ایجاد انگیزه و تحرک در مردم و جوانان 

یک اصل پذیرفته شده است.
 برای یک انسان زندگی بدون امید و آزرو مفهوم درستی که باید داشته باشد را ندارد 

و زندگی او را تبدیل به روزمرگی می کند که انگیزه ای برای فردا ندارد.
وی خاطرنشان کرد: هنگامی که یک فرد چشم اندازی برای آینده خود متصور نباشد 

قطعا درجا خواهد زد و این مهم در همه انسان ها صدق می کند.

* دستاورد های انقلاب باید شفاف سازی شود
وی با اشاره به فضای فعلی و تبلیغ دشمنان علیه کشورمان گفت: این روز ها فضای 
کشور مه آلود است و دشمن بیش از هر زمانی دست به تبلیغات منفی می زند، بدخواهان 
ما قصد دارند چهل سال دستاورد های انقلاب را زیر سوال ببرند و سیاه نمایی کنند. این 
نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: قشری که امروز در جامعه فعالیت می کند، 
متعلق به دهه های شصت و هفتاد و حتی پنجاه هستند و شرایط قبل از انقلاب را آنطور 

که باید درک نکرده اند و نمی دانند چه چیزی داشتیم و چه چیزی نداشتیم.
وی ادامه داد: امروز کشورمان را با چهار کشوری مقایسه می کنند که رشد های 
کوچکی داشته اند، مشاهده می کنیم کوچک ترین پیشرفت و تکنولوژی را به ما نشان 
می دهند و می گویند فلان کشور پیشرفت کرده است در صورتی که اینچنین نیست؛ 
پارامتر های زیادی را باید برای یک جامعه در حال رشد در نظر گرفت با عکس و خبر که 

نمی شود توسعه را معرفی کرد.
شاه نشین ادامه داد: متاسفانه ما آن طور که باید شفاف سازی نمی کنیم، در کمتر 

کشوری فضایی که برای رشد و پیشرفت افراد در کشور ما وجود دارد را می توان یافت. در 
هیچ کجای دنیا پیدا نمی کنید که مسئولان از طبقاتی بیایند که متعلق به یک قشر خاص 
نیست.وی ادامه داد: تاریخ چهل ساله انقلاب نشان می دهد که مسئولان ما متعلق به یک 
خانواده و طبقه خاصی نیستند و از همه قشر در میان آنان وجود دارد. امروز مشاهده 
می کنید نمایندگان، وزرا، رئیس جمهور از طبقه ای نمی آیند که در ناز و نعمت بوده اند این 
نشان می دهد آنان از جایی قدم به عرصه گذاشتند که یا تلاش فردی داشته اند یا انقلاب 
بستری برای آن ها فراهم کرده است.شاه نشین افزود: به طور مثال خود من از شش و یا 
هفت سالگی از بستی فروشی شروع کردم و امروز افتخار دارم که نماینده مجلس باشم، 

این ها را باید به مردم گفت.

* کسی روی پیشرفت های کشور مانور نمی دهد 
وی با اشاره به رفتار رسانه در قبال مسئولان و نشان دادن موفقیت ها گفت: بسیار جای 
تاسف دارد برخی از رسانه های ما نشان دهنده پیشرفت ما نیستند.این نماینده مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: چه طور است طور صدا و سیما و رسانه های ما وقتی که 
از هزاران فرزند مسئولان ما یکی تخلف می کند عالم و آدم را خبر می کنند که فلانی 
خلاف کرده، اما به بررسی دیگر فرزندان مسئولان که شهید شده اند و یا بدن های تکه و 

پاره دارند، نمی پردازند؟
وی تاکید کرد: متاسفانه کسی روی پیشرفت های کشور مانور نمی دهد. همه 
جوامع نکات منفی دارند که باید برطرف کنند.نماینده مردم شهریار در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه با کسانی ناامیدی را به وجود می آورند برخورد نمی شود، 
اظهار داشت: ما در رشد و پژوهش علم موفقیت های بزرگی کسب کردیم و توانستیم 
بسیاری از احتیاجات خود را بومی سازی کنیم، روزگاری می گفتند حتی آبگوشت شما 
مونتاژ است؛ نخودش از فلان کشور می آید، گوشتش استرالیایی است و حتی آبی که 
در داخل قابلمه می ریزید از بَهمان کشور می آید. ما امروز تکنولوژیمان را به کشور های 

دیگر صادر می کنیم.

آیت الله سید هاشم بطحایی :

توهینکنندگانبهظریفدرمسیردشمنگامبرمیدارند

شاه نشین عضو کمیسیون شورا ها و امور داخلی کشور :

مسئولان امید به آینده را به مردم پمپاژ کنند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران گفت :تحریم 
ها شاید هزینه های سنگینی  داشته باشد اما سیاست 
های ایران را تغییر نخواهند داد. دولت قبلی  آمریکا تحریم 
های شدیدتری علیه ایران اعمال کرده بود، اما در پایان 
مجبور شد بر سر میز بنشیند. ترامپ همچنان یک تجربه 

شکست خورده را دنبال می  کن
به منظور دومین دور  »سید عباس عراقچی«  که 
گفت وگوهای سیاسی مشورتی معاونان وزرای خارجه 
ایران و اسپانیا، وارد مادرید شده است در مصاحبه با 
روزنامه اسپانیایی 'آ.ب.ث' در پاسخ به این پرسش که 
خروج آمریکا از برجام و اعمال مجدد تحریم ها چگونه 
بر ایران تاثیر گذاشته ا ند؟ اظهار داشت: قبل از اجرای 
تحریم ها و از زمان انتخاب ترامپ، یک تاثیر روانی  به 
خاطر سردرگمی وجود داشت و برخی شرکت ها شروع 

به متوقف کردن فعالیت های خود در ایران کردند.
وی افزود: پس از آن، شرکت هایی که رابطه با آمریکا 
ندارند، همچنان در حال همکاری با تهران هستند. حدود 

سه هزار شرکت کوچک، متوسط و بزرگ با ایران کار می  
کنند. چیزی که آنها می  خواهند یک کانال مالی  برای 

معاملات است.
داد:  ادامه  ایران  خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون 
احتمال کاهش فروش نفت خام ایران وجود دارد، اما نه 

در سطحی که آمریکا فکر آن را می  کند.
* آمریکا از لحاظ سیاسی منزوی شده است 

وی تاکید کرد: تحریم ها شاید هزینه های سنگینی  
داشته باشد اما سیاست های ایران را تغییر نخواهند داد. 
دولت قبلی  آمریکا تحریم های شدیدتری علیه ایران 
اعمال کرده بود، اما در پایان مجبور شد بر سر میز بنشیند. 
ترامپ همچنان یک تجربه شکست خورده را دنبال می  
کند. آمریکا یک قدرت اقتصادی است و همانند یک قلدر 
به سایر کشورها فشار می  آورد، اما کشوری است که از 

لحاظ سیاسی منزوی شده است.
عراقچی  در پاسخ به این پرسش که آیا ایران همانند 
دوره قبلی  تحریم ها که تعداد سانتریفیوژ ها را از 200 به 

20 هزار عدد افزایش داده این بار نیز افزایش خواهد داد؟ 
گفت: ایران برای نشان دادن اعتبار فعالیت های هسته 
ای را محدود کرد. اگر توافقی وجود نداشته باشد، این 
محدودیت ها وجود ندارند. هدف برنامه هسته ای ایران 
همیشه صلح آمیز خواهد بود. قبلا سانتریفیوژ های نسل 
اول را در اختیار داشتیم و اکنون در نسل های سوم و 
چهارم کار می  کنیم، اما نمی  خواهیم به یک نقطه تنش 

برسیم.
مذاکره کننده ارشد کشورمان در مورد اتهامات آمریکا 
که ایران را به حمایت از تروریسم و سوء استفاده از توافق 
برای توسعه سلاح های اتمی متهم کرده و ادعاهای 
نتانیاهو مبنی بر اینکه شواهدی را در دست دارد، گفت: 
برنامه هسته ای ما تحت بازرسی آژانس انرژی اتمی  است. 
در 13 گزارش، تائید شده که ایران به تعهدات خود پایبند 
است. رژیم صهیونیستی در دروغ گفتن متخصص است. 
نباید در دام دروغ های افرادی که به دنبال جنگ هستند، 

بیافتیم.

سیدعباس عراقچی: 

تحریم ها سیاست های ایران را تغییر نخواهند داد

سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس از 
حضور سخنگوی دستگاه قضا در جلسه این فراکسیون 
خبر داد و گفت حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای درباره اظهارات محمد جواد ظریف در خصوص 
پولشویی نامه نوشته و خواسته است توضیحات و اسناد 

وزیر امور خارجه اخذ شود.
سخنگوی  از  نقل  به  نقوی حسینی  سیدحسین 
دستگاه قضا گفت: این کلمات و جملات از نظر شخصی 
بنده غلط بوده و از طرف یک مقام رسمی مطرح می 
شود . او باید توضیح دهد و اسناد خود را ارائه کند. 
اینجانب نامه نوشته و گفته ام که اگر این جملات از 

سوی ایشان است، توضیحات و اسناد وی اخذ شود.
سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی با اشاره به 
سخنان معاون اول رئیس قوه قضاییه در جلسه این 
فراکسیون گفت: برخی افراد با دفاع از خروج دلار از 
کشور و عدم جرم انگاری آن قصد دارند مانع ورود قوه 
قضاییه شوند اما این قوه در برخورد با فساد با احدی 

تعارف ندارد.
نماینده مردم ورامین در مجلس شورای اسلامی 
گفت که در این جلسه نمایندگان سوالات و مسائل خود 
را مطرح کردند که از جمله آنها می توان به قدردانی 

از ورود و برخورد قوه قضائیه در مبارزه با اخلال گران 
نظام اقتصادی و دانه درشت ها، ضرورت برخورد با دانه 
درشت ترها که عامل اصلی بی نظمی های اقتصادی 
بوده اند مثل رئیس بانک مرکزی، ضرورت مقابله قاطع 
با زمین خواری و چپاول اموال مردم، ضرورت طرح نظر 
و دیدگاه های قوه قضائیه راجع به لوایح و طرح هایی که 

جنبه قضائی دارند ، اشاره کرد.
وی افزود: همچنین لزوم مقابله با مفاسد در خود قوه 
قضائیه اگرچه قاطبه قضات و کارکنان قوه قضائیه افراد 
متدین و متعهد و سالمی هستند، ضرورت اعلام نتیجه 
پرونده برادر رئیس جمهور، برادر جهانگیری، سیف و 
دیگران، اهتمام بیشتر قوه قضائیه در پاسخگویی به 
مکاتبات نمایندگان مجلس، لزوم ورود قاطع و برخورد 
قاطع با افراد رده بالای اخلال اقتصادی به ویژه کسانی 
که موجب از بین بردن ارز کشور شدند، لزوم پاسخگویی 
قوه قضائیه به شبهاتی که رسانه های معاند و ضد انقلاب 
در رسانه ها مطرح می کنند، حمایت از قوه قضائیه از 
سوی مجلس و به ویژه فراکسیون نمایندگان ولایی 
در مقابله با مفاسد، اخلالگران اقتصادی، رانت خوارها 
در دستگاه های اجرایی و علت عدم پیگیری اظهارات 
ظریف که خلاف منافع ملی است از سوی قوه قضائیه 

از دیگر مسائلی بود که در جلسه صبح امروز مطرح شد.
نقوی حسینی با اشاره به اظهارات اژه ای عنوان 
کرد: ما همچنان با نظامی در تراز حکومت اسلامی 
فاصله داریم و باید خیلی کار کنیم تا به آن درجه 
برسیم ولی انصافا زحمات زیادی کشیده شده و انصافا 
به مراحل متعالی رسیدیم و طی چهل سال گذشته 
کارهای بزرگی انجام شده است.وی ادامه داد: اژه ای 
همچنین تصریح کرد که اینکه یک مقام دولتی اعم از 
رئیس جمهور یا معاون اول و هرکس دیگری تصمیم به 
واگذاری ارز و سکه در آن شرایط کرده، اولا باید بررسی 
شود که آیا این تصمیم درست بوده و یا غلط و ثانیا چه 
کسی باید برای قوه قضائیه این موضوع را اعلام کند تا 

قوه قضائیه ببیند جرمی اتفاق افتاده یا خیر؟
مجلس  ولایی  نمایندگان  فراکسیون  سخنگوی 
شورای اسلامی در پایان با اشاره به سخنان اژه ای در 
مورد اظهارات ظریف خاطرنشان کرد: این کلمات و 
جملات از نظر شخصی بنده غلط بوده و از طرف یک 
مقام رسمی مطرح می شود و باید توضیح دهد و اسناد 
خود را ارائه کند که اینجانب نامه نوشته و گفته ام که 
اگر این جملات از سوی ایشان است، توضیحات و اسناد 

وی اخذ شود.

سخنگوی فراکسیون نمایندگان ولایی نقل کرد

اژه ای خواستار ارائه اسناد وزیر امور خارجه درباره پولشویی شد

قائم مقام وزیر کشور گفت: در خدمت، جناح بندی 
نباید حاکم شود چراکه مهم شمردن این مقوله ظلم به 

خود فرد و کشور است.
سید حسین هاشمی روز یکشنبه در آیین تکریم و 
معارفه استانداران زنجان افزود: در عرصه خدمت رسانی 
به ملت ولایتمدار ایران مساله جناح مهم نیست چرا که 
انسان برای توسعه، تحول ایجاد می کند و باید در صحنه 

خدمت به نظام و ملت از هم سبقت گرفت. 
ها  واقعیت  با  را  باید ذهن خود  اینکه  بابیان  وی 

تطبیق دهیم، اظهار داشت: با تغییر و تحولات موجود 
در منطقه، ایران اسلامی با اتحاد تک تک مردم همچنان 

در امنیت کامل به سر می برد.
قائم مقام وزیر کشور، سنت ماه محرم و برگزاری 
آیین های ویژه این ماه در زنجان را افتخاری بزرگ 
برای کشور دانست و افزود: کسی که متصل به مکتب 

حسینی باشد، شکستی برای او وجود ندارد.
هاشمی تاکید کرد: باید با وحدت کلمه و کمک به 
هم از امکانات موجود استان جهت رضایتمندی مردم 

استفاده شود.
خدمت  گذار  سرمایه  جذب  اینکه  بیان  با  وی 
شاخصی است که در استان زنجان محقق شده است، 
گفت: باید شرایطی فراهم شود تا سرمایه گذاران حس 
کنند که امنیت صددرصد و تضمین شده برای سرمایه 

گذاری وجود دارد.
قائم مقام وزیر کشور گفت: فضا برای سرمایه گذاری 
و توسعه به معنی و مفهوم واقعی در استان زنجان محقق 

شده است که باید ادامه داشته باشد.

قائم مقام وزیر کشور: 

در خدمت، جناح بندی نباید حاکم شود

مهرداد خدیر

مصطفی داننده
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اقتصادی

رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور:

زیانخودروسازان،قطعهسازانرادرگیرکرد

رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور گفت: به سبب زیان انباشته 
خودروسازان در ماه های گذشته، پرداختی به قطعه سازان با تاخیرهای مکرر همراه شده 

است که این موضوع توقف تدریجی فعالیت این واحدهای صنعتی را در پی دارد.
»محمدرضا نجفی منش« افزود: مشکلات قطعه سازان در برهه کنونی به یک تراژدی 
غم انگیز تبدیل شده است و ادامه این روند مرگ تدریجی این صنعت ریشه دار را به همراه 
خواهد داشت. به گفته این مقام صنفی، خودروسازان از یک ماه گذشته تاکنون پولی به 
قطعه سازان تحویل ندادند و برخی واحدها در حالی که تولید داشته و قطعه تحویل داده 
اند، اما در عمل نتوانستند حق و حقوق کارگران خود را بپردازند. نجفی منش تاکید کرد 
»ادامه این روند به تعطیلی واحدهای قطعه ساز می انجامد.« وی علت پرداخت نشدن پول 
از سوی خودروسازان را زیان انباشته آنها اعلام کرد و گفت: 2 خودروساز بزرگ کشور در 6 
ماه نخست امسال بیش از پنج هزار و 500 میلیارد تومان زیان داشتند که »علت اصلی آن 
فروش خودرو با قیمت هایی پایین تر از قیمت تمام شده است.« نجفی منش ادامه داد: از 
پارسال تاکنون شاهد بودیم نرخ ارز از حدود 3200 تومان به 3800 تومان، سپس 4200 
تومان افزایش یافت و در نهایت »نیمایی« )حدود 9 هزار تومان( شد، همچنین قیمت مواد 
اولیه داخلی چند برابر شده است. وی بیان داشت: در حالی که دریافت ارز نیمایی نیز 
زمانبر شده است، برخی عرضه کنندگان در عمل این مواد اولیه را در بازار عرضه نمی  کنند؛ 

بنابراین دلالان وارد عمل شده و قیمت ها را افزایش داده  اند. 
* پیشنهادی درباره تهیه مواد اولیه از بورس

رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور ادامه داد: تهیه مواد از بورس 
کالا نیز با سختی همراه است و قطعه سازان نمی توانند چند برابر گذشته، قیمت مواد اولیه 
را بپردازند. وی ادامه داد: قطعه سازان برای تهیه مواد اولیه در گذشته به صورت اعتباری و 
چند ماهه خرید می کردند اما این روزها به دلیل مشکلات یاد شده باید به طور نقدی خرید 
داشته باشند؛ همچنین پس از فروش محصولات به خودروسازان باید چهار تا هشت ماه در 

صف دریافت پول خود بمانند و همه اینها مشکلاتشان را چندین برابر کرده است.
نجفی منش پیشنهاد کرد برای کاهش مشکل واحدهای قطعه ساز، آن دسته از موادی 
که در بورس عرضه می شود با ال. سی های سه ماهه دریافت شود. وی به خدشه دار 
شدن اعتبار شرکت های قطعه ساز ایرانی نزد خارجی ها به دلیل مشکلات ارزی اشاره 
کرد و افزود: در ماه های گذشته پیش از افزایش نرخ ارز، مواد اولیه خارجی را با نرخ 
3200 تومانی ارز تهیه کرده بودیم اما اکنون که زمان بازپرداخت بدهی هاست باید با نرخ 
نیمایی ارز تهیه کرده و بازگردانیم. وی »عطف به ما سبق« شدن این موضوع و بازپرداخت 
بدهی های خارجی با همان نرخ ارز خریداری شده را خواستار شد تا از زیان بیش از پیش 

خودروسازان جلوگیری شود.
* به روز رسانی عادلانه قیمت خودرو

نجفی منش تاکید کرد به روز رسانی قیمت قطعات، بازپرداخت یک ماهه مطالبات قطعه 
سازان، تسهیل در تامین مواد اولیه و تسویه مطالبات خارجی ها با همان نرخ های ارز زمان 
خرید، از مطالبات اصلی قطعه سازان است. وی ادامه داد: تحقق همه این موارد در وهله 
نخست در گرو به روز رسانی عادلانه قیمت خودرو است. این مقام صنفی هشدار داد در 

صورت روال پیشین تولید، خودروسازان و قطعه سازان زمین می خوردند.

علی لاریجانی:

شرایطبراینظامبانکیبایدتسهیلشود
رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با روسای بانک های خصوصی و دولتی گفت: 
با توجه به شرایط تحریمی و تلاش بانک ها برای مقابله با آن، باید شرایط برای نظام بانکی 
تسهیل شود. نشست مشترک علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با روسای بانک 
های دولتی و خصوصی با هدف بررسی مشکلات نظام بانکی کشور امروز برگزار شد.  در 
این نشست که در تالار آئینه ساختمان مشروطه مجلس برگزار شد، برخی از مشکلات بانک 
ها از جمله وضعیت معوقات بانکی، نحوه واگذاری املاک و اموال، نحوه نظارت دستگاه 
های نظارتی بر عملکرد بانک ها، نحوه تخصیص ارز و مقررات و پیرامون بانک ها مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. لاریجانی در این دیدار با اشاره به موضوعات مطرح شده از سوی روسای 
بانک ها درباره نحوه عملکرد دستگاه های نظارتی بر عملکرد نظارت بانکی، گفت: یکی از 
مطالب مطروحه در نشست امروز شرایط نظارت دستگاه های نظارتی و بازرسی بر عملکرد 
و اقدامات بانک ها است، حال این موضوع مطرح می شود که با توجه به شرایط تحریمی و 
تلاش بانک ها برای مقابله با آن، باید شرایط برای نظام بانکی تسهیل شود. وی ادامه داد: 
در این رابطه به نظر من روسای بانک های دولتی و خصوصی باید پیشنهادات خود را ارائه 
کنند تا چارچوبی برای شرایط کنونی مدون شود تا دستگاه های نظارتی و بازرسی بر اساس 

چارچوب و قواعد جدید بر عملکرد بانک ها نظارت کنند.

رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران مطرح کرد؛

۲هزارتومان،قیمتخریدهرلیترشیرخام
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران گفت : قیمت شیر خام در ستاد تنظیم بازار 
هر لیتر 2 هزار تومان تصویب و بزودی ابلاغ خواهد شد. سید احمد مقدسی با اشاره به 
اینکه در چهار سال گذشته هر لیتر شیرخام با میانگین قیمت 1100 تومان از دامدار 
خریداری می شد افزود: در چهار سال گذشته قیمت مصوب خرید هر لیتر شیر خام 1440 
تومان بود اما این مصوبه اجرا نشد تا اینکه در تیرماه امسال به منظور جلوگیری از ضرر و 
زیان دامداران قیمت هر لیتر شیر خام به 1750 تومان افزایش یافت. وی تصریح کرد: از 
آنجا که قیمت تمام شده هر لیتر شیر خام برای دامدار بیش از 2 هزار تومان است بنابراین با 
پیگیری دامداران و وزارت جهاد کشاورزی قیمت 2100 تومان به ستاد تنظیم بازار پیشنهاد 
شد. رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران افزود: پیشنهاد افزایش قیمت خرید شیر 
خام در دامداری در ستاد تنظیم بازار بررسی شده و چهارشنبه هفته گذشته قیمت 2 هزار 
تومان به تصویب رسید. مقدسی گفت: براساس این مصوبه قیمت شیر خام با چربی 2/3 
درصد هر لیتر 2 هزار تومان است و در صورتی که میزان چربی در هر لیتر یک دهم افزایش 
و کاهش داشته باشد شامل تشویق و جریمه خواهد شد. وی افزود: گرچه قیمت هر لیتر 
شیر خام 2 هزار تومان تعیین شده است اما این عدد برای دامداران چندان راضی کننده 
نیست. رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران گفت: اگر هزینه تمام شده تولید و سود 
واقعی محاسبه شود دامدار با قیمت 2 هزار تومان به سود واقعی نمی رسد چون قیمت تمام 
شده هر لیتر شیرخام در دامداری با احتساب هزینه ها 1920 تومان است. مقدسی افزود: 
افزایش قیمت شیرخام تاثیری در قیمت فرآورده های لبنی برای مصرف کننده نخواهد 

داشت چون کارخانجات لبنی افزایش قیمت را از مهر در محصولات خود اعمال کردند.

به گفته نمایندگان اصناف و اهالی بازار، در شرایطی موج ریزش قیمت ها در بازار ایجاد 
خواهد شد که کاهش نرخ ارز استمرار یابد یا حداقل در همین سطح تثبیت شود.

از زمستان سال گذشته به دلایل گوناگون داخلی و خارجی تحرکاتی از سرکشی جریان 
نقدینگی در بازارها دیده شد. در این میان عده ای که منافعشان با ناپایداری و نبود 

قطعیت در بازار گره خورده به غبار آلودتر شدن فضای اقتصادی دامن زدند. 
شیوع نگرانی در جامعه نسبت به آینده اقتصادی، افزایش قیمت ارز و تضعیف ارزش 
پول ملی باعث شد تا بسیاری برای حفظ سرمایه های خود، ریال را به دارایی هایی مانند 
مسکن، طلا، ارز و خودرو و حتی کالاهای مصرفی تبدیل کنند و در نهایت هجوم تقاضا 

در شرایط عرضه ثابت یا رو به کاهش، به رشد حباب گونه قیمت ها منجر شد. 
هر چند که سوداگران اقتصادی همین نسخه را برای فضای بازار پس از 13 آبان 
پیچیده بودند، دیدیم که پس از اجرای تحریم های دولت آمریکا علیه مردم ایران، نه تنها 
تنشی در بازارها و فضای کسب و کار ایجاد نشد بلکه کاهش قیمت ارز در بازار و انتشار 
اخباری مبنی بر به راه افتادن موج افت قیمت ها، امید به آینده اقتصاد را به جامعه و 

پیش بینی پذیری را به بازار برگرداند. 
کارشناسان اقتصادی بر این باورند که رشد قیمت ارز مبنای اقتصادی نداشته و مهم 
ترین عامل افزایش جهشی نرخ ارز به ویژه دلار اقدامات سوداگرانه در بازار بوده است و 

دلار به قیمت واقعی خود بر می گردد.

با توجه ذخایر ارزی دولت، ادامه درآمدهای ارزی کشور به دلیل معافیت های تحریمی 
و تمرکز بر روی دیپلماسی اقتصادی برای جبران برخی از کاهش درآمدها، طعمه ای 
وجود ندارد که به قلاب دلالان بیاویزد. بنابراین علی رغم تلاش عده ای برای اینکه بازار 
در حالت انتظار باقی بماند اما چند روزی است که شاهد سقوط قیمت ارز در بازار هستیم 

که این اوضاع می تواند باعث ایجاد موج کاهش قیمت ها در بازارهای مختلف شود. 
آخرین خبرها از بازار مسکن مبنی بر این است که با ثبات همین نرخ دلار در بازار شاهد 
ریزش قیمت مسکن از دو ماه آینده خواهیم بود و کاهش قیمت ها در بازار موازی آن 

یعنی طلا و سکه هم ادامه خواهد داشت.
*شرط استمرار موج ریزش قیمت ها 

»مهدی تقوی« کارشناس اقتصادی با بیان اینکه انتظار ریزش قیمت ارز پس از اعمال 
تحریم ها وجود داشت، گفت: نرخ ارز به ویژه دلار که یکی از شاخص های مهم اقتصاد 
در کشورمان محسوب می شود به صورت اغراق آمیز و بدون توجه به اصول علم اقتصاد 
افزایش یافت. وی با بیان اینکه روش های مختلفی برای محاسبه نرخ ارز به کار گرفته می 
 شود که یکی از متداول  ترین آنها روش برابری قدرت خرید است، گفت: دو متغیر اصلی 
تورم داخلی و میانگین وزنی تورم کشورهای طرف تجاری ایران ملاک محاسبه در این 
فرمول است و با مبنا قرار دادن تفاضل تورم داخل و خارج در این روش تعدد نرخ دلار بازار 
با توجه به تفاوت تورم تعدیل می  شود.به گفته این کارشناس اقتصادی دو مولفه تورم و 

حجم نقدینگی از عوامل اصلی تاثیرگذار در تعیین نرخ ارز در همه کشورها است. بازار ارز 
در مدت زمان کوتاهی دچار چندین شوک شد و قیمت ها در این بازار دو تا سه برابر شد. 
به طور یقین این افزایش قیمت ارز بدون اصول و عوامل تعیین کننده نرخ در علم اقتصاد 
اتفاق افتاده اما در نهایت همین نرخ غیر واقعی دلار بازار و تولید را به شدت ملتهب کرده 
است. تقوی بیان داشت: افت قیمت دلار در چند روز گذشته نشان از این دارد دولت 
توانسته بر شرایط سوداگرانه بازار غلبه کند اما هنوز هم اقتصاد، اقتصادِ پیش بینی پذیر 
نیست. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه کاهش قیمت دلار می تواند به نفع واردات 
و کاهش قیمت ها تمام شود، گفت: هر چند که افزایش قیمت ارز به نفع صادرات است 
و می تواند انگیزه ای برای افزایش صادرات باشد اما باید بپذیریم که در حال حاضر در 
بسیاری از بخش ها، کشور واردات محوری هستیم و افزایش نرخ ارز منجر به به افزایش 

بهای تمام شده تولید می شود. 
»با کاهش قدرت خرید مردم هم تقاضا کاهش پیدا می کند در نهایت با کاهش تقاضا، 
میزان تولید کم می شود و این موضوع منجر به ریزش اشتغال خواهد شد.« تقوی افزود: 
در این شرایط مهم ترین وظیفه دولت نظارت بر بازار برای کاهش قیمت های متاثر از نرخ 
ارز است. همواره برای کاهش قیمت در بازار مقاومت هایی وجود دارد که دولت باید در 
این زمینه ابزار نظارتی خود را افزایش دهد. در چند ماه اخیر افزایش نرخ دلار تمام بازارها 
را تحت تاثیر خود قرار داد حتی بازارهایی که به طور مستقیم ارتباطی با ارز نداشتند، حالا 
در شرایط استمرار کاهش قیمت ارز یا حفظ آن دراین سطح باید شاهد ریزش قیمت ها 

باشیم که می تواند تا حدی قدرت خرید مردم را ترمیم کند. 
*نهادهای نظارتی وارد میدان شوند 

در شرایط نوسان نرخ ارز، مهم ترین موضوع کنترل قیمت ها و حفظ آرامش در بازار 
است. به طور قطع در شرایط التهاب، تولیدکنندگان، واردکنندگان و در نهایت بازار با 
مشکل قیمت گذاری مواجه می شود که به ایجاد تنش در جامعه دامن می زند. حال 
اینکه گفته های نمایندگان اصناف، تولیدکنندگان و کاسبان بازار حاکی از این است که 
تنها زمانی شاهد ریزش قیمت ها در بازار خواهیم بود که در یک بازه زمانی مشخص، 
نوسانی در نرخ ارز رخ ندهد و اگر سیر نزولی قیمت هم ادامه دار نبود، حداقل همین 
سطح قیمت حفظ شود. با افت قیمت ارز و تثبیت آن، قدرت خرید مردم تا حدی ترمیم 
می شود که مهم ترین اثر ترمیم قدرت خرید مردم متناسب با تغییر قیمت ارز برگشت 
اعتماد جامعه به دولت است؛ رخداد و روندی که می تواند اقدامی موثر در راستای حفظ 
ثروت های ملی و سرمایه اجتماعی کشور باشد. همچنان که اشاره شد بازار و اقتصاد 
از کاهش قیمت ها استقبال می کند چرا که افزایش ناگهانی قیمت ها در حالی که 
دستمزد و حقوق متناسب با آن بالا نرفته، باعث کاهش تقاضا و قدرت خرید می شود و 
برگشت قیمت ها می تواند در افزایش تقاضا موثر باشد اما همواره مقاومت هایی در برابر 
کاهش قیمت در بازار وجود دارد. در این شرایط حضور پررنگ تر از گذشته دستگاه های 
نظارتی از جمله سازمان حمایت از مصرف کننده و تولید کننده و تعزیرات در برقراری 

تعادل قیمت ها در بازار اهمیتی چشمگیر می یابد.

نهادهای نظارتی وارد میدان شوند  

موج ریزش قیمت ها به شرط تثبیت نرخ ارز

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018246 شماره  رای   -1
1391114430002015126 خانم ثریا زندی فرزند شامار در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60/49  مترمربع پلاک شماره  فرعی از  
2337/1  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از اسماعیل قدیری. )م الف 3827 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018252 شماره  رای   -2
از  دانگ  سه  در  حسین  فرزند  فر  امیدی  فاطمه  خانم   1396114430002000926
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60/49  مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 2337/1  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از  اسماعیل قدیری. )م الف 3828 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017853 شماره  رای   -3
1391114430002007857 آقای علی رضا مردانی فرزند شیرزاد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 74/3 مترمربع پلاک شماره 496 فرعی از  
1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

اسماعیل افسر . )م الف 3829 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002011775 شماره  رای   -4
1391114430002009416 خانم مرضیه علیمرادی فرزند ولی اله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1964  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از براتعلی 

گل محمدی . )م الف 3830 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019896 شماره  رای   -5
1391114430002010453 خانم گلین محشی زاده فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 117/90  مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از  
1955 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

مهدی شاکری . )م الف  3831(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018830 شماره  رای   -6
از  قسمتی  در  درویشعلی  فرزند  محدودی  عزیزاله  آقای   1393114430002000947
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 169/85 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 2378  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از اسداله رشید . )م الف 3832 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019127 شماره  رای   -7
از  قسمتی  در  قاسمعلی  فرزند  گل  زلفی  معصومه  خانم   1396114430002001751
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 500/10 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 2563  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری سند مالکیت 

مشاعی به نام متقاضی ثبت دفتر 304و 311 و 326. )م الف 3833 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019857 شماره  رای   -8
1392114430002004562 خانم سکینه قلی زاده طوری فرزند عباسقلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66/50 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1845  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از سیدرضا شریفی توسط ابوالفضل و سید تقی و اعظم و منصوره و مصطفی . )م 

الف 3834 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017633 شماره  رای   -9
1392114430002003235 آقای علی جعفری جزن آبادی فرزند حسین در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 28 مترمربع پلاک شماره 49 
فرعی از 2604  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از محترم تولیتی . )م الف 3835 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019731 شماره  رای   -10

از   / مشاع  دانگ  سه  در  غلامرضا  فرزند  بادی  رضا  آقای   1397114430002001197
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 189 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2451  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از مرحوم حسین رنجبر و فاطمه جواهری کاشانی. )م الف 3836 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019726 شماره  رای   -11
1397114430002001196 آقای علی بادی فرزند غلامرضا در سه دانگ از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 189 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از 2451  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از  

مرحوم حسین رنجبر  و فاطمه جواهری کاشانی. )م الف 3837 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019772 شماره  رای   -12
1397114430002000295 آقای عباس بابائی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126/75 مترمربع پلاک شماره  فرعی از  2374  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/ سند 

مالکیت مشاعی دفتر 362 . )م الف 3838 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019805 شماره  رای   -  13
1394114430002000151 خانم زهرا قاسمی هدایت فرزند محمدرضا در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 127/57 
مترمربع پلاک شماره قطعه 22 فرعی از 1 فرعی از 1876  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس بیگدلی . )م الف 3839 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002019806 شماره  رای   -14
1394114430002000152 آقای ابوالقاسم جعفری فرزند عبدالعلی در سه دانگ مشاع 
/ از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 127/57 مترمربع 
پلاک شماره قطعه 22 فرعی از 1 فرعی از 1876  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس بیگدلی . )م الف 3840 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018539 شماره  رای   -15
1396114430002000729 خانم زهرا نصیرآبادیان فرزند بهرعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
2337/4  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از حسنعلی زند . )م الف 3841 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018800 شماره  رای   -16
1391114430002006431 آقای میکائیل عزیزی قوپوز فرزند غیبعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
1953/40  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از محسن صادقی. )م الف 3842 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018458 شماره  رای   -17
1395114430002000519 آقای مهدی فلاح فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 84 مترمربع پلاک شماره 17 فرعی از 
2382/1  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری سند مالکیت مشاعی 

مهدی فلاح ثبت در دفتر 253 . )م الف 3843 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017123 شماره  رای   -18
1395114430002000777 خانم مریم یوسفی نکو فرزند.مالکیت چهار دانگ مشاع/ از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 114 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 1760 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/

سندرسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر دفتر 401.)م الف3844( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017118 شماره  رای   -19
1393114430002000856 آقای روح اله بهمنی فرزند رجبعلی در دو دانگ مشاع/ از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از  1760 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/

سند مالکیت مشاعی برابر دفتر 401. )م الف 3845 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018259 شماره  رای   -  20

1391114430002010338 آقای احمد نجفی فرزند محمدتقی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/62 مترمربع پلاک شماره 37 فرعی از 
2305  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

ابوالفضل صفری . )م الف 3846 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017321 شماره  رای   -21
از  قسمتی  در  بهمن  فرزند  محمدپور  اله  شمس  آقای   1394114430002000391
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48/71 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1970  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از غلامحسین حجازی فر. )م الف 3847 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002017239 شماره  رای   -22
1396114430002000671 آقای هادی فلاح فرزند علی اصغر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 124 مترمربع پلاک شماره  فرعی از  اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیدحسین 

شریفی. )م الف 3848 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018157 شماره  رای   -23
از  قسمتی  در  درویش  فرزند  کار  نیک  اصغر  علی  آقای   1391114430002016002
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 43 
فرعی از 2214  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری سند مالکیت 

مشاعی ثبت در دفتر 107 بنام متقاضی. )م الف 3849 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002018283 شماره  رای   -24
1397114430002000047 آقای عبداله فغانی فرزند محمود در قسمتی از ششدانگ 
از  فرعی  پلاک شماره   مترمربع  مساحت 62  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه 
2380/18  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از ابوالقاسم حسینی نسبت به 37 متر و غلامعلی زندیه نسبت به 25 متر خریداری کرده است. 

)م الف 3850 (
25- رای اصلاحی 

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002038986 شماره 
1391114430002016565 آقای قربانعلی صفری زمردی فرزند عباسعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100/65 مترمربع پلاک 
باقیمانده 1839 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از  سید حسن شرفی. 
26- رای اصلاحی

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002020158 شماره 
شماره  رای  موضوع  آزاد  عبداله  آقای   1392114430002004271
139660330002038383 – 1396/12/17 اعلام می گردد مساحت بنام آقای عبداله 
آزاد مساحت به مقدار 139 متر آمده که پس از ارسال گزارش اصلاحی 2/9801- 97/7/29 
مساحت به مقدار 141/84 اصلاح گردید بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی 

می باشد و رای اولیه اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد .
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 
ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد 

بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/08/28 
تاریخ انتشار دوم: 1397/09/14
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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و  مدیریت  سازمان  زیربنایی  معاونت  اقتصادی  مشاور   
برنامه ریزی کشور عقیده دارد برای عبور از شرایط فعلی اقتصاد، 
بیش از آنکه تغییرات تیم اقتصادی و ترمیم کابینه کمک کننده 
باشد، ایران به یک دولت توسعه خواه نیاز دارد، دولتی که بینش 
توسعه ای داشته و هدف آن رساندن اقتصاد کشور به سمت 

سلامت و انضباط اقتصادی است.
تیم اقتصادی دولت در ماه های اخیر تغییر و تحولات فراوانی 
داشته است. علاوه بر رئیس کل بانک مرکزی، دست کم چهار 
وزیر اقتصادی شامل اقتصاد، رفاه، راه و صنعت درپی استیضاح 
یا استعفا با دولت خداحافظی کرده اند و در لایه های دیگر مانند 
منع  طرح  اجرای  دنبال  به  گسترده ای  تغییرات  نیز  معاونان 

به کارگیری بازنشستگان در جریان است.
پرسش اینجاست که این تغییرات چه میزان می تواند جهت 
تصمیمات اقتصادی دولت و کارآمدی آنها را تغییر دهد؟ نگاهی 
به این تغییرات حکایت از این دارد که تعداد طرفداران بازار آزاد 
در دولت تا حدی کم شده و در مقابل، جریان های نزدیک به 
نهادگرایی در حال بازگشت به بدنه دولت هستند که یک نمونه 

بارز آن، خداحافظی مسعود نیلی از دولت است.
*افزایش حمایت های اجتماعی در بحران های اقتصادی

این تغییرات با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر این روزهای 
ایران، احتمال بازگشت به نظام سهمیه بندی، توجه به توسعه 
و رفاه اجتماعی و در عین حال، مداخله بیشتر دولت را تقویت 
در  که  دارند  عقیده  حوزه  این  صاحب نظران  می کند.البته 
بحران های اقتصادی، آزاد گذاشتن بازار برای تعادل قیمت ها 
فشار زیادی را به اقشار پایین جامعه وارد می کند و از همین رو، 
وظیفه دولت ها تأمین حداقل معیشت برای تمام افراد است 

تا از بحران عبور کنند.با توجه به همین است که دولت توزیع 
سبد حمایت غذایی را از ماه جاری آغاز کرده و به دنبال تعیین 
دستمزد جدید و یا کمک هزینه معیشت برای کارگران است.
با این وجود، تا زمانی که در رویکرد اقتصادی دولت و در نگاه 
مانند  اقدامات  این  نشود،  حاصل  تغییری  حکومت  بزرگ تر 
مُسکن هایی عمل می کنند که تنها در کوتاه مدت به فراموشی 

درد کمک خواهند کرد.
*سه ماه تعلیق، خوب یا بد؟

از زمان استیضاح وزرای رفاه و اقتصاد در میانه مرداد و اوایل 
شهریور، تا 5 آبان ماه که مجلس به 4 وزیر رای اعتماد داد، بیش 
از دو ماه طول کشید و این روزها نوبت به انتصاب معاونین وزرا 
رسیده که در برخی وزارتخانه ها آغاز شده است. با این حساب 
سه تا چهار ماه نوعی تعلیق در برخی ارگانها حاکم بوده که طبعا 
آثار منفی به دنبال دارد. هرچند درصورت تفاوت جدی افراد 

جایگزین می تواند مثبت تلقی شود.
*اقتصاد نیازمند اصلاحات ساختاری است

سازمان  زیربنایی  معاونت  اقتصادی  مشاور  پازوکی،  مهدی 
مدیریت و برنامه ریزی کشور نیز عقیده دارد نکته مهم در اقتصاد 
ایران رویکرد است و تنها تغییر افراد نمی تواند کمک کند.پازوکی 
با اشاره به اینکه از همین رو باید رویکرد اقتصادی دولت تغییر 
کند، افزود: به طور مثال باید اصلاحات ساختاری در دستور 
کار قرار گیرد. در اقتصاد ایران به بیش از 95 درصد جامعه یارانه 
می دهیم که کار اشتباهی است. از سوی دیگر، یارانه حامل های 
انرژی بسیار بالاست و بنزین با قیمت هزار تومان در هر لیتر به 
فروش می رسد و سیستم مالیاتی ایران نیز یکی از ناکارآمدترین 
سیستم ها در دنیا به شمار می رود. تا آنجا که نسبت مالیات به 

تولید ناخالص داخلی در کشور، حدود 7.5 درصد بوده، در 
حالی که این رقم در ترکیه 20 درصد است.به گفته وی کشور 
به یک دولت توسعه خواه نیاز دارد؛ دولتی که بینش توسعه ای 
داشته و هدف آن رساندن اقتصاد کشور به سمت سلامت و 

انضباط اقتصادی باشد.
*بی انضباطی اقتصادی به دنبال حجم بالای بدهی های 

بانکی
وی گفت: هر چقدر دخالت دولت در اقتصاد کمتر باشد و در 
کنار آن راهبری و سیاست گذاری با خردمندی بیشتری صورت 
گیرد، قطعاً موفق تر خواهیم بود.پازوکی با بیان اینکه اکنون 
مشکلی که اقتصاد ایران دارد بی انضباطی اقتصادی است، 
تأکید کرد: حجم بالای بدهی های معوق به سیستم بانکی شامل 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی، بدهی دولت به سیستم بانکی 
و بدهی بخش خصوصی به نظام بانکی ایران همگی نشان از 

بی انضباطی پولی دارد که سیستم بانکی از آن رنج می برد.
وی راه حل این مشکل را وجود بانک مرکزی مستقل و مقتدر 
دانست و گفت: بانک مرکزی نباید صندوق دار دولت باشد و 
این بانک حفظ ارزش پول ملی، ثبات پولی در اقتصاد کشور و 
ساماندهی سیستم بانکی در جهت اهداف توسعه کشور را باید 

هدف قرار دهد.
*اولویت، عدالت و رفاه اجتماعی است

در همین زمینه بایزید مردوخی، اقتصاددانگفت: با تغییر یک 
اقتصاددان برجسته و جایگزینی آن با یک اقتصاددان برجسته 
کند،  تغییر  اقتصاد  در  گرایش هایی  است  ممکن  تنها  دیگر 
اما در سطح کلان اتفاقی نخواهد افتاد.وی با اشاره به شرایط 
اقتصادی ایران افزود: شرایط فعلی اقتصاد کشور نشان می دهد 

نه آزاد گذاشتن بازار و نه مداخله دولت به صورتی که تا کنون 
وجود داشته، نمی تواند برای عبور از بحران مؤثر باشد.مردوخی 
تأکید کرد: تجربه ثابت کرده که بازار آزاد نمی تواند به همه مردم 
و همه جامعه خدمت کند و اگر هم خدمتی از بازار آزاد برآید، در 
بلند مدت است که این زمان گاهی می تواند یک قرن باشد.این 
اقتصاددان ادامه داد: در حال حاضر عدالت و رفاه اجتماعی 
برای ما مهم ترین مسئله است که قطعاً از طریق سرمایه گذاری، 
افزایش تولید و افزایش اشتغال به دست می آید و دادن اعانه به 

مردم از سوی دولت کمکی به گذار از این شرایط نخواهد کرد. 

 مهدی پازوکی :

اقتصادنیازمنداصلاحاتساختاریاست

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت عمران گستر کیان سهامی خاص به شماره ثبت 4396 و شناسه 
 30/07/1397 مورخ  مدیره  هیئت  صورتجلسه  استناد  به   10860991934 ملی 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم اعظم کیانی پور به شماره ملی 0533222168 به سمت 
رئیس هیئت مدیره ،آقای مجید بختیاری اصل به شماره ملی 0382547063 به سمت 
نائب رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل و خانم اعظم پورجهانی بشماره ملی 0384198511 
به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب شدند. کلیه اوراق بانکی و اسناد تعهدآور و نامه های 
عادی و اداری و قراردادها با امضای مدیر عامل و با مهر شرکت معتبر می باشد. اداره کل 

ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )288212(
----------------------------------

آگهی تغییرات 
و   4396 ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  کیان  گستر  عمران  شرکت  تغییرات  آگهی 
شناسه ملی 10860991934 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
30/07/1397 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1 - تعداد اعضاء هیأت مدیره به 3 نفر افزایش 
یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 

اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )292325(
----------------------------------

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقا/ خانم نصرت اله صادقی دارای شناسنامه شماره 575 به شرح دادخواست به کلاسه 
از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که   970963
شادروان زرین تاج رضایی بشناسنامه شماره 170 در تاریخ 1397/7/12 اقامتگاه دائمی 

خود بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1.ناصر صادقی متولد 1330/10/21 ش ش 577 فرزند شعبانعلی نسبت پسر

2.نصرت اله صادقی متولد 1337/11/26 ش ش 575 فرزند شعبانعلی نسبت پسز
3.رمضان علی حسینی متولد 1345/11/3 ش ش 456 فرزند حسین نسبت پسر
4.اقدس صادقی متولد 1333/12/11 ش ش 681 فرزند شعبانعلی نسبت دختر

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد اوباشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. م/27843
رئیس شعبه 4 شورای حل اختلاف کرج- حسینی
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گرشاسبی:

پرسپولیس را با 80 میلیارد سود تحویل 
مسئولان می دهیم

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه منتظر است تا تکلیف ادامه همکاریش با این 
باشگاه مشخص شود، گفت: پرسپولیس را با بیش از صد میلیارد تومان بدهی تحویل 

گرفتم و در صورت جدایی از این تیم، 80 میلیارد در حساب باشگاه خواهم گذاشت.
تیم پرسپولیس با وجود مشکلات فراوان توانست روزهای خوبی را برای فوتبال ایران رقم 
بزند و با برگزاری فینال لیگ قهرمانان آسیا باعث حضور جیانی اینفانتینو رئیس فیفا و 

شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا در ایران شود.
حمیدرضا گرشاسبی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا در رابطه با مسائل مختلف مانند برگزاری فینال آسیا، بحث تمدید قرارداد با بازیکنان، 
برگزاری دیدار با پیکان بدون حضور ملی پوشان، بحث بازنشستگی  و رفتن از باشگاه 

پرسپولیس و مسائل دیگر صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید.
* ابتدا از برگزاری فینال لیگ قهرمانان آسیا در تهران صحبت  کنید که بزرگان 

فوتبال دنیا به تهران آمدند.
برنامه ریزی کنفدراسیون فوتبال آسیا خیلی فشرده بود و تا دو هفته قبل از برگزاری 
با این وجود توانستیم  فینال، معلوم نبود چه تیمی در این مرحله حضور دارد. 
بلافاصله پس از اینکه فینالیست شدنمان مشخص شود، جلسه فوری تشکیل دهیم 
و کار را بین اعضای هیات مدیره تقسیم و توانستیم به خوبی این مزیبانی را پشت 

سر بگذاریم. 
بیش از سیصد میهمان خارجی به تهران آمدند و بیش از 110 اتاق را در یکی از هتل 
های تهران تداراک دیدیم. در مجموع با حد اقل هزینه ها در این شرایط اقتصادی 

توانستیم میزبانی خوبی را انجام دهیم. 
بخش زیادی از این هزینه ها را از پاداشی که AFC بابت حضور در نیمه نهایی پرداخت 
کرده بود تامین کردیم. در مجموع توانستیم از اینفانتینو، شیخ سلمان و دبیر کل یوفا نمره 

قبولی بگیریم و از این آزمون سخت سربلند خارج شویم.
* اما پرسپولیس قهرمان نشد.

درست است. اتفاقا خود اینفانتینو، شیخ سلمان و خیلی دیگر از میهمان های خارجی 
تعجب کرده بودند که چرا هواداران پس از اینکه قهرمان نشدیم ایستادند و ما را تشویق 

کردند. 
هواداران ما در پایان بازی نه اعتراضی کردند و نه صندلی شکستند. هواداران واقعا 
سنگ تمام گذاشتند و باید از آنها برای این موضوع تشکر کنیم. واقعا مسئولانی که آمده 
بودند از ما بارها سوال کردند که شما جام نبردید اما چرا هوادارانتان ایستادند و تشویق 

می کنند.
آن مسئولان به ما گفتند که زیبایی فوتبال همین است و آنها می خواهند در همه جای 
دنیا هم چنین برخوردی را ببینند. در مجموع خوشحالیم که توانستیم از این آزمون 

سربلند خارج شویم.
* پرسپولیس توانست در حضور رئیس فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا به خوبی 
از پس میزبانی فینال آسیا بر بیاید و مشکلی هم در این ارتباط پیش نیامد. با 
توجه به این موضوع آیا صحبتی با اینفانتینو و یا شیخ سلمان بر سر بحث مشکل 

میزبانی بازی با تیم های عربستانی کردید؟
این موضوع در حیطه اختیارات ما نبود اما با این وجود فدراسیون فوتبال در جلساتی که 
برگزار کرد این موضوع را در دستور کار خود قرار داد و توافقات خوبی هم حاصل شد. در 

مجموع نحوه میزبانی در فینال آسیا خیلی به نفع فوتبال کشورمان شد.
*پرسپولیس سال گذشته به نیمه نهایی آسیا رسید و امسال هم فینالیست شد. 

آیا سال آینده برای قهرمانی آسیا برنامه ریزی کرده اید؟
قطعا همینطور است. نگاه ما رو به جلو است و با برانکو و بازیکنانی که به تیم اضافه 
شده اند نگاه ما به هر عنوانی است که پیش رو داریم.می خواهیم در سال پیش رو هم 
لیگ برتر، هم جام حذفی، هم سوپر کاپ و تکمیل بخش آنها قهرمانی لیگ قهرماان 

آسیا را بدست آوریم.
* پس از اینکه پرسپولیس قهرمان آسیا نشد، خیلی ها مشکل را موضوعی 
می دانستند که مدیریت قبلی به وجود آورده بود. با توجه به حضور شما در هیات 

مدیره آن زمان آیا این مساله را قبول دارید؟
نمی خواهیم به عقب برگردیم. ما تمام بدهی و مشکلات قبلی را برطرف کردیم به هیچ 

وجه دوست نداریم عقب را نگاه کنیم تا ببینیم که چه اتفاقاتی رخ داده است. 
از هواداران هم می خواهم نگاهشان به عقب نباشد و جلو و موفقیت های پیش رو را نگاه 
کنند. نگاه به عقب هیچ مشکلی را حل نخواهد کرد. اگر به عقب نگاه کنیم یعنی یک گام 
به عقب رفته ایم پس بهتر است افق دید ما رو به قله باشد تا بتوانیم در کنار هم قله های 

پیش رو را فتح کنیم.
* پس از فینال آسیا دوباره بحث جدایی بیرانوند در نیم فصل مطرح شد. آیا این 

موضوع صحت دارد؟
با علیرضا بیرانوند رابطه دوستی بسیار صمیمی دارم و همیشه تمام مسایل را با من 
در میان می گذارد. او تا امروز هیچ صحبتی در خصوص جدایی از پرسپولیس نداشته 

است.
* به سراغ لیگ برتر برویم. پرسپولیس تا پایان نیم فصل دوم ظاهرا کار خیلی 

سختی را پیش رو دارد؟
درست است و باید با همین داشته بازی های پیش رو را برگزار کنیم. متاسفانه چند 
بازیکن ما مصدوم شدند. باید شرایط را کنترل کنیم تا این محرومیت لعنتی تمام شود 
تا نیم فصل دوم بازیکنان تازه نفس به ما اضافه شوند و از هواداران هم می خواهم تا نیم 

فصل صبور باشند تا این مقطع سخت را پشت سر بگذاریم.
*سازمان لیگ مدعی شده باشگاه پرسپولیس در نامه ای اعلام کرده حاضر 
چنین  واقعا  آیا  برود.  میدان  به  پوشان  ملی  حضور  بدون  پیکان  مقابل  است 

موضوعی صحت دارد؟
در آن مقطع اگر می خواستیم با پیکان بازی کنیم باید آن مسابقه را تنها چهار روز قبل 
از سفر به قطر انجام می دادیم. ما برای بازی با السد در مرحله نیمه نهایی چند بازیکن 

محروم داشتیم و خود برانکو هم محروم بود. 
ماهینی هم به تازگی رباط صلیبی پاره کرده بود و احمد نوراللهی هم کمی چهارسر 
پایش دچار پارگی شده بود. ما هم پس از بررسی شرایط دیدیم که اگر برابر پیکان بخواهیم 
یک بازیکن هم از دست بدهیم شرایط خیلی سخت و پیچیده می شود و به همین خاطر 

از سازمان لیگ درخواست کردیم تا این بازی به تعویق بیوفتد.
سازمان لیگ در آن مقطع به ما گفت شما برای این کار لازم است نامه بزنید که ما بدون 
ملی پوشان بازی می کنیم اما ما آن را درستش می کنم و آنها قول همکاری دادند. ما هم 
روی حرف آنها این کار را انجام دادیم اما طبق عهدی که بستیم و قولی که گرفتیم ما بدون 

ملی پوشانمان بازی نکنیم. 
با این وجود طی صحبت هایی که انجام شد ابتدا قرار بود که اول آذر بازی کنیم اما آنها 

بازی را 28 آبان انداختند و به نوعی ما مظلوم واقع شدیم.
* با توجه به مصدومیت دو بازیکن، آیا بازیکن جدیدی جذب خواهید کرد؟ 

در همین راستا از برانکو خواستیم تا جلسه ای را برگزار و گزینه های او را سئوال کنیم تا 
سریعا برای جذب آنها اقدام کنیم. 

* الان بحث تمدید قرارداد بازیکنانی مطرح شده که در پایان فصل قراردادشان به 
اتمام می رسد. آیا اقدامی انجام داده اید؟

صحبت های مقدماتی با بازیکنان صورت گرفته و همه از پرسپولیس راضی هستند. در 
نشستی که با برانکو برگزار خواهیم کرد در مورد این موضوع صحبت خواهیم کرد تا ببینیم 

او روی چه بازیکنانی برای فصل آینده نظر دارد تا برای تمدید قرارداد آنها اقدام کنیم.
* هواداران از همین الان خواهان تمدید قرارداد بلند مدت برانکو هستند. آیا 

برای این کار نیز اقدامی کرده اید؟
گرشاسبی: هنوز یک فصل و نیم دیگر از قرارداد برانکو با پرسپولیس باقی مانده و 
زمان زیادی با برانکو هستیم. به طور حتم به وقتش به دنبال تمدید قرارداد بلند مدت با 

سرمربی تیم هم خواهیم بود.
* این روزها بحث بازنشستگی شما مطرح شده و تاریخ 26 آبان ماه هم گذشته 

است. توضیح کاملی در مورد این موضوع می دهید؟
ما سعی کردیم در هر کجا که کار می کنیم بیشتر توانمان را بگذاریم تا خدمت انجام 
دهیم. ابتدا باید ببینیم که این قانون شامل حال پرسپولیس می شود و یا نه. اما ما تا 

آخرین دقیقه با قدرت به کارمان ادامه خواهیم داد. 
زمانی که به پرسپولیس آمدیم، این تیم بیش از 100 میلیارد بدهی داشت و بیش از 
صد ها پرونده خطرناک در فیفا که هر کدام از آنها ممکن بود پرسپولیس را یک پنجره 
دیگر محروم کند و با کسر امتیاز مواجه شویم اما توانستیم تمام مشکلات و بدهی های 

قبلی را حل کنیم. 
 AFC الان هم اگر برویم 40 میلیارد از اسپانسر طلب داریم و دو میلیون دلار هم از
می خواهیم. پرسپولیس را با بیش از صد میلیارد بدهی تحویل گرفتیم و با حدود 80 
میلیارد طلب تحویل می دهیم. تا 15 آذر که زمان اعلام شده صبر خواهیم کرد تا ببینیم 
که این قانون بازنشستگی شامل حال پرسپولیس می شود یا خیر اما طی عهد و پیمانی 
که با خدا و وجدان خودمان بستیم تا زمانی که باشیم برای موفقیت پرسپولیس بیش از 

توانمان را می گذاریم و کار خواهیم کرد.

در گفت وگوبا بهترین گلزن تاریخ لیگ برتر مطرح شد

دلایل ناکامی استقلال از نگاه رضا عنایتی

»رضا عنایتی« بهترین گلزن تاریخ مسابقات لیگ برتر، دلایل ناکامی استقلال را تغییرات 
مدیریتی باشگاه، کیفیت پایین بازیکنان خارجی جذب شده، تاخیر در آغاز تمرینات 
پیش فصل، لژیونر شدن بازیکنان اصلی، نبود مهاجم نوک و خلاء دستیار حرفه ای برای 

سرمربی آبی پوشان دانست.
رضا عنایتی در بین هواداران استقلال بازیکنی محبوب محسوب می شود، فوتبالیستی 

که در سال های نه چندان دور با گل هایش خاطرات خوشایندی را در اذهان آنها رقم زد.
عنایتی که سه دوره با پیراهن استقلال آقای گل مسابقات لیگ برتر شده است در گفت 
وگو با ایرنا درباره استقلال و شرایط نه چندان خوب این روزهای این تیم سخن گفت. او 
کیفیت بازیکنان خارجی جذب شده توسط باشگاه استقلال را پایین دانست و از شروع 

دیرهنگام تمرینات استقلال برای فصل جاری انتقاد کرد.
به گفته عنایتی، مشکل خط حمله استقلال این است که هیچ یک از بازیکنان، مهاجم 

نوک کلاسیک نیستند بلکه مهاجم در سایه محسوب می شوند.
آنچه که در زیر می خوانید، متن کامل گفت وگوبا مهاجم اسبق آبی پوشان پایتخت است.
*استقلال روزهای بدی را پشت سر می گذارد. شما دلیل این وضعیت را چه می 

دانید؟
برای پاسخ به این پرسش باید به چند ماه پیش و به روزهایی که هنوز لیگ برتر شروع 
نشده بود، بازگردیم. استقلال در آن زمان با مشکلات عدیده ای روبرو شد، تغییراتی که 
در کادر مدیریت باشگاه استقلال به وجود آمد، بزرگ ترین ضربه را به این تیم زد. مردم 
باهوش هستند و به خوبی حقایق را می دانند پس لازم نیست تا من بگویم که مقصر این 

مسائل کیست.
*جدایی بازیکنانی نظیر امید ابراهیمی، مامه تیام، امید نور افکن، سید مجید 

حسینی، سرور جپاروف در این ناکامی ها بی تاثیر نیست ؟
در هیچ کجای دنیا یک تیم تا این اندازه نسبت به فصل قبل تغییر نمی کند و این از 
خصوصیات فوتبال حرفه ای ایران است. با تمام انتقاداتی که به شفر وارد است، باید قبول 
کنیم استقلال در ابتدای فصل بازیکنان زیادی را از دست داد که اسم های کوچکی 
نبودند. رفتن امید ابراهیمی، سرور جپاروف، مامه تیام، امید نورافکن و سید مجید حسینی 

به استقلال ضربه زد اما ...
*اما چی؟

»وینفرد شفر« سرمربی تیم برای بازسازی استقلال زمان کافی داشت، او می دانست 
بازیکنانی که از استقلال جدا شده اند، چه افرادی هستند و در چه پست های بازی می 
کنند. نفرات جدید نیز که به خدمت گرفته شدند با نظر مستقیم او به عضویت استقلال 
درآمدند. این مسائل در شرایطی اتفاق افتاد که سرمربی استقلال در روزهایی که باید 
تمرینات پیش از شروع فصل را استارت می زد، برای کارشناسی مسابقات جام جهانی 
روسیه با یکی از شبکه های تلویزیونی آلمان قرارداد بست و در ایران حضور نداشت. دیر 
شروع شدن تمرینات استقلال یکی دیگر از عوامل اصلی است که کادر فنی آبی پوشان از 

آن به عنوان عدم هماهنگی یاد می کنند.
بازیکنان خارجی استقلال با انتقادات زیادی روبرو هستند نظر شما درباره عملکرد آن ها 
چیست؟کیفیت بازیکنان خارجی استقلال بالا نیست و به جز طارق همام، سایر بازیکنان 

نشان داده اند در حد و اندازه تیم بزرگ استقلال نیستند.
*الحاجی گرو بیشتر از همه در تیرس این انتقادات قرار گرفته است و همه بر این 

باورند باید هرچه زودتر از استقلال کنار گذاشته شود؟
نمی خواهم از شخص خاصی نام ببرم اما در نظر داشته باشید وقتی مهاجمی همچون 
مامه تیام که یک بازیکن گلزن و چارچوب شناس در خط حمله استقلال است، از تیم 
جدا می شود نباید بازیکنی دونده و فیزیکی را به جای وی جذب کنیم. ما باید اول جای 
خالی مهاجم گلزن خود را پُر کنیم و سپس به فکر امضای قرارداد با بازیکن دیگری باشیم.
*شما چندین سال آقای گل لیگ شدید. مشکل خط حمله استقلال را در چه 

مسائلی می بینی؟
از چند هفته قبل گفته ام مشکل گلزنی استقلال به نداشتن یک مهاجم نوک کلاسیک 
بر می گردد. استقلال مهاجمی می خواهد که حداقل از دو یا سه موقعیت، یکی را گل 

کند. نفراتی که در خط حمله این تیم بازی می کنند، مهاجم سایه هستند.
او را چطور  انتظارات را برآورده سازد. عملکرد  نیز نتوانست  *مرتضی تبریزی 

دیدی؟
من مرتضی تبریزی را از سال ها قبل می شناسم. مقابل او بازی کرده ام و بازی هایش 
را از نزدیک دیده ام. او در تیم امیر قلعه نویی در نقش بال چپ و راست بازی می کرد و به 
عنوان مهاجم نوک انتظارات از او زیاد است، او فشار فوق العاده ای بر دوش خود حس می 
کند. مهاجمان فعلی استقلال در اصطلاح فوتبالی مهاجم سایه نامیده می شوند و هرچه 

سریعتر استقلال باید به فکر جذب مهاجم گلزن باشد.
*شما می گویید استقلال فقط مهاجم نوک می خواهد اما در برخی پست های 

دیگر نیز این تیم کمبود بازیکن دارد؟
حتما همین طور است اما به خدمت گیری یک مهاجم با خصوصیات مامه تیام از نان 
شب برای استقلال واجب تر است و شفر در اولین گام باید جذب فوروارد گلزن را در دستور 
کار قرار دهد. هر چند در برخی از پست های دیگر نظیر هافبک بازی ساز نیز کمبود 
بازیکن در استقلال احساس می شود. وقتی توپ های جلو گل نمی شود، فشار و استرس 

زیادی برای تمامی بازیکنان به وجود می آید.
*نقش شفر در ناکامی های استقلال چقدر است ؟

وقتی برای یک کشتی مشکلی به وجود بیاید ناخدا مقصر است، اگر استقلال نتیجه 
نمی گیرد حتما او نقایصی داشته است. همان طور که سال گذشته نتایج خوب استقلال 
به پای شفر نوشته شد. به طور حتم 70 درصد ناکامی های استقلال مربوط به شفر است و 

او نقش عمده ای در این نتیجه نگرفتن ها دارد.
*به این استقلال امیدی هست؟

کار بسیار سختی پیش روی استقلال است. این تیم از جام حذفی کنار رفت و در لیگ برتر 
امتیازات زیادی از دست داده است و هواداران انتظارات زیادی از آبی پوشان تهرانی دارند. 
اگر در نیم فصل دوم استقلال بتواند در چند پُست بازیکن خوب بگیرد و اشکالات خود را 
برطرف سازد، امیدوار خواهیم بود که دست کم بتواند مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا 

را کسب کند. در غیر از این صورت هیچ معجزه ای در استقلال رخ نمی دهد.
*جذب بازیکن درجه اول در نیم فصل سخت است زیرا بازیکنان خوب بدون تیم 

نیستند؟
درست است. بازیکن تراز اول یا بدون تیم نیست یا اینکه باید هزینه سرسام آوری برای 
جذب او پرداخت شود. این یکی از مشکلات اساسی استقلال برای بازار نقل و انتقالات 

نیم فصل محسوب می شود اما مدیریت استقلال برای تقویت تیم باید دست به کار شود.
*چند بازیکن باید از استقلال کنار گذاشته شوند؟ 

در این باره من نباید حرف بزنم و این موضوع به نظر کادر فنی باشگاه استقلال بستگی 
دارد. شفر با آنالیز دقیق نفرات استقلال در نیم فصل اول می تواند از عملکرد بازیکنان به 
شناخت کامل رسیده و تصمیم نهایی را اتخاد کند. سرمربی درباره ورود و خروج بازیکنان 

تصمیم اول و آخر را می گیرد.
*موضوعی که این روزها درباره اش بحث می شود، بحث حضور یک دستیار در 

جمع کادر فنی استقلال است. این موضوع را تایید می کنی؟
نمی دانم نظر شفر درباره اضافه شدن یک دستیار چیست ولی وقتی همه کارشناسان 
در این باره حرف می زنند، حتما باید یک دستیار به نیمکت استقلال اضافه شود. آشفتگی 
بر روی نیمکت استقلال زیاد است و ارتباط میان داخل زمین با کنار نیمکت ضعیف است. 
این موضوع یک معضل برای استقلال محسوب می شود.تیم فوتبال استقلال تهران که 
قهرمانی جام حذفی در دوره قبل این رقابت ها و مقام سوم در هفدهمین دوره لیگ برتر را 
همراه با »وینفرد شفر« در کارنامه دارد، در دوره جدید این رقابت ها از گردونه رقابت های 
جام حذفی کنار رفت و در جدول رده بندی لیگ برتر نیز با 15 امتیاز در جایگاه هشتم 

قرار دارد.

خصوص  در  گفت:  بسکتبال  فدراسیون  فنی  کمیته  عضو 
حضور نداشتن تعدادی از بازیکنان در اردوی تیم ملی از جمله 
ارسلان کاظمی باید بگویم سرمربی تیم ملی آگاه ترین فرد 

نسبت به تیم بوده و باید به تصمیم وی احترام گذاشت.
»محمدمهدی ایزدپناه« درباره دعوت نشدن ارسلان کاظمی 
اظهار داشت: او دچار آسیب دیدگی است و بهتر بود که با این 
مصدومیت قدیمی بازی نکند اما برای دلیل اصلی دعوت نشدن 
او باید از مهران شاهین طبع سرمربی تیم ملی سئوال کنید چرا 

که او قطعا برای این تصمیم دلایل لازم را دارد.
عضو کمیته فنی فدراسیون بسکتبال درباره دو دیدار پیش روی 
تیم ملی در انتخابی جام  جهانی اظهار کرد: کار تیم ملی در 
پنجره پنجم بسیار دشوار است. استرالیا و فیلیپین جزو تیم های 
بسیار خوبی هستند و برنامه ریزی کاملی هم انجام داده اند تا در 

ادامه رقابت های انتخابی امتیازهای لازم را بگیرند. 
انجام  زیادی  ما تلاش  و کادر فنی  بازیکنان  ادامه داد:  وی 
داده اند و اکنون این فرصت در اختیار بسکتبال ایران است که 
جهانی شود و سهمیه جام جهانی را بدست آورد. مجموعه تیم 
ملی باید با یک انسجام قوی و با تلاش در این مسیر گام بردارد. 

وظیفه سنگینی دارد و قطعا می تواند موفق شود.
ایزدپناه با بیان این مطلب که هر دو دیدار برای تیم ملی اهمیت 
زیادی دارد، تصریح کرد: به هیچ وجه شرایط طوری نیست که ما 
خودمان را از پیش بازنده بدانیم و بگوییم برابر استرالیا باخته ایم. 
قهرمان های ملی ما آماده هستند و زحمت کشیده اند و کادر 
فنی هم تلاش زیادی انجام داده و قطعا برای هر دو مسابقه 

برنامه کاملی خواهیم داشت. 
وی افزود: درست است که روی کاغذ استرالیا شانس زیادی 

برابر ما دارد اما مگر همین تیم به ژاپن نباخته؟ پس ما نباید 
خودمان را از پیش بازنده بدانیم و با تمام توان به میدان برویم. 
باید این نکته را بارها گوشزد کنیم که استرالیا به ژاپن باخته پس 

تیمی دست نیافتنی نیست.
او با اشاره به تیم فیلیپین نیز گفت: این تیم نیز بسیار قدرتمند 
است. بازیکنان توانمند و خوبی دارد که در خانه واقعا خوب 
بازی می کنند. قطعا رقابت با این تیم نیز دشوار است و امیدوارم 
ملی پوشان بتوانند پس از مسابقه با استرالیا با وضعیت مناسبی 

برابر فیلیپین به میدان بروند.
پیشکسوست بسکتبال ایران با اشاره به برنامه های تیم ملی 
برای این دو مسابقه تصریح کرد: ملی پوشان از روز گذشته وارد 
اردو شده اند و قرار است پیش از مسابقه با استرالیا دو دیدار 
مسابقه  دو  این  قطعا  داشته  باشند.  هم  قطر  برابر  تدارکاتی 
سپس  و  کرد  خواهد  ایجاد  تیم  برای  بیشتری  هماهنگی 
ملی پوشان به ملبورن می روند و بعد از مسابقه با استرالیا به مانیل 

سفر می کنند.
نشدن  دعوت  دلیل  که  سئوال  این  به  پاسخ  در  ایزدپناه 
ارسلان کاظمی چه بوده؟ اظهار کرد: ارسلان کاظمی یکی از 
قهرمانان ملی ایران است که سال ها برای بسکتبال ایران زحمت 
کشیده  است. ما همیشه به قهرمانان خود احترام گذاشته ایم و 
جایگاهشان را حفظ کرده ایم. جایگاه او در تیم ملی بزرگ است 
و زحمت های او کم نبوده. تا جایی که خبر دارم و در آن جلسه 
بودم ارسلان گفت آسیبی دیده که با درد بازی می کند و من 
همانجا به او گفتم که نباید این کار را بکند. این موضوع باعث 
تشدید آسیبش می شد. این درد او قدیمی بوده و گویا تشدید هم 
شده  بود و حتی در دیدارهای قبلی تیم ملی نیز مشهود بود. به 

نظر من به همین دلیل هم دعوت نشده اما برای مشخص شدن 
دلیل اصلی باید از شخص آقای شاهین طبع سرمربی تیم ملی 

سئوال کنید.
او افزود: در تیم ملی شرایط مختلفی وجود دارد که کادر فنی 
بر اساس آن نفرات مورد نظرش را دعوت می کند. باید در دل 
ماجرا بود و از همه چیز خبر داشت و سپس نظر داد. قطعا آقای 

شاهین طبع دلیل کامل و درستی برای این تصمیم دارد.
عضو کمیته فنی فدراسیون بسکتبال در پاسخ به این پرسش 
که آیا جلسه ملی پوشان با کمیته فنی و رئیس فدراسیون دلیل 
بازیکن  ناراحتی شاهین طبع از کاظمی و دعوت نشدن این 
نیست؟ بیان کرد: نه به هیچ وجه. ما اینجا هستیم و این جلسات 
را برگزار می کنیم که اگر موضوع یا مشکلی هست حل کنیم. 
دنبال خراب کردن کسی نیستیم. برای ما آقای شاهین طبع به 
عنوان سرمربی جایگاه خاص خودش را دارد و ارسلان هم به 
عنوان ملی پوش جایگاه ویژه ای دارد و ما احترام هر دو را حفظ 
می کنیم. موضوعی هم مطرح شود بررسی می کنیم تا حل 

بشود تا آرامش مورد نیاز فراهم گردد.
ایزدپناه ادامه داد: قطعا در کار جمعی همه چیز باب میل همه 
نیست و اختلاف ها طبیعی است و باید تلاش کرد تا آرامش 
حفظ شود و اینطور نیست که کسی از یک نفر دیگر ناراحت باشد 
و بر اساس آن تصمیم بگیرد. به نظر من هیچ ناراحتی وجود ندارد 
و قطعا سرمربی تیم ملی نیز براساس آگاهی خودش از درون و 

فضای تیم تصمیم می گیرد.
او در پایان به این سوال که وضعیت تیم امید چه شد و چرا 
این تیم برنامه ای ندارد؟ گفت: ما در کنار تیم امید قرار است 
یک تیم هم برای بازیکنان زیر 20 سال داشته  باشیم. همچنین 

برنامه بلندقامتان را داریم که بتوانیم بازیکنان بلند قد را برای 
آینده بسکتبال شناسایی و وارد اردو کنیم. این برنامه ها نیاز به 
همسان سازی هم دارند یعنی همه تیم های ملی ما با یک هدف 
و برنامه پیش  بروند. همه برنامه ها تنظیم شده و موافقت ها نیز 
کسب شده  است. انشالله با بازگشت تیم ملی از پنجره پنجم 
همه چیز نهایی خواهد شد و برنامه های تیم های ملی را تنظیم 
می کنیم. عضو کمیته فنی فدراسیون بسکتبال در پایان گفت: 
هر کس که من را می شناسد می داند که شخصیتم طوری است 
که به دنبال کمک گرفتن از همه تفکرات هستم. ما اینجا هستیم 
که همه اهالی بسکتبال را کنار هم جمع کنیم و از نظراتشان 
بسکتبال  عزیز  اعضای  همه  نمی شود  قطعا  کنیم.  استفاده 
در چرخه فعالیت باشند اما این موضوع به این معنا نیست که 
برای ما اهمیت ندارند بلکه ما از تمام نظرات استقبال و استفاده 
می کنیم. بسکتبال نیروهای توانمندی دارد و باید همه دست به 
دست هم دهیم تا بسکتبال به سمت جلو حرکت کند و عقب 

نماند.

عضو کمیته فنی فدراسیون بسکتبال:
باید به تصمیم سرمربی تیم ملی احترام گذاشت

علی جباری پیشکسوت استقلال:

 سوپرجام پرسپولیس هیچ اعتباری ندارد
جام  گفت:  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
قهرمانی زمانی اعتبار و ارزش دارد که پس از 
کاپ  شود.  اهدا  قهرمان  به  مسابقه  برگزاری 
اهدا شود  بازی  برگزاری  بدون  سوپرجامی که 

هیچ ارزشی ندارد.
»علی جباری« با انتقاد از مسئولان سازمان 
لیگ به خاطر اهدای کاپ قهرمانی سوپرجام 
در  استقلال  داشت:  اظهار  پرسپولیس  به 
که  دارد  جام  آنقدر  خود  افتخارات  کلکسیون 
محتاج جام نباشد. استقلال پرافتخارترین تیم 
ایران در آسیا محسوب می شود و دو ستاره ای 
که روی پیراهن استقلال حک شده واقعی و تا 

ابد فراموش نشدنی است.
وی افزود: بهتر بود سازمان لیگ تا اعلام رای دادگاه عالی ورزش صبر می کرد و بعد کاپ قهرمانی 
را به پرسپولیس می داد. کاپ زمانی اعتبار و ارزش دارد که پس از برگزاری مسابقه به تیم قهرمان اهدا 

شود و کاپ سوپر جامی که بدون برگزاری بازی اهدا شود هیج ارزشی ندارد.
کاپیتان پیشین استقلال با اشاره به شرایط نه چندان خوب این تیم در لیگ برتر گفت: نتایج 
استقلال راضی کننده نیست اما هنوز تا پایان فصل مسابقات زیادی باقی مانده است. جدایی 
بازیکنان تاثیر گذاری چون »امید ابراهیمی«، »مامه تیام«، »امید نورافکن«، »سیدمجید حسینی« 
و »سرور جپاروف« در تضعیف استقلال نقش زیادی داشت و نفرات جدید نتوانسته اند با این تیم به 
هماهنگی کامل برسند و جای خالی جدا شده ها را پر کنند.وی در باره جدایی »ساناک« دستیار 
»وینفرد شفر« پیش از شروع مسابقات لیگ برتر خاطرنشان کرد: او یک مربی خوب بود که در 
موفقیت های شفر در فصل گذشته تاثیر زیادی داشت. اگر در استقلال می ماند می توانست کمک 
زیادی به این تیم کند. یکی دیگر از دلایل افت استقلال رفتن ساناک بود که جایش هنوز پر نشده 
است. هرچند نفراتی که در کادر فعلی آبی پوشان حضور دارند تلاش زیادی برای سربلندی استقلال 
می کنند. جباری اظهار داشت: این که فردی به جمع کادر فنی استقلال اضافه شود به نظر مستقیم 
شفر بستگی دارد اما به نظر من در شرایط فعلی اگر قرار است دستیاری اضافه شود، بهتر است 
خارجی باشد. او در پاسخ به این پرسش که آیا شفر می تواند استقلال را از بن بست فعلی خارج 
کند؟ گفت: شفر یک مربی باتجربه و کاربلد است که توانایی فنی اش را پارسال نشان داد و توانست 
استقلال را در لیگ برتر به مقام شایسته برساند و در جام حذفی قهرمان کند. او توانایی این را دارد که 

تیم را به روزهای خوب گذشته برگرداند.

معاون اسبق سازمان تربیت بدنی گفت: یکی از نقاط قوت قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان این است که راه را برای مدیران ورزشی باز می کند.

سعید فائقی در برنامه تهران ورزشی رادیو تهران در رابطه با قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان و شرایطی که در فدراسیون فوتبال به وجود آمده است عنوان کرد: این 
قانون هم نقاط ضعف و هم نقاط قوتی دارد اما برای ورزش ما بیشتر نقاط قوت دارد. در 
اجرای این قانون شما یک موضوع روشن و شفاف را مشاهده می کنید ما رئیسی پیدا 
نمی کنیم که 30 سال در فدارسیون بوده باشد عمده این افراد بازنشستهدستگاه های 
دیگر هستند مثلًا مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال بازنشسته فولاد مبارکه است و او 
بازنشسته فدراسیون فوتبال نیست. این قانون باعث می شود افرادی که به هر نحوی 
مثل فائقی از بیرون ورزش وارد شدند بیرون بروند و راه برای افراد تحصیل کرده باز شود.
وی افزود: مثلًا رسول خادم استعفا کرد اما او 30 سال در فدراسیون کشتی نبود 
افرادی مثل علی مرادی و رسول خادم خودشان اهل ورزش بود ه اند و به نوعی افرادی 
از بیرون وارد ورزش شده اند که این قانون بستر را برای خروج این افراد فراهم می کند.

معاون سابق سازمان تربیت بدنی در رابطه با دیدار مسئولان فدراسیون فوتبال با 
علی لاریجانی و اینکه بحث تعلیق فدراسیون مطرح شده در شرایطی که این قانون 
لازم الاجرا در کل کشور است و دخالت دولت محسوب نمی شود، اظهار داشت: قانون 
را نمی توان برگرداند، متأسفانه ما یک خاصیت به لحاظ فرهنگی داریم که تبدیل به یک 
مشکل فراگیر شده است این مشکل قانون گریزی است تا قانونی وضع می شود ما به 
دنبال بدل آن می گردیم، مثلًا بعد از تصویب قانون به دنبال استثناهای آن می گردیم 
اگر شامل این موارد استثنا نبودیم وارد مرحله بعدی می شوم و تلاش می کنیم قانون 
را دور بزنیم این کار غلطی است. اینکه به هر نیتی مقاومت صورت بگیرد درست 
نیست من برای عزیزانی که دنبال هموار کردن این راه هستند متأسفم هستم و از آنها 
می خواهم این کار را انجام ندهند.تازه الان یادشان افتاده که به دنبال حل این مسائل 

باشند.
وی افزود:مجمع بالاترین مجمع تصمیم گیر در فدراسیون است. هر تصمیمی که 
مجمع بگیرد امکان ندارد فیفا و AFC بتوانند به آن ایراد بگیرند. به جای این همه 
قانون گریزی و ایجاد مشکل در انحراف افکار عمومی بهتر بود این موضوع را به مجمع 
فدراسیون فوتبال ارائه می دادند تا مجمع این قانون را مورد موافقت قرار دهد و تمامی 
این مشکلات حل شود ما راه ساده را پیچیده می کنیم چرا که نمی خواهیم قانون اجرا 
شود. 300 نفر در مجلس وقت گذاشته اند و تلاش های مختلفی صورت گرفته تا یک 
قانون اجرا شود آن وقت اگر یک استثنا گذاشته شود ظلم صورت می گیرد. اینکه اکثر 

فدراسیون ها این کار را انجام دهند ولی یک فدراسیون چنین اقدامی نکند، ظلم است  
چرا باید تبعیض قائل شویم. بهتر است این مسئله را در مجمع مطرح کنند و دیگر این 

داستان ها به پایان برسد.
فائقی در ادامه تأکید کرد: امکان تلقی شدن دخالت در این کار در صورت تصویب 
مجمع وجود ندارد اینکه ما مشکل داخلی خودمان را به بیرون درز دهیم بسیار بد 
است. به AFC چه ربطی دارد که ما داخل کشور چه می کنیم متأسفانه ما در راهی 
قدم برمی داریم که اجازه بدهیم آنها به تمامی کارهایمان گیر بدهند وقتی می بینند ما 
به راحتی از موضع مان عقب می نشینیم به هر بهانه ای به ما فشار می آورند اگر ما در این 
موارد قدرتمند بودیم می توانستیم در بحث میزبانی باشگاه هایمان حق مان را بگیریم نه 

اینکه به جای دیگری برویم و بازی مان را در کشور ثالث برگزار کنیم.
وی درباره اینکه چه اتفاقی افتاد که فیفا و AFC از این مسئله با اطلاع شدند، تصریح 
کرد: متأسفانه ما ضعیف شدیم و مدیران جهانی نداریم وقتی به آنها رو می اندازیم که در 
مقابل مدیران داخلی از ما حمایت کنند، مطمئن باشید در آینده از ما امتیاز می گیرند.

مگر می شود آنها یک امتیاز بدهند و 10 امتیاز نگیرند، اگر این مسئله نهایی شود و 
ما ثابت کنیم که کوتاه آمدیم در همه موارد به ما فشار خواهند آورد. من  خواهشم از 
اعضای مجمع این است که اجازه رخ دادن این اتفاق را ندهند. الان سهمیه ما را دو 
به علاوه دو کرده اند. شما ببینید همه اتفاقات به ضررمان رقم می خورد ما در رنکینگ 
فیفا در صدر تیم های آسیایی هستیم اما از دید AFC در قعر هستیم این اتفاق چرا رخ 
می دهد؟ دلیلش این است که نمی توانیم حرف مان را به کرسی بنشانیم. دلیل اینکه 

امتیاز می دهیم چیست؟ دلیل این است که می خواهیم دو روز بیشتر مدیریت کنیم.

پیشکسوت استقلال گفت: آبی پوشان در نیم فصل اول عملکرد 
ضعیفی داشتند اما اطمینان دارم که این تیم به شرایط خوب 

بازخواهد گشت.
مهدی فنونی زاده در خصوص عملکرد استقلال در نیم فصل 
اول لیگ و بازی های جام حذفی گفت: متاسفانه استقلال سیر 
نزولی پیدا کرده، آنها با گذشت 11 هفته از لیگ و سه بازی از جام 
حذفی نتوانسته اند قدرت خود را به رخ حریفان بکشند. این تیم 
هر بازی بدتر از بازی گذشته می شود و در آخرین بازی مقابل 
ماشین سازی شاهد یک فوتبال بی برنامه، بدون کارهای تاکتیکی 
و بدون نظم بودیم و در طول ۹0 دقیقه شاید تنها یک بار استقلال 

توانست روی دروازه حریف خطر به وجود بیاورد.
دارند  اختیار  در  خوبی  نفرات  پوشان  آبی  کرد:  تاکید  وی 
اند.  اما متاسفانه هنوز به یک ترکیب اصلی دست پیدا نکرده 

پرسپولیس توانست با همین نفرات اندکی که در اختیار داشت تا 
فینال لیگ قهرمانان راه پیدا کند و در لیگ هم نتایج خوبی دست 
پیدا کرده اما نمی دانم در استقلال چه خبر است که این اتفاقات 
برای این تیم رخ می دهد و هیچ کس هم پاسخگوی این شرایط 

بد نیست.
پیشکسوت استقلال در ادامه گفت: از نظر بازیکن در شرایط 
خوبی هستیم البته به جز دو بازیکن خارجی تیم که متاسفانه 
نمایش قابل قبولی نداشتند و ای کاش به جای پرداخت پول 
های میلیاردی به این دو بازیکن بی کیفیت سعی می کردیم تیام و 
جباروف را حفظ کنیم اما نمی دانم به چه دلیلی این دو بازیکن به 
استقلال آمدند و هیچ عملکرد مفیدی هم برای استقلال نداشتند.
پیشکسوت استقلال در ادامه و در خصوص نقش کمیته فنی 
در موفقیت استقلال هم گفت: چند وقت پیش در یک مراسم 

نامجومطلق را دیدم و به او بابت حضورش در کمیته فنی تبریک 
گفتم و او تاکید داشت ما در کمیته فنی باید نقشی برای موفقیت 
روند  در  تاثیری  بدانم هیچ  روزی  اگر  و  باشیم  استقلال داشته 
استقلال ندارم هرگز در کمیته فنی نمی مانم. بنابراین اعضای 
کمیته فنی که همگی از بزرگان استقلال و باتجربه ها هستند و 
در امر مربیگری هم موفق بوده اند باید در کار شفر ورود کنند. 
زیرا سن و سال شفر بالاست و او نیاز به کمک دارد. بنابراین کمیته 
فنی می تواند با ورود به مسائل تاکتیکی، نقل و انتقالات و فنی 

استقلال کمک شایانی به تیم کنند.
فنونی زاده در خصوص صحبت هایی مبنی بر اینکه اگر شفر 
تا نیم فصل نتیجه قابل قبولی نگیرد، برکنار خواهد شد، گفت: 
الان زمانی نیست که بخواهیم سرمربی را عوض کنیم، باید بگویم 
همیشه با برکناری منصوریان مخالف بودم زیرا او مربی جوانی بود و 

اگر اجازه می دادند می توانست شرایط استقلال را بهبود ببخشد. 
البته بعد از رفتن او شفر به این تیم آمد، از داشته های منصوریان 
استفاده کرد و در نیم فصل دوم سال گذشته بسیار موفق هم 
بود اما نمی دانم چه اتفاقی افتاد که او با اینکه با نظارت خودش 
بازیکنان جدید را به خدمت گرفت نتوانسته عملکرد خوبی داشته 
باشد. اما باید باز هم به این مربی فرصت داد، یک دستیار خوب و 
باتجربه در کنارش گذاشت تا بتواند استقلال را به روزهای اوجش 
برساند. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که آیا امیدی به 
این استقلال دارید که در نیم فصل دوم بتواند نتایج خوبی کسب 
کند، گفت: ناامید نیستم، زیرا استقلال تیم بزرگی است و می 
تواند با دور کردن حاشیه ها به جایگاه واقعی اش برسد اما نیاز دارد 
در نیم فصل بازیکنان خوبی را به خدمت گیرد تا بتوانند کمک حال 

استقلال باشند.

مهدی فنونی زاده :

اطمینان دارم استقلال به شرایط خوب برمی گردد

به AFC چه ربطی دارد ما داخل کشور چه می کنیم؟

فائقی: به خارجی ها امتیاز می دهیم تا دو روز بیشتر مدیریت کنیم
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نسخه خوراکی برای آرتریت!

اگر به آرتریت مبتلا باشید، آگاهید که این بیماری تا چه اندازه می تواند آزاردهنده و ویرانگر 
باشد. آرتریت اصطلاحی برای گروهی از بیماری ها است که موجب درد، تورم و سفتی در 
مفاصل می شوند. این بیماری می تواند تمام افراد در هر سنی و از هر جنسیت و نژادی را 

تحت تاثیر قرار دهد.
انواع مختلفی از آرتریت وجود دارند. استئوآرتریت )آرتروز( یکی از انواع رایج آرتریت است 
که به واسطه کار کشیدن بیش از حد از مفاصل رخ می دهد. یکی دیگر از انواع شایع این 
بیماری به نام آرتریت روماتوئید شناخته می شود که یک بیماری خودایمنی است و در آن 
سیستم ایمنی به بافت های سالم در مفاصل حمله می کند. خوشبختانه، مواد غذایی 
مختلفی وجود دارند که می توان برای کاهش التهاب و تسکین درد مرتبط با آرتریت در رژیم 

غذایی گنجاند. برخی مطالعات تاثیر رژیم غذایی بر شدت علائم آرتریت را نشان داده اند. 
زردچوبه: زردچوبه، یکی از بهترین گزینه های غذایی برای مبارزه با التهاب است. زردچوبه 
حاوی ترکیبی به نام کورکومین است که این ماده می تواند برای مدیریت التهاب در بدن 
مفید باشد. از این رو، زردچوبه را می توان برای تسکین علائم مرتبط با آرتریت استفاده کرد. 
زردچوبه دیر زمانی است که برای مبارزه با بیماری های التهابی در نقاط مختلف جهان به 

کار گرفته می شود.
زنجبیل: جدا از توانایی زنجبیل در بهبود عطر و طعم غذا و نوشیدنی های مختلف، این 
ماده غذایی مغذی می تواند به تسکین علائم آرتریت نیز کمک کند. طی یک مطالعه که با 
حضور 261 بیمار مبتلا به آرتروز زانو انجام شد مشخص شد، 63 درصد شرکت کنندگان 
بهبود درد زانوی خود پس از شش هفته مصرف عصاره زنجبیل را تجربه کردند. زنجبیل 
می تواند تولید مواد التهاب آفرین در بدن را مهار کند. مصرف زنجبیل در اشکال مختلف 
تازه، پودر یا خشک شده ممکن است در کاهش التهاب بدن نقش داشته و به تسکین علائم 

آرتریت کمک کند.
گیلاس: گیلاس حاوی آنتی اکسیدان های مختلفی است که می توانند به کنترل التهاب 
در بدن کمک کنند. آنتوسیانینی که عامل رنگ قرمز گیلاس محسوب می شود، ماده ای 
است که می تواند به تسکین علائم آرتریت نیز کمک کند. مطالعه ای در سال 2013 کاهش 
درد و سفتی ناشی از استئوآرتریت در شرکت کنندگانی که آب گیلاس ترش نوشیده بودند 

را نشان داد.
آناناس: این میوه محبوب استوایی حاوی ویتامین C است که سیستم ایمنی را تقویت می 
کند. همچنین، آنزیمی به نام بروملین در آناناس وجود دارد که از خواص ضد التهابی سود 
می برد و می تواند به کاهش تورم مرتبط با آرتریت روماتوئید کمک کند. افزودن آناناس به 
رژیم غذایی بسیار آسان است و به اشکال مختلف می توانید از آن بهره ببرید. به خاطر داشته 
باشید که آناناس تازه یا آبمیوه تازه را انتخاب کنید زیرا محصولات کنسروی فرآیندهایی را 

پشت سر می گذارند که محتوای بروملین را کاهش می دهد.
مواد غذایی سرشار از اسیدهای چرب امگا-3: اسیدهای چرب امگا-3 توانایی خود 
در کاهش التهاب را نشان داده اند، از این رو، مصرف غذاهایی مانند ماهی های چرب، 
روغن ماهی، بذر کتان و دانه های چیا می تواند به کاهش درد ناشی از آرتریت کمک کند. 
همچنین، ماهی های چرب منبع خوبی برای ویتامین D هستند که می تواند به پپشگیری از 
کمبود این ماده مغذی کمک کند. چندین مطالعه نشان داده اند که آرتریت روماتوئید ممکن 

است با سطوح پایین ویتامین D در ارتباط باشد.
سرکه سیب: برخی افراد متوجه شده اند که نوشیدن مقدار کمی سرکه سیب رقیق شده 
می تواند به تسکین علائم آرتریت کمک کند. التهاب در مفاصل دلیل اصلی درد، تورم و 
گاهی اوقات آسیب دائمی مفصل در آرتریت روماتوئید است. انواع دیگر آرتریت شامل 
سطوح کمتری از التهاب می شوند. ویژگی های ضد التهاب سرکه سیب می تواند به تسکین 
علائم آرتریت، از جمله درد و تورم کمک کند. همچنین، سرکه سیب حاوی پکتین است و 
برخی افراد معتقدند که این ماده می تواند برخی سموم که انباشت آنها می تواند به بروز 

علائم آرتریت منجر شود را جذب کند.

نایب رییس انجمن راینولوژی ایران :

چه افرادی نباید آنتی هیستامین مصرف کنند؟
نایب رییس انجمن راینولوژی ایران گفت :آنتی هیستامین از جمله داروهایی است که 
اغلب مردم آن را می شناسند؛ به طوریکه برخی از آنها با کوچک ترین آبریزش بینی از آن 

استفاده می کنند، این در حالیست که مصرف آنتی هیستامین بایدها و نبایدهایی دارد.
دکتر ابراهیم رزم پا با بیان اینکه داروهای آنتی هیستامین برای رفع علائم آلرژی استفاده 
اول  نسل  می شوند؛  تقسیم بندی  دسته  دو  در  آنتی هیستامین ها  گفت:   می شوند، 
و  لوراتادین  و نسل دوم  و دوکسیلامین  کلرفنیرامین، دیمن هیدرینات، دیفن هیدرامین 

سیتریزین که هر دو دسته در درمان علائم آلرژی و گاهی سرماخوردگی استفاده می شوند.
به گفته وی، آنتی هیستامین های نسل اول اثرات خواب آوری دارند و به عنوان داروهای 
خواب آور نیز کاربرد دارند؛ همچنین این داروها اثرات ضد تهوع هم دارند و در تهوع مسافرتی 
نیز قابل استفاده هستند. این متخصص گوش و حلق و بینی با بیان اینکه هر دو دسته آنتی 
هیستامین ها با سایر داروها از جمله داروهای ضد درد و یا ضدگرفتگی مخلوط می شوند 
تا همزمان بتوانند چند مشکل را از بین ببرند، افزود: باید توجه داشت اگر فرد فقط دچار 
آبریزش بینی است، از مصرف فرآورده هایی که ترکیبی هستند، دوری کند؛ زیرا آن ها حاوی 

داروهای اضافه ای هستند که برای بدن او لازم نیستند.
نحوه عملکرد آنتی هیستامین ها

رزم پا درباره نحوه عملکرد آنتی هیستامین در بدن انسان گفت: بدن انسان در تماس با 
مواد آلرژی زا "هیستامین" تولید می کند. "هیستامین" به سلول ها متصل و سبب تورم و 
خروج مایعات می شود. این امر موجب خارش، عطسه، آبریزش بینی و اشک ریزی می شود. 
جلوگیری  شده  ذکر  علائم  بروز  و  سلول ها  به  "هیستامین"  اتصال  از  آنتی هستامین ها 

می کنند.
آنتی هیستامین ها را همزمان با این داروهامصرف نکنید

این عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه ممکن است مصرف 
آنتی هیستامین ها در کنار  برخی دیگر از داروها موجب  تداخل دارویی شود، گفت: داروهای 
آنتی هیستامین  با داروهایی مانند داروهای خواب آور، آرام بخش و شل کننده های عضلانی 
تداخل دارند. بنابراین قبل از مصرف همزمان آن ها باید با پزشک مشورت شود. در عین حال 

آنتی هیستامین های نسل دوم تداخل کمتری با سایر داروها دارند.
چه افرادی نباید آنتی هیستامین مصرف کنند؟

وی در پایان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چه افرادی نمی توانند آنتی هیستامین 
مصرف کنند؟ گفت: افرادی که بیماری هایی از قبیل اختلال ادرار، آسم، آمفیزم یا برونشیت 
مزمن، بیماری های تیروئید، بیماری های قلبی، بیماری کلیوی یا کبدی و فشار خون بالا 

دارند، برای مصرف آنتی هیستامین باید با پزشک مشورت کنند.

مشاور رییس انجمن تغذیه ایران مطرح کرد

7 باور غلط تغذیه ای
مشاور رییس انجمن تغذیه ایران با اشاره به برخی از باورهای غلط تغذیه ای گفت: باورهای 
فردی از دوران کودکی و طفولیت همراه با گرایش های تغذیه ای والدین و افراد خانواده شکل 

می گیرد، بنابراین اکتسابی بوده و قابل تغییر هستند.
برلیانت بزگمهر با اشاره به برخی از باورهای غلط تغذیه ای عنوان کرد: یکی از این باورهای 
غلط سرخ کردن غذا به مدت طولانی است که در این حالت غذا نه تنها ارزش غذایی خود 
را از دست داده، بلکه باعث ابتلای فرد به انواع بیماری های قلبی- عروقی، ایجاد نفخ، دل 
پیچه و اختلالات دستگاه گوارش می شود. بنابراین غذا را باید در زمان و روغن کمتری سرخ 
کنیم. وی افزود: باور غلط بعدی تصور مفید نبودن لبنیات برای  سلامتی انسان است که 
عقیده کاملا اشتباهی است. لبنیات به دلیل نقشی که در حفظ سلامت استخوان ها و تامین 

کلسیم مورد نیاز بدن دارد، در همه رده های سنی باید مصرف شود.
 وی با بیان اینکه برخی معتقدند مصرف شیرینی جات بعد از صرف غذا به هضم غذا 
کمک می کند با نقض این باور غلط، عنوان کرد: این باور نه تنها درست نیست، بلکه باعث 
افزایش چاقی و عوارض چاقی و همچنین به وجودآورنده یک عادت غلط است که تا آخر 

عمر با انسان باقی می ماند.
بزرگمهر با اشاره به یک باور غلط غذایی دیگر، گفت: باور به اینکه تمایل به مصرف بعضی 
مواد غذایی به علت نیاز  بدن به آن مواد، یک باور اشتباه است. به جز دیابت و تشنگی به دلیل 
دفع مواد قندی و آب از بدن، در بقیه موارد تمایل به ماده غذایی خاص نشان نیاز  بدن به آن 

نیست و با ترفندهایی می توان این نیاز را کاهش داد.
 مشاور رییس انجمن تغذیه ایران که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، مصرف زیاد 
نمک در غذاها را باور نادرستی دانست و ادامه داد: این امر باعث دفع زیاد کلسیم از کلیه ها و 

فشار خون بالا و بیماری های قلبی- عروقی می شود و برای سلامت بدن مضر است.
 وی با اشاره به باور غلط بعدی، گفت: باور به اینکه مصرف بعضی مواد غذایی در وعده شام 
منجر به لاغری و در وعده نهار منجربه چاقی می شود و یا بالعکس  بسیار نادرست است. در 
این مورد، درست این است که جایگزینی بعضی مواد غذایی کم کالری به جای مواد غذایی 

پرکالری سبب لاغری می شود. 
بزرگمهر در خاتمه خاطرنشان کرد: باور به اینکه برای جذب و بلع غذا همراه با غذا مقدار 
قابل توجهی آب مصرف کنیم،باور بسیار غلطی است و به خاطر رقیق شدن شیره های 
گوارشی نه تنها فرآیند بلع و جذب تسریع نمیشود، بلکه باعث اختلال دستگاه گوارش و دل 

پیچه و نفخ نیز می شود.

کهیر اختلال پوستی بسیار شایعی است که به صورت بثورات 
و  گرد  شکل  به  پوستی  مختصر  برجستگی های  و  ناگهانی 
نقاط  پوست  درروی  قرمزرنگی  هاله  به صورت  یا  رنگ پریده 

حساس بدن دیده می شود.
مدت چند روز بود که کف دست و پاهایم دچار خارش شده بود 
و امروز بدنم پر از لکه های قرمز رنگ شده که خیلی خارش دارد. 
لطفاً بفرمایید این لکه های قرمز رنگ چیست و چگونه درمان 

می شود؟
به صورت  که  است  شایعی  بسیار  پوستی  اختلال  کهیر   
بثورات ناگهانی و برجستگی های مختصر پوستی به شکل گرد 
نقاط  پوست  درروی  قرمزرنگی  هاله  به صورت  یا  رنگ پریده  و 
حساس بدن دیده می شود. مناطق رایجی که حساسیت پوستی 
در آن بیشتر ایجاد می شود معمولًا تنه، بازوها و ران ها هست. در 
صورت نیز، پشت لاله گوش و نواحی گردن بیشترین جایی است 

که دچار حساسیت پوستی می گردد.
و  بوده  خارش  با  همراه  گاهی  پوستی  حساسیت  نوع  این 
بسته به شدت آن، اندازه آن از یک نقطه کوچک تا یک بشقاب 
بزرگ می تواند ایجاد شود. هنگامی که دچار حساسیت پوستی 
می شوید، در بیشتر اوقات طی 24 ساعت بهبود می یابد لیکن 
در برخی مواقع، پس از محو شدن کهیر قبلی، ممکن است 
جای آن دومرتبه ایجاد شود؛ بنابراین ممکن است این حالت 

برای چند روز یا بیشتر طول بکشد.
تقریباً می توان گفت هرگونه حساسیت و آلرژی می تواند باعث 
آن  ایجاد  عوامل  مهم ترین  از  برخی  گردد.  بیماری  این  بروز 

عبارت اند از:
شیر،  ماهی،  تخم مرغ،  مانند  غذاها  برخی  به  آلرژی    -1

شکلات، گوجه فرنگی، توت فرنگی و ...
2. حساسیت به برخی داروها

3. نیش و گزش برخی حشرات
4. تماس با حیوانات

5. مواجه با سرمای شدید
6. حساسیت به برخی شوینده ها و مواد شیمیایی

7. گرده برخی گل ها و گیاهان
8. تماس با موادی که به آن حساسیت دارید.

 هنگامی که حساسیت خفیف باشد، ممکن است نیاز به درمان 
نباشد. شما اغلب می توانید خارش را با قرار دادن کیسه آب سرد 
یا دوش آب سرد کاهش دهید و از راه های درمان خانگی کهیر 
برای بهبود آن استفاده کنید، ولی چنانچه دچار واکنش های 
آلرژیک شدید مانند تنگی نفس شدید، لازم است حتماً به پزشک 

مراجعه نمایید.
کهیر با چه داروهایی درمان می شود؟

در درمان دارویی این نوع اختلال پوستی قبل از هر چیز لازم 
است علت ایجاد اختلال مشخص شود. چنانچه علت حساسیت 
مشخص گردد، نسبت به رفع و یا درمان علت زمینه ای اقدام 

می شود. اولین دارویی که برای درمان آن پیشنهاد می گردد، 
کنترل  در  آنتی هیستامین ها  هستند.  آنتی هیستامین ها 
اختلال های حاد و مزمن تعداد زیادی از بیماران مؤثر عمل کرده 
و گاها نیاز است که به صورت درازمدت برای کنترل آن از تجویز 

آنتی هیستامین ها استفاده شود.
داروهای دیگری که در این زمینه می تواند به درمان شما کمک 

نماید کورتیزونها و داپسون که یک داروی ضد باکتری است.
درمان کهیر در طب سنتی

اگر بیماری به علت غلبه خون باشد ابتدا باید حجامت انجام 
شود و از آب انار؛ آب غوره، آش انار، آش آلو و آش عدس با سرکه 
زیاد مصرف کنید و از خوردن گوشت، چربی جات، غذاهای شور 
یا شیرین، تخم مرغ، ماهی، خرما، ارده، شکلات و توت فرنگی 
پرهیز کنید. ضمناً توصیه می گردد از تزریق دارویی پنی سیلین، 

کار و فکر زیاد، ترس، ناراحتی و عصبانیت اجتناب شود.

برای تسکین خارش می توانید بدن را با آب نیم گرم شسته و 
روی قسمت های دچار حساسیت آب غوره، گلاب، سرکه و یا 

روغن گل سرخ بمالید.
کهیر از غلبه بلغم: اگر این اختلال پوستی به علت غلبه بلغم 
ایجادشده باشد، اولًا لازم است خلط غالب را پاک سازی نمایید 
و در حمام گرم بنشینید تا خوب عرق کنید. بعد سبوس جو، 
کرفس و تخم کرفس را در سرکه بجوشانید و صاف کنید. سرکه 
آلرژی شده  از پوست که دچار  صاف شده روی قسمت هایی 
است بمالید. همچنین می توانید عسل، سرکه و سکنجبین را 
در هم بجوشانید و صبح، ظهر و شب هر بار یک فنجان از آن 

را بنوشید.
را  حساسیت  که  خوراکی هایی  خوردن  از  می شود  توصیه 
تشدید می کند خودداری کنید و در مقابل خوراکی هایی مانند 
خرفه، گشنیز، برگ چغندر، هندوانه، کاهو، آب انگور، خیار، 
دم کرده شاه تره و خاکشیر جوشانده شده به همراه آب فراوان و 

مایعات مصرف نمایید.
- استعمال موضعی مخلوط جوش شیرین و ماست روزی سه 

مرتبه نیز برای درمان مؤثر است.
- مالیدن سرکه بر روی قسمت های دچار حساسیت مفید 

است.
- شستشوی بدن با ماست، شاه تره و سدر درمان مؤثر و مفیدی 

برای کهیر است.
- گل و برگ همیشه بهار تازه را بکوبید و بر آن ضماد کنید.

- درصورتی که با این روش ها مشکل شما بهبود پیدا نکرد و از 
شدت آن کاسته نشد، انجام حجامت می تواند مفید واقع گردد.

هلیکوباکترپیلوری  عفونت  مزمن،  کهیر  مهم  علل  از  یکی 
می باشد که محل آن در معده است و با آزمایش یا آندوسکوپی 
قابل تشخیص است؛ عفونت های دیگر از قبیل عفونت های 
سینوسی 15 درصد علت کهیر مزمن را تشکیل می دهد و اکثراً 

با درمان سینوزیت کهیر مزمن بهبود می یابد.

چرا پوست کهیر می زند؟

کهیر چگونه ایجاد و درمان می شود؟

نخستین لیوان آب روزانه خود را باید درست پس از بیدار شدن از خواب بنوشید. 
نوشیدن آب با معده خالی هنگام صبح می تواند فواید جالب توجه ای برای بدن به همراه 

داشته باشد.
نوشیدن 8 لیوان آب در روز برای هیدارته نگه داشتن بدن توصیه جدیدی نیست. اما آیا 
می دانستید که زمان های مشخصی در طول روز وجود دارند که نوشیدن آب در این زمان 

ها می تواند به بهبود سلامت کلی و عملکرد شناختی انسان کمک کند؟
شاید با خود بگویید که مهم نوشیدن آب به میزان کافی است و این که چه زمانی در طول 
روز مصرف شود، تفاوت چندانی ایجاد نمی کند و در شرایطی که این موضوع درست 
است، اما برخی پژوهش ها نشان داده اند که با نوشیدن آب در زمان هایی مشخص از 
روز می توانید فواید سلامت این کار را هرچه بیشتر افزایش داده و فرآیندهای درونی بدن 
را بهبود ببخشید. علم نشان داده است که نوشیدن آب در زمان درست طی روز می تواند 
به پیشگیری از برخی مشکلات رایج مانند معده درد، سندرم روده تحریک پذیر، نفخ، 
خستگی، پرخوری، فشار خون بالا، یبوست و حتی حمله قلبی و سکته مغزی کمک کند.

نوشیدن آب پس از بیدار شدن از خواب
نخستین لیوان آب روزانه خود را باید درست پس از بیدار شدن از خواب بنوشید. 
نوشیدن آب با معده خالی هنگام صبح می تواند فواید جالب توجهی برای بدن به همراه 
داشته باشد. در واقع، نوشیدن آب ولرم نخستین کاری است که افراد بسیاری در ژاپن 

انجام می دهند.
نوشیدن یک یا دو لیوان آب پس از بیدار شدن از خواب، مغز و بدن را از حالت خواب 

خارج کرده و در حالت آماده به کار قرار می دهد. همچنین، این اقدام به حذف سموم و 
رادیکال های آزاد انباشته شده در دستگاه گردش خون طی شب گذشته کمک می کند، 

از این رو، به پاکسازی و پالایش اندام های داخلی بدن کمک می شود.
نوشیدن آب پیش از وعده های غذایی

حدود 30 دقیقه پیش از هر وعده غذایی روزانه خود یک لیوان آب بنوشید زیرا این کار 
به بهبود شرایط گوارش کمک می کند و میزان کالری مصرفی را زیر کنترل نگه می دارد. 
آب نه تنها روده های شما را برای ورود غذای مصرفی آماده می کند، بلکه از پرخوری 

پیشگیری نیز می کند زیرا احساس سیری سریع تر را به همراه دارد.
نوشیدن آب پیش از استحمام

نوشیدن یک لیوان پیش از استحمام می تواند به کاهش فشار خون کمک کند. آب 
مصرفی باید گرم باشد تا به گشاد شدن رگ های خونی کمک کند که کاهش فشار خون 
را به همراه دارد. افزون بر این، نوشیدن آب سطوح سدیم را در بدن کاهش می دهد که 

هرچه بیشتر به کاهش فشار خون کمک می کند.
نوشیدن آب پیش از خواب

اگر پیش از خواب بدن شما به طور کامل هیدراته شده باشد، خطر حمله قلبی و سکته 
مغزی هرچه بیشتر کاهش می یابد زیرا کم آبی بدن از عوامل خطرآفرین برای بیماری 
قلبی عروقی محسوب می شود. حمله قلبی بیشتر هنگام صبح رخ می دهد زیرا خون به 

واسطه کمبود آب غلیظ تر است.
همچنین، کمبود آب بدن می تواند اثر منفی بر خلق و خوی انسان داشته باشد که می 

تواند بر چرخه خواب-بیداری کلی انسان اثرگذار باشد.
البته، نوشیدن آب نباید خیلی نزدیک به زمان خواب انجام شود زیرا ممکن است نیاز به 

دفع ادرار شبانه را به همراه داشته و در خواب شما اختلال ایجاد کند.

کِی آب بنوشیم؛ از بیداری تا خواب!

 

محققان کشور با همکاری یک دانشگاه برزیلی در صدد هستند با تصاویر مغزی به 
اندازه گیری هوش انسان بپردازند.

دکتر حمید سلطانیان زاده استاد دانشکده مهندسی برق و کامپیوتر دانشگاه تهران 
گفت: ما با هدف همگامی با علوم و فناوری های روز دنیا و کمک به پیشبرد آنها با توسعه 
راهکارهای نوین، مشغول انجام آزمایش های غیرتهاجمی روی دانشجویان داوطلب برای 

اندازه گیری هوش آنها با استفاده از آزمون های هوش و تصویربرداری مغزی هستیم.
وی افزود: با انجام این پژوهش و توسعه روش های نوین تحلیل داده های تحقیقاتی 
امید می رود ارتباط معناداری بین هوش انسان و تصاویر تشدید مغناطیسی کارکردی در 
حالت استراحت و تصاویر تانسور انتشاری بدست آید تا از این طریق بتوان هوش انسان 

را از این تصاویر پیش بینی کرد.  
سلطانیان زاده گفت: شدت روشنایی تصاویرfMRI   )تصویرسازی تشدید مغناطیسی 
عملکردی( با تغییر میزان اکسیژن خون تغییر می کند و چون فعالیت نورون ها در ناحیه 

خاصی از مغز با تغییر میزان اکسیژن خون در همان ناحیه همراه بوده، شدت روشنایی 
تصاویر fMRI با میزان فعالیت نورون ها مرتبط است.

عضو هیئت علمی گروه مهندسی پزشکی دانشگاه تهران افزود: در این روش، تعداد 
زیادی تصویر از مغز گرفته می شود که همگی متاثر از میزان فعالیت نورون ها در مناطق 
مختلف مغز هستند و  با پردازش این تصاویر می توان مناطقی از مغز که همزمان و 
هماهنگ فعالیت می کنند را مشخص کرد و شبکه های مسئول فعالیت های گوناگون 

مغز را تخمین زد.
مجری طرح پیش بینی هوش انسان با استفاده از تصاویری مغزی تصریح کرد: در 
روش  DTI  )تصویرسازی بردار انتشار( شدت روشنایی تصاویر متاثر از میزان و جهت 
انتشار ملکول های آب در بافت های مختلف است و تصاویر DTI  امکان شناخت ویژگی 
های ریز ساختارهای بافت سیستم اعصاب مرکزی را فــراهـم مـی کنند و همچنین از 
این تصاویر می توان برای شناسایی اتصالات ساختاری و سازمانی آکسون ها در سطح 

میکروسکوپی استفاده کرد. 
سلطانیان زاده با بیان اینکه در سال های اخیر، پژوهشگران در سراسر دنیا به دنبال 
یافتن راهکارهای مناسب برای استفاده از داده های تصویرنگاری غیرتهاجمی مغز از 
جمله fMRI و   DTIبه عنوان یک ابزار تشخیصی در کاربردهای گوناگون مرتبط با علوم 
شناختی هستند، خاطر نشان کرد: در این روش تلاش می شود با استفاده از تصاویر 
fMRI چگونگی یادگیری در یک مغز طبیعی، بیمار یا مصدوم و همچنین ارزیابی 
خطرات بالقوه عمل جراحی یا دیگر درمان های تهاجمی و تخمین فعالیت بخش های 
مختلف مغز در پاسخ به تحریک های خارجی و یا فعالیت خود به خودی آن در حالت 
استراحت بررسی شود. وی گفت: امید می رود با توسعه روش های نوین تحلیل داده ها 
، بتواند ارتباط معناداری بین هوش انسان و اطلاعات موجود در تصاویر MRI به دست 

آورد و سپس هوش انسان را از این تصاویر پیش بینی کرد.
به گزارش مهر، این طرح با حمایت ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی در حال 

انجام است. 

گروهی از مهندسان کانادایی پس از سه سال تحقیق 
یک لباس هوشمند ابداع کرده اند که می توان با موبایل 

دمای آن را کنترل کرد.
 این لباس که SKINCore نام دارد، بلوز و شلواری 
است که به طور خودکار دما را تنظیم می کند. علاوه بر 
آن بلوز و شلوار مذکور به یک اپلیکیشن موبایل متصل 
هستند که به صاحب آن اجازه می دهد دما را تنظیم 

کنند.
هین فان مدیر محصولات تولید کننده این محصول 
می گوید: می خواستیم فناوری پوشیدنی را بی سیم 
کنیم و با توجه به آنکه در کانادا زندگی می کنیم می دانیم 

چطور می توان با آب وهوای سرد مقابله کرد.

محققان این تیم  هنگام توسعه پلتفرم رایانشی نساجی  
متوجه راهی برای انتقال گرما از طریق فیبر ها شدند.

 این بلوز و شلوار  با نخ های رسانا تولید شده که بین لایه 
ای داخلی از مواد مصنوعی جاذب عرق  و لایه خارجی 

پشمی که گرما را در خود حفظ می کند، قرار می گیرد.
 این نخ  به یک باتری 56 گرمی متصل می شود که 
18 وات  برق تامین می کند و می تواند لباس را به مدت 
8 ساعت گرم نگه دارد.  باتری مذکور مجهز به یک پورت 
یو اس بی سی است که می توان از آن برای شارژ  موبایل 
نیز استفاده کرد. لباس مذکور گرما را فقط در نقاطی از 
بدن فراهم می کند که نسبت به سرما حساس هستند 
مانند قفسه سینه، دستان، ران ها و پا. همچنین از انتقال 

گرما به نقاطی که سبب عرق کردن می شود مانند پشت 
بدن اجتناب می کند. هنگامیکه دما کاهش می یابد، این 

لباس خودکار روشن می شود.

با گذشت مدت زمان قابل توجهی از عرضه بلندگوهای هوشمند، نتایج یک تحقیق تازه 
نشان می دهد که این بلندگوها بیش از هر چیز برای گوش کردن به موسیقی کاربرد دارند.  
بررسی انجام شده توسط موسسه دش بات در این زمینه از طریق ارسال پرسشنامه برای 
101۹ خانوار آمریکایی مالک الکسا و گوگل هوم نشان می دهد این دستگاه ها عامل 
تغییراتی در رفتار خانواده ها بوده اند، مهم ترین علت استفاده از این دستگاه ها گوش 
کردن به موسیقی و کنترل وضعیت آب و هوا بوده است، علاقه به خرید کالا و خدمات از 
طریق این دستگاه ها هنوز در سطح بالایی نیست و در مجموع خریداران این دستگاه ها 

از آنها راضی هستند و خرید آنها را به دیگران توصیه می کنند.نزدیک به 75 درصد از پاسخ 
دهندگان گفته اند حداقل یک بار در روز از این دستگاه ها استفاده می کنند و 57 درصد 
هم گفته اند استفاده شان از دستگاه مذکور به چند بار در روز می رسد. تقریبا 64 درصد از 
مردان و 53 درصد از زنان چند بار در روز از دستگاه یادشده استفاده می کنند.بیش از 65 
درصد از پاسخ دهندگان گفته اند که استفاده از این دستگاه ها رفتارهای روزانه آنها را تغییر 
داده و 25 درصد آنها این تغییرات را زیاد و 40.5 درصد تغییرات مذکور را کم دانسته اند. 
تنها 1۹ درصد گفته اند که الکسا و گوگل هوم تاثیری بر رفتار آنها نداشته است. در این میان 

تغییرات رفتاری مردان بیش از زنان بوده است.
 البته می توان تصور کرد در آینده استفاده از دستگاه یادشده افزایش یافته و لذا صدور 
فرامین صوتی برای پیشبرد امور مختلف به یک هنجار عادی مبدل شود. بیش از 75 درصد 
کاربران از الکسا و گوگل هوم برای پخش موسیقی استفاده می کنند و حدود 66 درصد آن 
را برای کنترل وضع آب و هوا به کار می برند. دریافت اطلاعات مختلف، استفاده به عنوان 
ابزار تنظیم ساعت، دریافت اخبار، دریافت لطیفه، خرید، کسب اطلاع از نتایج رقابت های 
ورزشی، انجام بازی و غیره نیز در رتبه های بعدی قرار دارد.درمجموع 43 درصد از پاسخ 
دهندگان از این وسیله برای خرید استفاده کرده اند که 58 درصد از آنها مرد و 32 درصد 

زن هستند.
 بیشترین میزان خرید مربوط به آمازون و گوگل با مجموع 83 درصد است و سفارش غذا 
با 53 درصد در رتبه دوم است. خرید کالا از دیگر شرکت ها، کرایه کردن تاکسی و خودرو و 

خرید از طریق اپلیکیشن نیز در رتبه های بعدی است.

اندازه گیری هوش انسان از روی تصاویر مغز

لباسی که با اپلیکیشن گرما تولید می کند

شنیدن موسیقی و کنترل آب و هوا مهم ترین کاربرد بلندگوهای هوشمند

سیستمی که اسکنر اثرانگشت را فریب می دهد
محققان سیستمی ساخته اند که می تواند اثر انگشت های جزئی فرد را با کمک 

هوش مصنوعی تکمیل کند و در نتیجه اسکنرهای بیومتریک را فریب دهد.
محققان دانشگاه نیویورک با کمک هوش مصنوعی راهی برای ایجاد اثر انگشت 
جعلی یافته اند که می تواند اسکنرهای بیومتریک را فریب دهد. محققان درهمین 
راستا سیستمی به نام Deep MasterPrints را ساخته اند. این سیستم 23 درصد از 
اثر انگشت های یک سیستمی را کپی کردند که میزان خطای آن یک در هزار بوده 
است. هنگامیکه درصد خطای سیستمی یک در میان صد نمونه باشد، این دستگاه 
می تواند پرینت واقعی را با 77 درصد صحت انجام دهد. این پرینت های مصنوعی 
برای میانبرزدن سیستم هایی به کار می روند که اثر انگشت های زیادی در آن ذخیره 
می شوند. حمله کننده ممکن است با شیوه آزمون و خطا سریع تر اثر انگشت فرد را 
ردیابی کند.  بیشتر اسکنر ها دور انگشت نمی پیچند و به همین دلیل اثر انگشت به 
طور جزئی ثبت می شود. از سوی دیگر سیستم های بیومتریک نیز پرینت های جزیی 
را کنار هم قرار نمی دهند تا یک تصویر کامل از اثر انگشت فرد ارائه کنند. در عوض آنها 
اسکن را با رکوردهای قبلی مقایسه می کنند. به این ترتیب احتمال  زیادی وجود دارد 
 Deep هکر بتواند با کمک برنامه های رایانشی اثر انگشت فرد را تکمیل کند. سیستم
MasterPrints از این امر نیز استفاده می کند. بنابراین یک اثر انگشت مصنوعی که 
ویژگی های متعدد مشابه نمونه اصلی دارد، بهتر از یک نمونه غیر کامل عمل می کند و 

می تواند اسکنر را فریب دهد.

تولید زخم پوش هایی برای بهبود
 زخم های عفونی

فنی  دانش  به  امیرکبیر  دانشگاه صنعتی  نوی  فناوری های  پژوهشکده  محققان 
زخم پوش هایی دست یافتند که به گفته آنها در فاز حیوانی در مدت دو هفته زخم های 

ایجاد شده التیام یافت.
نغمه عرب زاده از محققان این طرح ، اظهار کرد: در این مطالعات با استفاده از 

هیدروژل ها زخم پوش هایی را برای درمان زخم های ایجاد شده بر پوست تولید کردیم.
بیماری دیابت،  از  ناشی  برای درمان زخم های  به مشکلات موجود  اشاره  با  وی 
گفت: برای بهبود این نوع زخم ها، در زخم پوش های تولید شده، دارویی را بر روی این 
زخم پوش لود کردیم. از این طریق قرار دادن این زخم پوش بر روی زخم های دیابتی، 
موجب التیام آن می شود. عرب زاده با بیان اینکه زخم های دیابتی به شدت دردناک 
هستند، ادامه داد: داروی لودشده در این زخم پوش در آزمایشگاه سنتز شده است و 
موجب برطرف شدن مشکلات ناشی از این نوع زخم ها و همچنین زخم های عفونی 
خواهد شد.  پژوهشگر پسا دکتری پژوهشکده فناوری های نوی دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر در خصوص زمان درمان زخم  با استفاده از این نوع زخم پوش ها خاطر نشان 
کرد:  تست های حیوانی نشان می دهد زخم پوش های تولیدشده می توانند طی دو 

هفته درصد بالایی از زخم را بهبود بخشند.

تولید هواپیمای مافوق صوت بی صدا شروع شد
 

شرکت لاکهید مارتین تولید هواپیماهای خود که مجهز به فناوری مافوق صوت بی صدا 
 Lockheed(هستند را به طور رسمی شروع کرد. هواپیمای خیره کننده لاکهید مارتین
Martin( اعلام کرد ساخت هواپیمای خود موسوم به "QueSSTX-5۹" را با فناوری 
مافوق صوت بی صدا آغاز کرده است. اولین پرواز اصلی این هواپیما برای سال 2021 
برنامه ریزی شده است. هدف از ساخت این هواپیما که با همکاری ناسا انجام می شود، 
آزمایش فناوری مافوق صوت با کمترین میزان صدا برای تجاری سازی این هواپیماها و 
پروازهای تجاری به وسیله آنها است تا بتوان آنها را بدون مشکل، در مناطق پرجمعیت به 
پرواز درآورد. تاکنون، تمام کارها با مدل سازی های رایانه ای، طراحی و آزمایشات در تونل 
باد انجام شده است، اما در حال حاضر پروژه به تولید یک هواپیمای واقعی رسیده است. 
هنگامیکه این هواپیما به هوا برسد، ناسا قصد دارد از آن برای جمع آوری داده ها در سطح 
مهندسی و عموم مردم استفاده کند تا نهایتا یک خط هواپیمایی راه بیاندازد. علاوه بر 
این، این اطلاعات برای تجدید نظر در قوانین زیست محیطی فعلی که در اواخر دهه 
 QueSST" 1۹60 تصویب شده بودند، مورد استفاده قرار می گیرد. هنگامیکه ساخت
سرعت 1.27  با  متری  هزار  ارتفاع 17  در  بود  خواهد  قادر  شود،  تکمیل   "5۹-X
ماخ)1512 کیلومتر در ساعت( پرواز کند که رکورد صوتی تنها 75 دسیبل، یعنی به اندازه 
بسته شدن درب خودرو را در اختیار دارد.  "پیتر لوسیفیدیس" مدیر پروژه لاکهید مارتین 
می گوید: شروع تولید این پروژه یک جهش بزرگ برای X-5۹ و آینده سفرهای تجاری 
مافوق صوت و آرام است.  طراحی بلند و باریک بدنه این هواپیما کلید دستیابی به کم صدا 
بودن آن است. با ورود به مرحله تولید، ساختار هواپیما شروع به شکل گیری می کند و 

ما را یک گام به مسافرت های مافوق صوت هوایی در سراسر جهان نزدیک تر می کند.
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اجتماعی

از کنار کتابفروشی ها رد می شویم، ویترین هایی با 
کتاب هایی در زمینه های مختلف چشم نوازی می کنند 
اما فضای کم رونق و نبود مشتری، نشان از رکود کتاب و 

کتابخوانی دارد.
تیراژ  افتاده است.  رونق  و  از رمق  ایران  صنعت نشر 
نبود  کنار  در  آثار  محتوای  و  فرم  نازل  کیفیت  پایین، 
سیاستگذاری های منسجم و مشخص در این زمینه، 

نفس های صنعت نشر را به شماره انداخته است. 
البته این ها تنها بخشی از معضلاتی است که بر میزان 
پایین مطالعه اثرگذاشته است. در واقع آمار ناامیدکننده 
کتابخوانی در ایران را باید از دریچه های مختلف مورد 
آگاهی  سطح  مطالعه  که  آنجایی  از  داد.   قرار  توجه 
ارتقا داده و نقش مهمی در تقویت تعهد و  عمومی را 
مسئولیت اجتماعی دارد. کتابخوانی علاوه بر گسترش 
دایره اطلاعات عمومی و عمق بخشی به اندیشه افراد، 
قوه استدلال و تخیل را تقویت می کند. بر این اساس 
بررسی تطبیقی و مقایسه ای نسبت مطالعه با توسعه 

یافتگی دارای رابطه ای توامان است.
بررسی وضعیت نشر و وضعیت کتاب و کتابخوانی در 
ایران را باید در چارچوب عوامل چندگانه مورد تحلیل و 
بررسی قرار داد. در این زمینه در ایران به ذکر چند نکته 

می پردازیم؛
زمینه  ایران،  نشر  صنعت  مشکل  از  1-بخشی 
ساختاری دارد و بخشی دیگر به بحث کارگزاری بازمی 

گردد. به این معنا که مشکل صنعت نشر مربوط به چند 
سال نیست بلکه دارای سابقه چند دهه ای است. بر این 
اساس با اصلاح ساختارهای این حوزه می شود امیدوار 
بود که بتوان حرکت رو به رشدی را شاهد باشیم. البته 
در یک نگرش عمیق و همه جانبه باید گفت که عوامل 
حوزه  چالش های  بر  سیاسی  و  اقتصادی  اجتماعی، 
نشر تاثیر گذار هستند. از این رو به نظر می رسد نیازمند 
طرح هایی در راستای دمیدن جانی تازه به صنعت نشر 
کشور هستیم تا حداقل همین میزان مخاطبان خود را 
نیز از دست ندهد. همچنین سیاستگذاری های ضعیف، 
مدیریت های ناپایدار، فقدان برنامه های بلند مدت و 
پویا و تعداد پایین کتابخانه های عمومی از دیگر علت 
ها به شمار می آید.  2-یکی از مهمترین عوامل رونق 
یا رکود صنعت نشر به اقتصاد باز می گردد. در اقتصاد 
نشر چهار بخشِ نگارش شامل مولف و مترجم، تولید 
یا ناشر، عرضه شامل پخش و توزیع کتاب و مخاطبان 
نقش دارند. بر همین اساس توجه به این چهار بخش به 
صورت تخصصی برای توسعه و رشد اقتصاد نشر امری 
گریزناپذیر است. در حال حاضر افزایش قیمت کاغذ، 
با تهدیدهای بسیاری  را  بند صنعت نشر  نیم  اقتصاد 
مواجه ساخته است تا جایی که افراد کتابخوان نگران 
آنند که با افزایش قیمت کتاب دیگر نتوانند کتاب بخرند. 
به ویژه آن که دانشجویان مشتری های اصلی کتاب به 
حساب می آیند و افزایش قیمت ها، آنها را از خرید بازمی 

دارد. در واقع ناشران توان انتشار کتاب را ندارند و مولفان 
و نویسندگان نیز به دلیل تیراژ پایین کتاب و نبود گردش 

مالی مناسب از حق تالیف یا ترجمه برخوردارند.
3-یکی دیگر از عوامل مهم نابسامانی در عرصه نشر 
و کتاب به ضعف محتوای آثار باز می گردد. مروری بر 
آثار منتشر شده طی سالهای اخیر گویای آن است که 
شدت  به  آثار  محتوای  ساختاری،  مشکلات  کنار  در 
افت کرده است. برای نمونه در زمینه ترجمه آثار، نقاط 
ضعف بسیاری را شاهد هستیم. همچنین برخی از آثار 
با چندین ترجمه به بازار نشر عرضه شده اند که حتی 
تفاوت در نام و عنوان کتاب ها، مخاطبان را به اشتباه 

می اندازد.
از  معدودی  جز  به  آثار  ترجمه  زمینه  در  واقع  در 
مترجمان، آثار ترجمه شده از استاندارهای لازم برخوردار 
نیستند و نمی توان چارچوب مشخص و منسجمی را در 

زمینه ترجمه مشاهده کرد. 
نشر،  عرصه  در  نابسامانی  ایجاد  عوامل  دیگر  4-از 
قاچاق کتاب و چاپ غیرمجاز آثار است. این مساله که 
می  دنبال  طلب  فرصت  ای  عده  سودجویی  دلیل  به 
شود، منجر به نادیده انگاشتن حق و حقوق ناشران و 
مولفان می شود. این معضل طی سال های گذشته روند 
صعودی به خود گرفته تا جایی که صدای اهالی نشر و 
نویسندگان درآمده است. البته طی هفته های گذشته 
شاهد برخورد جدی با این معضل بودیم و بسیاری از 
آنها  عوامل  با  و  شد  شناسایی  قاچاق  کتاب  انبارهای 
رونق  مطالعه،  کاهش  عوامل  از  شد. 5-یکی  برخورد 
تا  که  است  اجتماعی  های  شبکه  و  مجازی  فضای 
حدودی بر میزان مطالعه تاثیر گذاشته است. هر چند که 
این مساله نتوانسته به صورت کامل بر سطح مطالعه اثر 

مستقیم بگذارد اما بی تاثیر نبوده است.
همچنین فرهنگ شفاهی در میان ایرانیان نیز خود 
عامل دیگری است که منجر به این شده که افراد کمتر 

به سمت مطالعه و کتابت بروند. 
مدتی  کوتاه  های  برنامه  ارائه  رسد  می  نظر  به   -6
همچون یارانه کتاب و اجرای طرح های موفقی مانند 
میان مدتی  برنامه های  و  کتاب  تخفیف های فصلی 
در  و  کتابفروشان  و  ناشران  از  مالی  حمایت  همچون 
از طریق تقویت کتابخانه  بلندمدت  برنامه ریزی های 
های عمومی بتواند صنعت نشر را به جایگاه واقعی اش 
بازگرداند. بنابر این بدون داشتن نقشه راهی مشخص و 
راهبردی منسجم دستیابی به موفقیت در عرصه نشر و 

کتابخوانی کمتر امکان تحقق دارد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

کشت گلخانه ای عملیات کشاورزی قم را 
متحول می کند

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: یکی از مهمترین 
محورهای اجرای سیاست های تغییر الگوی کشت در این استان، استفاده از روش کشت گلخانه 

ای است که عملیات کشاورزی استان را در مسیر افزایش کمیت و کیفیت، متحول می کند.
محمد علی سلامی بیان کرد: استفاده از کشت های گلخانه ای موجب مصرف کم آب و 
افزایش درآمد کشاورزان از طریق بالابردن سطح تولید محصول می شود و به همین علت سازمان 

جهاد کشاورزی قم درنظر دارد سطح گلخانه های استان را افزایش دهد.
وی بیان کرد: کشت گلخانه ای، موجب مقاومت محصول در برابر تنش های محیطی همچون 
کم آبی و تغییرات ناگهانی دما می شود و از این نظر هیچ روش دیگری قابل مقایسه با کشت 
گلخانه ای نیست. وی ادامه داد: برای اجرای طرح های افزایش سطح زیرکشت گلخانه ای در 
قم باید هزینه کرد تا گلخانه هایی مجهز و مدرن در استان ایجاد شود، چرا که استفاده از تونل 

های پلاستیکی به روش سنتی، نمی تواند کارایی گلخانه های استاندارد را داشته باشد.
سلامی گفت: همچنین کشت گلخانه ای، بستر مناسبی برای افزایش میزان اشتغال در بخش 
کشاورزی استان است و بهره برداران در این روش می توانند با سرمایه گذاری مناسب و عرضه 

محصول با کیفیت خود به بازارهای داخلی و خارجی، درآمد خود را افزایش دهند.
وی افزود: احداث هر متر مربع گلخانه با استانداردهای لازم، یک میلیون و 500 هزار ریال 
هزینه در پی دارد اما در مقابل سود مناسبی برای فعالان این بخش ایجاد خواهد شد که هزینه 
های آن را جبران می کند. براساس برنامه ریزی های انجام شده قرار است ظرفیت کشت گلخانه 
ای استان قم در آینده نزدیک به 100هکتار برسد.  در بخش کشاورزی کل اراضی قابل کشت 
قم معادل105 هزار و 730 هکتار است که این رقم 46 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور 
می باشد؛ مجموع کشت سبز استان شامل 20 هزار هکتار باغ و 42 هزار هکتار زراعت شامل 
17 هزار و 531 هکتار کشت جو، پنج هزار و 675 هکتار کشت گندم آبی، 2 هزار و 346 هکتار 
کشت کلزا و بقیه سطح زیر کشت به محصولات یونجه، ذرت، پنبه و صیفی جات اختصاص یافته 
است.  میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 
هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 208 تن آبزیان و 320 هزار تن محصولات دامی 
است.  بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق 
سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، قم دارای 127 روستا با جمعیت بالای 20 
خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از 55 هزار و 865 تن است که در 

قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند. 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد

ایجاد و حفظ فضاسازی برگ ریزان پاییزی 
دربرخی بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: برای زیباسازی و خاطره انگیز 
کردن بوستان های شهری برای شهروندان در تعدادی از بوستان های منتخب شهر برگ های 

پاییزی جمع آوری نمی شود.
پیام جوادیان ، با اشاره به فرا رسیدن فصل برگ ریزان پاییزی و لزوم ایجاد تمهیدات لازم جهت 
ایجاد خلاقیت در راستای زیباسازی و خاطره انگیز کردن بوستان های شهری برای شهروندان 
اظهار کرد: در این راستا وجود برگ های پاییزی در فضاهای شهری علاوه بر ایجاد طیفی وسیع 
از رنگ ها که به عنوان جلوه های بصری در بوستان ها محسوب می شوند، از نظر شنیداری نیز، 
با تولید صداهای ملموس تداعی گر زیبایی های پاییزی برای شهروندان هستند که شهرداری 
برنامه هایی را برای حفظ این فضاها در پاییز دارد. وی با اشاره به برنامه ریزی و طرح عملیات 
اجرایی این فضاسازی و عدم جمع آوری و انتقال برگ درختان خزان دار و رها سازی آن در عرصه 
فضای سبز در تعدادی از بوستان های شاخص مناطق تصریح کرد: البته این امکان ضمن اینکه 
در برخی بوستان های شاخص اجرا می شود جدا از عملیات نظافت و جمع آوری پسماندها است 
که به صورت مستمر در این بوستان ها انجام می شود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم اضافه کرد: در این راستا در منطقه یک بوستان مهدی)عج( و کودک، در منطقه 
دو بوستان امام رضا)ع( و صبا، در منطقه سه بوستان شهید بنیادی، در منطقه چهار بوستان 
علوی، در منطقه پنج بوستان ولیعصر)عج( و بصیرت، در منطقه 6 بوستان زنگارکی و نرگس 
در منطقه هفت بوستان صدر و در منطقه هشت بوستان انقلاب اسلامی و پردیس برای این 
فضاسازی انتخاب شده اند.وی گفت: به مناطق شهرداری تاکید شده که در راستای بهره مندی 
از زیبایی های فصل پاییز برنامه ریزی لازم برای ایجاد معبر پاییزی در تعدادی از بوستان های 
سطح شهر انجام شود.جوادیان خاطرنشان کرد: سال گذشته نیز برگ های پاییزی در چند پارک 

جمع آوری نشد و این امر مورد استقبال چشمگیر شهروندان قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح کرد

استفاده 30 درصد مردم قم از شبکه فاضلاب
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 90 هزار خانوار معادل 30 درصد مردم در 
استان قم به شبکه فاضلاب وصل هستند، امکان وصل شدن دو برابر این تعداد مهیا شده اما 

همه مردم انشعاب فاضلاب نخریدند.
علی جان صادق پور با اشاره به پساب استان قم اظهار کرد: اکنون 24 میلیون مترمکعب 
پساب فاضلاب در استان قم داریم که میزان این پساب به 40 میلیون مترمکعب هم می رسد، 
بخشی از این پساب قابلیت استفاده در آبیاری فضای سبز و صنعت را دارد. وی ادامه داد: 90 
هزار خانوار معادل 30 درصد مردم در استان قم به شبکه فاضلاب وصل هستند، امکان وصل 
شدن دو برابر این تعداد است، اما همه مردم انشعاب فاضلاب نخریدند. فاضلاب استان قم در 
سه تصفیه خانه تصفیه می شود و هزار کیلومتر طول شبکه جمع آوری فاضلاب است. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان قم افزود: هم اکنون شبکه آب شرب و چاه ها منبع تامین آب فضای 
سبز قم است، حدود 2.5  میلیون مترمکب میزان استفاده شهرداری قم از آب شرب برای 
آبیاری فضای سبز است و هنوز از پساب فاضلاب در آبیاری فضای سبز استفاده نمی شود. وی 
خاطرنشان کرد: مصرف آب در استان قم در هر ثانیه سه هزار و 200 لیتر و در سال حدود 110 
میلیون مترمکعب است، آب موردنیاز مردم استان بیشتر از سرشاخه های دز و سد 15 خرداد 

تامین می شود و 60 چاه برای تامین آب شیرین مورد نیاز مردم استان در قم داریم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان خبر داد؛

پرداخت ۹۸6 میلیارد ریال تسهیلات 
به 3۷ واحد تولیدی در قم

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: در قالب بسته حمایتی تسهیلات رونق تولید 
در امسال 23 واحد تولیدی تسهیلاتی به ارزش 910 میلیارد ریال در بخش صنعت دریافت 

کردند.
محمود سیجانی در سی و چهارمین جلسه کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان گفت 
تا کنون 53 واحد تولیدی جهت دریافت تسهیلات سال 97 به بانک های عامل معرفی شده اند 
که با تصویب اعضاء کارگروه 37 واحد تولیدی استان به مبلغ 967 میلیارد ریال تسهیلات 
دریافت کرده اند که سهم صنعت 23 واحد به ارزش 910 میلیارد ریال و سهم کشاورزی 14 
واحد به ارزش 570 میلیارد ریال است. وی تصریح کرد: طبق گزارش کمیته نظارت بر عملکرد 
تسهیلات در بیست و سومین جلسه بازدید در محموع از 122 واحد دریافت کننده تسهیلات 
بازرسی به عمل آمده که مجموعا رقمی بالغ بر 2147 میلیارد ریال تسیلات دریافت نموده اند 
که موجب تثبیت اشتغال 6200 نفر و اشتغالزایی برای 397 نفر شده است. وی به بررسی 
پرونده های مالی 29 واحد تولیدی در کمیته مالی اشاره کرد و گفت: برای 18 واحد تولیدی به 
مبلغ 482 میلیارد ریال سرمایه درگردش و 3 طرح صنعتی با 290 میلیارد ریال سرمایه ثابت و 3 
واحد به مبلغ 39/5 میلیارد ریال در زمینه بازسازی و نوسازی جهت پرداخت تسهیلات مصوب 

شد و درخواست 5 طرح صنعتی مورد موافقت قرار نگرفت.

در راستای توسعه و ترویج فرهنگ نماز صورت گرفت؛

تقدیر معاون استاندار قم از شرکت آب و فاضلاب
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع و رئیس شورای فرهنگی استانداری قم از 

فعالیت های شرکت آب و فاضلاب استان در راستای توسعه و ترویج فرهنگ نماز تقدیر کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، مهرداد غضنفری امرایی در لوح 
سپاسی خطاب به مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم، آورده است: با عنایت به ارزیابی 
انجام شده توسط ستاد اقامه نماز در مورد برنامه ها و عملکرد ادارات استان در امر خطیر نماز در 

سال 96 و بر اساس نظر هیئت داوران، ستاد مذکور، آن دستگاه را شایسته تقدیر ویژه می داند.
معاون هماهنگی و امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم ضمن تبریک این موفقیت 
به شرکت آب و فاضلاب خاطرنشان کرده است: از سعی و تلاش شما در امر توسعه و ترویج 
فرهنگ نماز در آن دستگاه تقدیر و تشکر نموده، امید است تلاش های انجام شده، مورد عنایت 
خداوند متعال قرار گیرد و در راه گسترش فرهنگ نورانی نماز همواره موفق و موید باشید. ارزیابی 
علمی و واقع بینانه، گروه بندی دستگاه های اجرایی، پرهیز از مقایسه عملکرد دستگاه ها، نتایج 
و دستاوردهای برنامه ها و فعالیت ها، بررسی دقیق رعایت فرایندهای استاندارد برنامه های اقامه 
نماز، لحاظ کردن خلاقیت ها، ابتکارات، مستندسازی عملکرد از جمله رویکردهای ستاد اقامه 
نماز استان در فرایند ارزیابی و داوری اعلام شده است. در همین راستا و بر اساس یافته های 
هیئت ارزیابی و داوری از گزارش ها و مستندات ارسالی شرکت آب و فاضلاب استان قم توانست 

با کسب 93 امتیاز موفق به کسب عنوان »تقدیر ویژه« شود.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

کشف 622 هزار نخ سیگار قاچاق در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم نیز از کشف 622 هزار نخ سیگار خارجی قاچاق در قم خبر 

داد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان تصریح کرد: در پی اخبار واصله مبنی بر نگهداری مقادیر قابل 
توجهی سیگار خارجی قاچاق در یک انبار، بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران کلانتری 
19 فرماندهی انتظامی شهرستان قم قرار گرفت. وی گفت: در ادامه پس از هماهنگی با مقام 
قضایی استان، ماموران این کلانتری به محل مورد نظر اعزام شدند. فرمانده انتظامی شهرستان 
قم افزود: سپس طی بازرسی از محل مذکور، 622 هزار نخ سیگار خارجی و 60 پاکت تنباکو 

قاچاق کشف شد.
جعفریان افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی استان شد.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان  تاکید کرد

اجرای دقیق برنامه های سازگاری با کم آبی 
ایمان - دهقانی- بندرعباس

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان عنوان کرد: اجرای دقیق برنامه های سازگاری 
با کم آبی راهکار برون رفت از خشکسالی هایی است که طی سالیان متوالی به وجود امده 
است.   هوشنگ ملایی درباره اقدامات انجام شده در سازگاری با کم آبی گفت: به صورت کلی 
برنامه هایی از قبیل اقدامات سازه ای طرح های اضطراری شرب شهری سازگاری با کم آبی، 
اقدامات غیر سازه ای اضطراری شرب وخدمات سازگاری با کم آبی، اقدامات سازه ای طرح 
های اضطراری شرب شهری و روستایی سازگاری با کم آبی، اقدامات سازه ای و غیر سازه ای 
طرح های اضطراری کشاورزی سازگاری با کم آبی دشت میناب، اقدامات سازه ای و غیر سازه 
ای طرح های اضطراری کشاورزی سازگاری با کم آبی استان اجرایی شده است.وی در ادامه 
توضیح داد: در طرح اقدامات سازه ای طرح های اضطراری شرب شهری سازگاری با کم آبی 
در بندرعباس و خمیر، برداشت از ظرفیت ذخیره زیرزمینی سد های شمیل و نیان، حجم غیر 
مفید سد میناب، نوسازی فاز یک خط اول میناب به بندرعباس، آب شیرین کن بندرعباس 
)فاز اول و دوم( و  جداسازی انشعابات آب فضای سبز از شبکه توزیع آب شرب انجام شده.این 
مقام  مسئول درباره اجرای طرح اقدامات سازه ای در دست انجام طرح های اضطراری شرب 
شهری و روستایی سازگاری با کم آبی افزود: در  10 شهر بحرانی حفر چاه، کف شکنی، خط 
لوله انتقال آب، آبرسانی سیار، 15 شهر در آستانه بحران حفر چاه، کف شکنی ، خط لوله انتقال 
آب ، آبرسانی سیار و 722 روستای با مشکل تامین آب، آبرسانی سیار، حفر و تجهیز چاه و کف 
شکنی و احداث آب شیرین کن صورت گرفته است.مدیر عامل شرکت آب منطقه ای هرمزگان 
تصریح کرد: در طرح اقدامات غیر سازه ای اضطراری شرب وخدمات سازگاری با کم آبی نیز 
اجاره چاههای کشاورزی، فرهنگ سازی و مدیریت مصرف، مدیریت فشار هیدرولیکی شبکه 
توزیع، جدا سازی بخشی از نیاز آب صنعت از طریق سایت های آب شیرین کن بخش صنعت ، 

نصب پکیج های کاهنده مصرف و کاهش مصرف فضای سبز شهری انجام شده است.

شهردار بندرعباس :

توجه به حوزه آمار جزو شاخص های ارزیابی 
مدیران شهری است

شهردار بندرعباس  گفت :توجه به حوزه آمار و برنامه ریزی و اعتقاد عملی به اهمیت آن، جزو 
شاخص های ارزیابی مدیران شهرداری بندرعباس است.

عباس امینی زاده در مراسم  تقدیر از رابطین آماری شهرداری بندرعباس اظهار کرد: جوامع 
انسانی از گذشته تاکنون از اهمیت آمار و اطلاعات محیط پیرامونی خود آگاه بوده و هستند.

وی افزود: ایرانیان از دوره هخامنشیان و ساسانیان تصمیمات خود را بر پایه آمار می گرفتند، 
زیرا پیش بینی بسیاری از اقدامات بر پایه آمار امکان پذیر بوده و حتی برنامه ریزی اقدامات کیفی 
نیز نیازمند داشتن جامعه آماری مورد نظر است. شهردار بندرعباس خاطرنشان کرد: بسیاری 
از فعالیت های شهرداری بندرعباس، خصوصا در حوزه فرهنگی و خدمات شهری، در قالب 
اقدامات کیفی محسوب می شوند اما برای این اقدامات نیز نیازمند توجه به کمیت ها هستیم. 
امینی زاده با تاکید بر اینکه جایگاه آمار و تحلیل آن برای ما حائز اهمیت بسیاری است، بیان کرد: 
این بخش، یک فعالیت تخصصی است و کارشناسان و رابطین آماری باید با علاقه فعالیت داشته 
باشند. این مقام مسئول تاکید کرد: ارایه آموزش های تخصصی و رعایت چارچوب و نظام آماری 
شهرداری بندرعباس جزو اهداف مدنظر در حوزه آمار، تحلیل و برنامه ریزی است. وی گفت: 
از این پس نیز توجه به حوزه آمار و برنامه ریزی و اعتقاد عملی به اهمیت آن، جزو شاخص های 
ارزیابی مدیران شهرداری بندرعباس است.اضافه می شود، در ادامه این جلسه نیز رابطین آماری 

سازمان ها، مناطق و بخش های مختلف شهرداری بندرعباس مورد تقدیر قرار گرفتند.
 

استاندار هرمزگان :

بندر عباس می تواند به زیباترین شهر بندری 
ایران تبدیل شود 

استاندار هرمزگان گفت :بندرعباس با توجه به ظرفیت هایی که دارد، می تواند به زیباترین 
شهر بندری ایران تبدیل شود و همه باید برای رسیدن به این نقطه مطلوب تلاش کنیم.

استاندار هرمزگان با همراهی معاون امور عمرانی، شهردار و جمعی از مدیران از پروژه های 
ساحلی شهر بندرعباس بازدید کردند.فریدون همتی در بازدید از این پروژه ها اظهار کرد: برای 
شکوفا شدن استعدادهای هرمزگان به برنامه، اقدامات کارشناسی، مدیران با انگیزه و بخش 
خصوصی توانمند نیاز است.وی با تاکید بر اینکه هرمزگان تمامی استعدادهای کشور را در 
خود دارد که باید آنها را شناخت و برای شکوفایی این ظرفیت ها تلاش کرد، افزود: بندرعباس 
با توجه به ظرفیت هایی که دارد، می تواند به زیباترین شهر بندری ایران تبدیل شود و همه باید 
برای رسیدن به این نقطه مطلوب تلاش کنیم.استاندار هرمزگان در ادامه نیز ضمن قدردانی 
از تلاش های شهرداری بندرعباس در اجرای پروژه های توسعه محور و زیرساختی اظهار کرد: 
همه باید تلاش کنیم که بندرعباس به عنوان مرکز استان هرمزگان به بندری تبدیل شود که مایه 
افتخار همه ایرانیان باشد و به تبع آن سایر شهرها و روستاهای استان نیز می توانند از این الگو 
استفاده کرده و رشد یابند.اضافه می شود، در این برنامه دو پروژه بزرگ شامل بلوار توسعه بلوار 
ساحلی شهر بندرعباس به سمت شرق و همچنین اولویت پنجم توسعه بلوار ساحلی)حد فاصل 
بندر شهید حقانی و مدیان لارک( مورد بازدید و بررسی قرار گرفت.گفتنی است، احداث این بلوار 
در امتداد بلوار ساحلی موجود به سمت شرق شهر بندرعباس تا دانشگاه هرمزگان با عرض 110 

متر توسط شهرداری بندرعباس در حال انجام است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

۹0 درصد تجارت کشور به حمل و نقل دریایی 
وابسته است 

پایه اقتصاد ایران را وابسته به دریا دانست گفت :  مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان ، 
وابستگی به انرژی و درآمدهای نفتی نیز به فعالیت های دریامحور مرتبط است؛ زیرا بخش اعظم 

این صنعت هم در بخش تولید و هم در بخش حمل و نقل در پهنه دریا انجام می شود.
اله مراد عفیفی پور در همایش یکروزه معاونین توسعه مدیریت و منابع بنادر کشور که به میزبانی 
بندر شهید رجایی برگزار شد با بیان اینکه 90 درصد تجارت کشور نیز به حمل و نقل دریایی 
وابسته است، اظهار داشت: بنابراین، توجه به نیروی انسانی در بنادر و بخش های دریایی که 
محور اقتصادی کشور هستند، توسعه و رشد اقتصادی را به دنبال دارد. عفیفی پور نیروی انسانی 
را محور اصلی توسعه هر جامعه و سازمانی توصیف کرد و با بیان اینکه رفع نیازمندی ها و به 
فعلیت رساندن ظرفیت های بالقوه در کشور ضرورت توسعه منابع انسانی را بیشتر می کند، 
اظهار داشت: توجه به این سرمایه مهم باید مستمر و مداوم باشد و به جنبه های مادی و معنوی 
آن توجه همزمان داشت. مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان به تشریح برنامه های توسعه ای 
بندر شهید رجایی به عنوان دروازه طلایی اقتصاد ایران پرداخت و خاطرنشان کرد: در این بندر، 
هم اکنون بالغ بر دوهزار میلیارد تومان پروژه در حال اجراست و پنج هزار میلیارد تومان پروژه نیز 
آماده بهره برداری است که با حضور مدیران ارشد کشور افتتاح رسمی آنها آغاز می شود. وی 
تصریح کرد: این پروژه ها با همراهی تمامی ارکان سازمان بنادر کلید خورده و در حال اجراست. 

هر چند نشانه هایی وجود دارد که برخی از آنها زودتر از برنامه زمانبندی بهره برداری شوند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان  خبرداد

راه اندازی مرکز نصب کنتور برق در هرمزگان 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان گفت : در شش ماهه نخست امسال 4 
میلیون و 800 هزار مگاوات انرژی به مشترکان ارائه شد که سهم مشترکان خانگی 3 میلیون مگاوات 
بوده است. محمد ذاکری در آیین افتتاح مرکز نصب کنتور با اشاره به اینکه در این مرکز فعالیت های 
نصب کنتور و لوازم اندازه گیری متقاضیان نواحی بندرعباس صورت می گیرد، افزود: تست و 
بازرسی کنتور مشترکان و تعویض کنتور های معیوب از دیگر فعالیت های این مرکز است. ذاکری 
ادامه داد: مرکز نصب کنتور شرکت توزیع نیروی برق با هدف ساماندهی قرارداد های نصب، تعویض 
و تجمیع مراکز نصب کنتور شهرستان بندرعباس راه اندازی شده است.وی مهم ترین فعالیت های 
این مرکز را نصب کنتور متقاضیان، تست، بازرسی و تعویض لوازم اندازه گیری مشترکان عنوان کرد 
و افزود: امسال بیش از 3 هزار کنتور معیوب مورد تست و بازرسی قرار گرفت که پس از تعمیر به 
مشترکان بازگردانده شد.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان اظهار کرد: در شش 
ماهه نخست امسال 4 میلیون و 800 هزار مگاوات انرژی به مشترکان ارائه شد که سهم مشترکان 
خانگی 3 میلیون مگاوات بوده است.شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان 670 هزار مشترک 

دارد که از این تعداد، 550 هزار اشتراک مربوط به مشترکان خانگی است.
 

شرکت آب و فاضلاب روستایی البرزاعلام کرد

جمع آوری 500انشعاب غیر مجاز آب
 در روستاهای البرز

مدیرعامل  شرکت آب و فاضلاب روستایی البرزاعلام کرد که 500 انشعاب غیر مجاز در 
روستاهای این استان جمع آوری شد.

عبدالحسین حسن زاده روز یکشنبه در حاشیه نخستین نمایشگاه توانمندی های صنعتی و 
تولیدی استان البرز روستای در جمع خبرنگاران اظهارداشت: حدود 50 هزار مشترک غیر مجاز 
در روستاهای البرز داریم که بیشتر درویلا ها و خارج از بافت قرار دارند. این مسئول خاطر نشان 
کرد: نظارت شوراها در این زمینه می بایست پر رنگ تر شود تا شاهد گسترش انشعاب های غیر 
مجاز در روستا ها نباشیم.  وی ادامه داد: باید فرهنگ سازی کرد و تا زمانی که انشعاب غیر مجاز 
وجود دارد مشکلات در بخش آب های زیرزمینی بیشتر می شود. حسن زاده با ابیان اینکه نمی 
توان آمار درستی در تعداد انشعاب های غیر مجاز به دست آورد، گفت: نمی توان آمار درستی 
به مسئولان بالا دستی داد تا اعتبارات لازم کسب کسب کرد. این مسئول از مردم و کسانی که 
دارای انشعاب های غیر مجاز هستند، خواست انشعاب های غیر مجاز را جمع آوری و به مجاز 
تبدیل کنند تا در حق کسانی که انشعاب مجاز دارند، ظلم نشود. وی ادامه داد: اکنون 142 
حلقه چاه در بخش آب و فاضلاب روستایی، 77 حلقه چشمه و هشت رشته قنات در حوزه 
روستایی البرز وجود دارد. حسن زاده اظهارداشت: از این تعداد حلقه چاه 120 حلقه در مدار 
بهره برداری است و ما بقی به عنوان ذخیره یا از مدارخارج شده است. به گفته وی ، بیشترقنات 
ها و چشمه های استان البرز خشک شده اند و درصورت بارش برف آب خواهند داشت. وی از 
مردم خواست از طریق شماره تلفن های 1523 و 122 آب و فاضلاب شهری یا اینکه با مراجعه 
به آب و فاضلاب روستایی انشعاب های غیر مجاز یا چاه های غیر مجاز را اطلاع رسانی کنند. 

استان البرز حدود 277 روستای دارای سکنه دارد.

بازارکتاب و کتابخوانی دیگر رونقی ندارد 

نفس های صنعت نشر به شماره افتاده است

از دید برخی صاحبنظران مسائل اجتماعی و سیاسی، در دوران پایان هژمونی رسانه های 
رسمی، ایجاد شکاف میان انتظارات و توانایی ها به احساس محرومیت نسبی انجامیده و موجب 

شکل گیری ناخرسندی در جامعه شده است.
شکل گیری تجمعات اعتراضی که در زمستان پارسال به اوج خود رسید، برای بسیاری از 
صاحبنظران مسائل سیاسی و اجتماعی غیرقابل پیشینی بود. این در حالی است که برخی می 
گفتند بخشی از جامعه ایران ناراضی است و در چنین شرایطی، اعتراضات خیابانی دور از انتظار 
نیست. این دسته پس از فروکش وقایع دی ماه 96، گفتند نارضایتی ها همچون شعله ای به زیر 
خاکستر خزیده و بروز دوباره آن محتمل است. شاهد این ادعا، مطالبه گری صنفی کامیونداران، 
کارگران و سایر اصناف است که طی هفته ها و روزهای اخیر نیز شکل گرفت. در این میان، طیفی 
از تحلیلگران ضمن تاکید بر ضرورت پاسخگویی و رسیدگی مسوولان می گویند بروز تجمعات 
اعتراضی و مطالبه گری در هر جامعه ای وجود دارد و در این باره جای نگرانی نیست. پژوهشگر 
ایرنا با هدف بررسی ابعاد و ریشه های نارضایتی های اجتماعی و سیاسی و مطالبات معیشتی در 
ایران با »فرهاد نوایی« تحلیلگر جامعه شناسی سیاسی و پژوهشگر مسائل ایران گفت وگو کرد.این 
تحلیل گر اجتماعی معتقد است نارضایتی ها در ایران بیش از آنکه ریشه اقتصادی یا اجتماعی 
داشته باشد، ناشی از محرومیت نسبی است به این معنا که بین انتظارات و داشته های افراد فاصله  

بسیاری وجود دارد. در ادامه شرح کامل این گفت وگو آمده است. 
*آیا می توان گفت جامعه ایرانی دچار طیف وسیعی از نارضایتی است؟ نشانه های این 

نارضایتی چیست؟
نارضایتی در ایران مانند هر جامعه دیگری به شکل آشکار و پنهان طی دهه های گذشته وجود 
داشته، اما در یک دهه اخیر شدت فزاینده ای پیدا کرده است. به طوری که اخیراً شاهد نمودهای 
خیابانی به شکل اعتراضات عمومی و در برخی موارد رفتارهای خشونت های آمیز بوده ایم. وقایع 
بازاریان  و  کارگران  معلمان،  اعتراضات  کامیونداران،  اعتراضات  ماه 96،  دی  اعتراضات   ،88
نمونه هایی از این نارضایتی های آشکار به شمار می رود. علاوه بر این ناخرسندی های آشکار، 
گروه هایی هم در جامعه وجود دارند که نارضایتی آن ها به واسطه بحران های اقتصادی نیست 
و به عبارت دقیق تر »در خطر از دست دادن آنچه دارند« محسوب نمی شوند. خشم و نارضایتی 
آن ها به این دلیل است که احساس می کنند فاقد ابزارهایی برای نیل به توقعات جدید هستند و 
تقاضای ارزش های جدید با پاسخ مناسبی روبرو نشده است. مثلا تقاضا برای کالاهای مادی بیشتر 
یا میزان بیشتری از عدالت و نظم سیاسی یا تقاضا برای دستیابی به موقعیت نخبگان سیاسی. در 
این خصوص با نارضایتی پنهان روبرو هستیم. با این اوصاف مساله نارضایتی مساله ای جدی و 

قابل توجه است. 
* ریشه های این نارضایتی را در کجا می بینید؟

مولفه  اصلی دخیل در نارضایتی  آشکار و پنهان جامعه ایران را می توان در محرومیت نسبی 

جست وجو کرد. منظور از محرومیت نسبی فاصله میان انتظارات ارزشی و توانایی های ارزشی 
است. به عبارت دیگر میان وضعیتی که افراد انتظار دارند و خود را مستحق آن می دانند با وضعیت 

کنونی شان، فاصله وجود دارد. 
ممکن است فردی مشکلات معیشتی جدی ای داشته باشد و احساس محرومیت کند. همچنی 
ممکن است فردی استاد دانشگاه باشد، درآمد و منزلت اجتماعی داشته باشد، اما باز هم احساس 
محرومیت کند، چرا که داشته هایش با توقعاتش فاصله دارد. مثلا ممکن است این فرد توقع 
اقتصادی همچون  آزادانه تری دارد. می دانیم وضعیت کشور در حوزه های  مشارکت سیاسی 
بیکاری، فقر، تورم و سرانه درآمدی و اجتماعی چندان مطلوب نیست. حتی در برخی از موارد 
بحرانی گزارش می شود. در این شرایط نگرش افراد نسبت به شرایط خود تغییر می کند. آن ها 
احساس نابرابری و محرومیت می کنند. واکنش جامعه ایران به این نابرابری ها به شکل سرخوردگی 
ناشی از برآورده نشدن نیازهای اساسی و فروریختن معیارهای اجتماعی بوده است. سرخوردگی 

در کنار نبود هنجارهای بازدارنده طبیعتا به نارضایتی منجر می شود. 
*چه چیزی باعث تشدید و گسترش نارضایتی ها در یک دهه اخیر شده است؟

خلاء ها و معضلات اقتصادی و سیاسی به ویژه آن هایی که معطوف به مشارکت سیاسی بودند در 
ایران همواره وجود داشته اند اما زمانی این ها تبدیل به چالش شد که تفاوت ها سرکوب و مجراهای 
آزادی های سیاسی بیش از گذشته تنگ شد.  در این زمان و به مدد رسانه های اجتماعی ممنوعیت 
و تابوی دیرپا در خصوص زیر سئوال بردن ارزش های سیاسی جامعه از بین رفت و کم کم زمینه برای 
پرسش از همه چیز و مطرح کردن آن در سپهر عمومی از سوی تمامی طبقات تحصیلکرده فراهم 
شد و در نهایت تغییرات فرهنگی- اجتماعی با سرعت شکل گرفت.  این تغییرات غیرقابل بازگشت 
بوده و بیش از پیش شکاف میان ایدئولوژی اسلامی و انتظارات اجتماعی مردم را تعمیق بخشید. 
این فقدان انسجام ایدئولوژیکی میان حاکمیت و مردم از طرفی به وقایع 88 منتهی شد که بیشتر 
طبقات متوسط درگیر آن بودند. از طرف دیگر، با وخیم تر شدن اوضاع اقتصادی طبقات پایین نیز 

به جمع ناراضیان آشکار اضافه شدند که نمود آن را می توان در دی ماه 1396 دید. 
* با این اوصاف می توان گفت شبکه های اجتماعی به نارضایتی ها دامن زده اند؟ 

این صورت بندی درستی از ماجرا نیست. دقت بفرمایید که ظهور شبکه های اجتماعی و 
اینترنت و شبکه های  بوده است.  پایان هژمونی رسانه ای دولت ها  به معنای  ماهواره ها عملًا 
اجتماعی کنترل تمام عیار و همه جانبه دولت مرکزی بر جامعه را از بین برده و به تقویت نیروهای 
گریز از مرکز کمک کرده است.  این نیروها می توانند قومی، گروهی، صنفی، آکادمیک و مدنی 
و حتی نظامی باشند. این فرایند غیرقابل کنترل و غیر قابل بازگشت است. از طرفی انعکاس 
احساس محرومیت نتیجه طیفی از مولفه های واسطه ای است که تاثیر نمایشی یا سرایتی بر جای 
گذاشته اند. منظور از تاثیر نمایشی آن است که زمینه سرایت بحران به بحران های دیگر، گسترش 
و در هم تنیدگی آنها را فراهم می کند. در شرایط کنونی با توجه ناکارایی رسانه های رسمی همچون 
صدا و سیما و افزایش بی اعتمادی به آن- که در سخنان مقامات رسمی نیز خود را نشان می دهد- 
شبکه های اینترنت محور و مخالف جانشین شبکه های رسمی و خبرگزاری های داخلی شده اند. 
اما راه مواجه با آن فیلتر کردن یا بستن رسانه ها نیست. اساسا این امر ممکن نیست. راه حل اصلی 

تقویت رسانه های رسمی و ایجاد اعتماد است. 
*چه راهکارهایی برای کاهش این نارضایتی ها وجود دارد؟

در پاسخ به این سوال باید به بحث قدرت نظام سیاسی توجه کنیم؛ اینکه چه طور می توان از 
قدرت نظام سیاسی در این راستا بهره گرفت. توزیع قدرت همیشه به طور وسیع و متوازن صورت 
نمی گیرد و در بسیاری از مواقع از قدرت برای ایجاد تعدیل و هماهنگی استفاده نمی شود. در 
چنین شرایطی توانایی های ارزشی شهروندان دچار زوال می شود، تا جایی که خشونت جمعی 
محتمل الوقوع می شود. منظور از توانایی های ارزشی، توانایی ها و شایستگی هایی که فرد در خود 
می بیند. در حقیقت پاسخ های انعطاف ناپذیر و سرکوبگرانه، خصومت مخالفان را تشدید می کند 
و امید به انجام اصلاحات را جز از راه تحول انقلابی کاهش می دهد. اما نظام سیاسی می تواند 
از قدرت برای افزایش فرصت های ارزشی، اجتماعی و سیاسی گروه های ناراضی استفاده کند. 
بسترهای این امر نیز در اسناد بالادستی از جمله قانون اساسی وجود دارد. همچنین حاکمیت می 

تواند با تخصیص مجدد کالاهای اقتصادی، برای افزایش رفاه شهروندان اقدام کند.  

یک جامعه شناس :؛

ریشه نارضایتی های موجود فاصله میان انتظارات و مقدورات است

 سیده راضیه حسینی
مهم  دغدغه های  از  یکی  اسباب بازی  خرید 
اسباب بازی های  میان  در  را  آنها  که  پدرومادرهاست 
رنگارنگ و تکنولوژی زده سرگردان می کند. اما یک اسباب 

بازی خوب از نظر پدرومادرها چه شکلی است؟
 بر اساس یک مطالعه که در روزنامه ایندیپندنت منتشر 
شد میکروسکوپ، خاک رس، کیت  های آهن ربایی جزو 
برترین اسباب بازی هایی بودند که بزرگسالان معتقد بودند 
کودکان در حین بزرگ شدن باید با آن ها بازی کنند. یک 
نظرسنجی از 2000پدر و مادر نشان داد خیلی هایشان 
و  تکنولوژی  گجت های  شر  از  بچه هایشان  دارند  آرزو 
و اسباب بازی های  بازی های کامپیوتری خلاص شوند 
سنتی مثل  مجموعه های شیمی، یویو و طناب بازی را 
امتحان کنند. دوربین، مجموعه های علمی، تلسکوب هم 
جزو 30اسباب بازی  برتری هستند که شرکت کنندگان در 
این نظرسنجی گفته اند تاثیری مثبت روی دوران بچگی 
آنان داشته است و حالا دوست دارند که بچه هایشان نیز 

با آنها سرگرم شوند.
اسباب بازی خوب موجب یک جرقه برای مسیر 

شغلی آینده می شود
در این نظرسنجی از هر4 بزرگسال یک نفر معتفد است 
روحیه  تقویت  و  خلاقیت  موجب  که  اسباب بازی هایی 
خلاقانه و هنری آنها می شود مانند سه پایه های نقاشی و 

مجموعه های هنری برای آنها بسیار مفید است.
»اندرو روسکو« پژوهشگردانشگاه وِری که این مطالعه 
آموزش  و  در رشد  داده می گوید:»اسباب بازی  انجام  را 
به  را  کودک  می توانند  آن ها  است؛  مهم  بسیار  کودک 
اکتشافات جدید هدایت کنند، و با تشویق به یادگیری، 
خلاقیت و همدردی به آنان کمک کنند پتانسیل ها و 
احساسات شان را شکوفا کنند. اسباب بازی می تواند به 

آنان ها برای آماده شدن برای آینده کمک کند و حتی 
علاقه ای را جرقه بزند که منجر به یک مسیر شغلی در 
با همه نوع اسباب بازی  این مهم است که  آینده شود. 
بازی کنند از عروسک و ماشین  اسباب بازی تا کیت های 

ساخت و ساز و تلسکوپ.«
با اسباب بازی های زمان من بازی کن!

این پژوهشگر اضافه می کند بزرگسالان اعتراف می کنند 
مشخصی  بازی های  اسباب  کودکی شان  دوران  در  که 
وجود داشته که روی رشد و پیشرفت آنان تاثیر واقعا مثبت 
داشته است به طوریکه آنها را به یک مسیر درست کشانده 
چگونه  اسباب بازی ها  که  می دهد  نشان  این  و  است. 
به وجود آمدن کنجکاوی، تمرین های  باعث  می توانند 
فیزیکی و خلاقیت شوند همانگونه که زمان بازی کردن 
با همبازی ها، باعث رشد مهارت های اجتماعی می شوند.
بیش از دو سوم والدین شرکت کننده در نظر سنجی 
بازی  بازی هایی  اسباب  همان  با  بچه هایشان  گفتند 
می کنند که آن ها در دوران کودکی با آن بازی می کردند 
که این نشان می دهد اسباب بازی های کلاسیکی که به 
اسباب بازی های  از  بیشتر  می کند،  کمک  بچه ها  رشد 

تکنولوژیک امروز دوام می آورد.
 بهترین اسباب بازی چیزی است که با خانواده آن 

را بازی کنی
این تحقیق همچنین نشان داد اکثر بزرگسالان معتقدند 
کودکان کم سن و سال تر باید با اسباب بازی هایی مثل 
عروسک، تدی خرسه و ماشین های اسباب بازی کار کنند 
و کودکان کمی بزرگ تر با دوچرخه، مجموعه های ترن و 

قطار، تسلکوپ و ست های شیمی سرگرم شوند.
از هر 10 بزرگسال یک نفر، نقش بازی کردن را به عنوان 
یک فاکتور مهم در زمان بازی تعیین کرد و لباس های 
مبدل و خانه های بازی در لیست 30 اسباب بازی برتری 

بود که کودکان باید داشته باشند.
بر اساس نظر شرکت کنندگان، یک اسباب بازی ایده آل 
باید اول از همه جالب و سرگرمی کننده باشد. بعد از آن 
از هر 10نفر 4 نفر معتقد بودند که مهم است اسباب بازی 
آموزنده نیز باشد و 44درصد هم  گفته اند اسباب بازی باید 

موجب خلاقیت کودک شوند.
یک نفر از هر 4 بزرگسال معتقد بودند اسباب بازی یا 
خود بازی باید دوستدار خانواده باشد و 40درصد گفته 

بودند باید به رشد و پیشرفت کمک کند.
»آنیتا کلیر« متخصص رشد کودک و سخنگوی دانشگاه 
وِری می گوید بازی برای رشد و پیشرفت کودک بسیار 
را  مغزشان  می شود  باعث  کردن  بازی  و  است  اساسی 
شکل می دهند تا درباره جهان بیاموزند و خلاقیت، حل 
مسئله و مهارت های اجتماعی شان را رشد و توسعه دهند.
از بهترین اسباب بازی ها آن هایی هستند که کودکان را 
تشویق می کنند با یکدیگر یا با اعضای خانواده شان بازی 
کنند چون به رشد اجتماعی و عاطفی فرزندان کمک 
می کنند و به آن ها مهارت هایی مانند ارتباطات، همکاری 

و مذاکره را می آموزند..
قوه  از  را تشویق می کند  بچه ها  لگو  مثال  به عنوان 
تخیل شان استفاده کنند بازی های روی تخته مثل منچ 
که  می دهد  را  فرصت  این  آن ها  به   )Board Games(
مهارت های تفکر پیچیده مانند برنامه ریزی و پیش بینی 

را رشد دهند و پازل ها برای تمرین ذهنی عالی هستند
با  بخواهید  کودکتان  از  شما  »اگر  کند  می  اضافه  او 
اسباب بازی هایش بیشتر از یک روز بازی کند، مطمئن 
شوید که آن هایی را بخرید که قدرت تخیل را در آن ها 
ایجاد کند. چه کسی میداند؟ ممکن است  کیت های 
علمی یا اسباب بازی های ساخت و ساز یک علاقه و باور 

طولانی مدت را در کودک ایجاد کنند«

اسباب بازی موردعلاقه پدرومادرها برای بچه ها چیست؟
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دلواپسان به دنبال پیاده کردن رقیبان از قطار انقلاب 

شکست خوردگان سیاسی
 سردمداران حذف رقبا

زمزمه هایی در خصوص پیاده کردن عده ای از قطار انقلاب، بار دیگر و در آستانه 
40سالگی انقلاب شکوهمند اسلامی، به گوش می رسد و برخی از نمایندگان مجلس 
معتقدند که چنین نظراتی برخلاف آرمان ها و ارزش های نظام و انقلاب بوده و باعث 
حذف نیروهای توانمند می شود.پیاده شدن از قطار انقلاب به این معنا است فردی که 
اعتقادش به ارزش ها و آرمان های انقلاب اسلامی از دست داده از جرگه تصمیم گیران 
و مدیران ارشد نظام خارج شود، در مورد چنین افرادی تکلیف مشخص است؛ اما هستند 
بسیاری که اعلام می کنند قلبا به انقلاب اسلامی وفادار، نسبت به وضعیت کشور دغدغه 
مند و برای ساخت جامعه ای بهتر تلاش می کنند؛ اما باز هم از سوی دلواپسان و تنگ 
نظران متهم می شوند که در دل چنین اعتقادی ندارند. از همین رو غیرخودی، نامطمئن، 
مشکوک یا متزلزل خوانده شده و با فشار مخالفان سعی می گردد که از حلقه مدیران و 
تصمیم سازان بیرون گذاشته شوند. حال این سوال مطرح می شود که آیا چنین اقدام و 
تلاشی موجه است؟دکتر حسن روحانی رییس جمهوری سال گذشته در ارتباط با همین 
مورد در مراسم بزرگداشت سی و نهمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، گفت: انقلاب ما 
وقتی پیروز شد که همه با هم بودیم و در قطار انقلاب مسافران فراوانی بودند البته برخی 
زودتر از قطار پیاده شدند و برخی را هم از قطار انقلاب پیاده کردیم که می توانستیم پیاده 

نکنیم و اکنون باید همه را به قطار انقلاب دعوت کنیم.
* قطار انقلاب و ارزش ها 

در پاسخ به این سوال »غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« نماینده مردم شهر رشت در 
مجلس شورای اسلامی به پژوهشگر ایرنا گفت: تمام نظام های سیاسی در جهان؛ از آن رو 
که به یک بلوغ سیاسی رسیده اند، به دنبال این هستند که برای نظام خود سرباز بگیرند؛ 
اما در ایران متاسفانه عده ای که خود را میراث خوار و مالک انقلاب و نظام می دانند، تفکر 

و روحیه کاملا انحصار طلبانه داشته و سعی دارند دیگران را از قطار انقلاب پیاده کنند.
جعفرزاده ایمن آبادی افزود: اینکه کسی خودش نخواهد در قطار انقلاب بماند، متفاوت 
است. کسی که تمایلی به ماندن در این قطار نداشته باشد، نباید به زور در آن باقی بماند؛ 
اما کسی را نباید ناخواسته و در حالی که اصرار دارد همراه نظام و انقلاب باشد را از این 

قطار پیاده کنیم.
»احمد مازنی« نماینده مجلس شورای اسلامی از حوزه انتخابیه تهران نیز در همین 
ارتباط به پزوهشگر ایرنا گفت: قطار انقلاب باید در هر ایستگاه افراد جدیدی را سوار کند 

نه اینکه پیاده کند.
مازنی تاکید کرد: پیاده کردن حداکثری از قطار انقلاب، نگاه امام )ره(، شهید بهشتی 
و مقام معظم رهبری نیست. تمامی این بزرگواران تاکید بر جذب حداکثری دارند و باید 
تلاش کرد کسانی که در راستا و چارچوب ارزش های انقلابی در حال تلاش هستند، 
حتی اگر اشتباهی داشته یا نظری مخالف نظر ما دارند را بپذیریم و بگذارید به تلاش های 
خود ادامه بدهند. مگر اینکه ریزش یک فرد ناگزیر باشد؛ یعنی اینکه فردی خود بخواهد 
از مجموعه اصول و ارزش های انقلاب عدول کند، به صورتی که دیگر امکان نگاه داشتن 

وی در قطار انقلاب ممکن نباشد.
* شکست خوردگان سیاسی، سردمداران حذف رقبا

بحث درباره وفاداری یا عدم وفاداری به انقلاب به نظر می رسد با نزدیک شدن به ایام 
انتخابات، دوباره قوت می گیرد. 

جعفرزاده ایمن آبادی در همین ارتباط گفت: آنانی که قدرت رقابت و پایگاه اجتماعی 
ندارند؛ سعی در انحراف افکار عمومی داشته و شیوه حذف را بر می گزینند. آنان وقتی 
نمی توانند در عرصه انتخابات رقابت کنند، رقیب را حذف می کنند. نتیجه این می شود 
که بجای اینکه ما یاران انقلاب را زیاد کنیم، افرادی حتی از اعضای خانواده شهدا، آزاده 
یا رزمنده جنگ را برای کوچکترین مساله متهم کرده و به او می گویند تو صلاحیت 
سیاسی نداری، به او انگ و برچسب سیاسی می زنند و او را از قطار انقلاب پیاده می کنند.

جعفرزاده ایمن آبادی افزود: هر بار که به زمان انتخابات نزدیک می شویم، یک عده 
معیارهایی را مطرح می کنند که میزان آن خودشان هستند. قصد این افراد، آن است که 

رقبای خود را پشت این سد نگاه دارند.
وی ادامه داد: بدون شک انگیزه های انتخاباتی اهمیت دارد و این حربه ای است که 

در انتخابات ها استفاده می شود. 
مازنی نیز گفت: دست یابی به منافع سیاسی و اقتصادی و انجام چنین اقداماتی 
تاثیرگذار است. افراد در پی تحقق منافع خودشان هستند؛ اما این نکته را در نظر نمی 
گیرند که این منافع باید در چارچوب قانون اساسی، اصول و ارزش های انقلاب و نگاه مقام 

معظم رهبری و نه منافع فردی، حزبی یا گروهی تنظیم شود.

** حمله به خودی ها و شادی دشمن
چکونه می توان یک نفر را از قطار انقلاب پیاده کرد؟ جعفرزاده ایمن آبادی در پاسخ 
به این سوال گفت: چنین افرادی از هر راهی برای پیاده کردن رقیبان خود از قطار انقلاب 
استفاده می کنند. آنان از شان، جایگاه و اعتبار ولایت فقیه خرج می کنند، به مخالفین 
خود برچسب آمریکایی و فتنه گر می زنند. به سادگی در رسانه های خود دروغ می 
نویسند، با آبرو و حیثیت فرد بازی می کنند، به گروه رقیب انواع تهمت ها را می زنند و 

از هیچ چیز ابایی ندارند. 
ایمن آبادی افزود: چنین اقداماتی سرمایه های انسانی را می گیرد. چه بسیار افرادی 
که به زور از قطار انقلاب پیاده شده اند؛ اما همچنان مخلصانه در این مسیر راه می پیمایند. 
بسیاری نیز پس از چنین اقداماتی آنقدر تحت فشار قرار گرفتند که اعتقاد و علاقه آنان 
به ادامه این مسیر از دست رفته است. هرچه در بین ما افتراق ایحاد شود، دشمن بیشتر 
خوشحال می شود.وی افزود: این افراد انسجام و اتحاد ملی را برهم می زنند. این در حالی 
است که ما امروز نیاز به اتحاد و وفاق داریم؛ اما با این اقدامات به جان هم می افتیم و 

یکدیگر را حذف می کنیم. 
ایمان آبادی تاکید کرد: باید از چنین افرادی پرسید که آیا انقلاب و دستاوردهای آن 

فقط برای شما است؟
احمد مازنی نیز در همین ارتباط گفت: مسلما دشمن در پی ایجاد تفرقه است، چه 
در بین اقوام ایرانی، چه در بین جناح های مختلف، مسوولان کشور و حتی آحاد مردم. 

دشمن تلاش خود را برای ایجاد اختلاف انجام می دهد. 
مازنی افزود: بنده کسانی را که چنین تلاش هایی را صورت می دهند، به وابستگی 
متهم نمی کنم، اما آنان از روی جهل، با چنین اقداماتی در زمین دشمن بازی کنند. اگر 
با معیارها، مبانی و ارزش های انقلاب این رفتار و تلاش ها را بسنجیم، خواهیم دید که 

چنین اقداماتی با ارزش ها، معیارها و مبانی انقلاب اسلامی ایران هیچ تناسبی ندارند.
*  قطار انقلاب و مسیر پیش رو

در 40 سالگی انقلاب و اکنون که این نهال یادگار امام راحل ) ره( ، درخت تناور 
و سربلندی شده است، نباید بر طبل اختلافات کوبید و دشمن را شاد کرد. دشمن به 
ناامیدی و اختلاف میان گروه و جناح های داخلی چشم طمع دوخته اند تا بلکه از این 
طریق بتوانند به سد نفوذناپذیر جمهوری اسلامی ایران رخنه کند؛ اما راه این نفوذ را 
چگونه می توان بست؟ جعفرزاده ایمن آبادی در این ارتباط می گوید: رسانه ها باید برای 
مقابله با چنین اقداماتی اطلاع رسانی کنند و شجاعانه در این باره بنویسند. این رسانه ها 
باید در بزنگاه های حساس در مورد چنین اقداماتی شفاف سازی کنند. وی افزود مردم 
از این رفتار ناراحتند و نباید چهره های برجسته و توانمند با برچسب های مختلف و با 

بهانه های کودکانه از مسیر کمک به پیشبرد اهداف انقلابی اسلامی ایران حذف شوند.

نگاه منفی کرباسچی به شورای عالی اصلاح طلبان: 

جز هماهنگی های انتخاباتی 
چیزی از آن بیرون نمی آید

سیاست گذاری  عالی  است شورای  معتقد  سازندگی  کارگزاران  دبیرکل حزب 
اصلاح طلبان به جایی نمی رسد.

با وجود همه انتقاداتی که به عملکرد محمدرضا عارف، رئیس فراکسیون امید مجلس 
شورای اسلامی وجود دارد، او مجدداً برای سومین سال پیاپی به عنوان رئیس شورای 
عالی اصلاح طلبان انتخاب شد. غلامحسین کرباسچی، دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی 
درباره انتقادات به عملکرد عارف در این شورا می گوید: من ترجیح می دهم نسبت به 
اشخاص اظهار نظری نکنم. اما معلوم نیست اگر نقد هم شود، عملکرد او خوب شود. به 

نظرم خیلی فایده ای ندارد.
کرباسچی همچنین می گوید: مجموعه شورای عالی اصلاح طلبان به جایی نمی رسد. 
از این شورا باید برای هماهنگی های انتخاباتی استفاده شود، چیز دیگری از آن بیرون 
نمی آید.پیش از این نیز علی تاجرنیا، فعال سیاسی اصلاح طلب بیان کرده بود که عارف به 
رغم توانمندی و سوابق جدی، چندان تجربه تشکیلاتی و سیاسی ندارد.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب همچنین گفته بود باید فرآیندهایی را شکل بدهیم که احزاب و روحیه 
تحزب گرایی تقویت شوند. از این رو، من با بخشی از انتقادات آن ها درباره اینکه باید در 
شورای عالی سیاستگذاری شخصیت های حقوقی حضور داشته باشند، موافق هستم.به 
اعتقاد او اگر در شورای عالی، شخصیت های حقیقی قابل و تأثیرگذار هستند به جز آقای 
خاتمی، آن ها نیز باید وارد یک حزب شوند. نمی شود که حزب سیاسی وجود داشته باشد 
و آقای دیگری نیز که به آن حزب نزدیک است، به صورت حقیقی وارد شورای عالی شود. 
نمی شود که ما بخواهیم کار سیاسی کنیم و رهبری یک شورای عالی سیاست گذاری را 
برعهده بگیریم اما بگوییم حزب خوب نیست و بنیاد تشکیل بدهیم. این موضوع، با روحیه 

کار سیاسی و تشکیلاتی در تعارض است.

نکتـه

خبــر

پرونده های فساد اقتصادی که زندگی میلیون ها تَن از مردم 
را به صورت مستقیم و غیرمستقیم تحت تاثیر قرار داده است، کم 
نیستند و مجازات های اعدام تا حبس های طولانی هم نتوانسته 

مهر پایانی بر این گونه پرونده ها بزند.
اسلامی،  انقلاب  پیروزی  از  پس  نخست  های  سال  در 
سوءاستفاده های اقتصادی عده ای از سرمایه داران را با حکم 
اعدام، مصادره اموال، خانه و کارخانه روبرو کرد. تب و تاب انقلاب 
و مبارزه با سرمایه داری به شعار نخست جامعه تبدیل شده بود؛ 
هنگامه ای که به نظر می آمد بسیاری از مستضعفان و فرودستان 
در این اندیشه بودند که سایه سنگین سرمایه داری از زندگی 
آنها رخت خواهد بست و دیگر شاهد این حجم از تضاد طبقاتی 

نخواهند بود و در فکر بدبین ترین آنها هم خطور نمی کرد.
* بنیاد نبوت 

انقلاب اسلامی به پیروزی رسیده بود، سایه جنگ بر سر کشور 
سنگینی می کرد، زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده بود و افکار 
عمومی هیچ توجهی به پرونده های ریز اقتصادی نداشت که البته 
به نظر نمی آید چندان زیاد هم بوده باشند، اما هنوز آتش تفنگ 
های جنگ خاموش نشده بود که سرمایه داری چهره خود را عیان 
کرد و مردم ایران شاهد پرونده فساد اقتصادی شدند؛ فسادهایی 
که روز به روز با ارقام بیشتر بزرگتر می شدند که یکی از نمونه 
های نخست آن »بنیاد نبوت« بود که طعم تلخ فساد اقتصادی را 
تجربه کرد. نیمه دوم 1366 خورشیدی، »محمد جواد ایروانی« 
وزیر امور اقتصاد و دارایی در گفت وگو با اصحاب رسانه از تخلفات 
و کلاهبرداری بنیاد نبوت پرده برداری کرد. فردای آن روز پس از 
اینکه رسانه ها به صورت گسترده به پوشش این خبر پرداختند و 
علت آن را عدم پرداخت مالیات به دولت در پوشش فعالیت های 
عام المنفعه عنوان کردند، مسوولان این بنیاد بازداشت شدند، 
بنیادی که »میرحسین موسوی« نخست وزیر وقت در حاشیه 
جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران به ابعاد تازه ای درباره 
آن اشاره کرد و گفت: »فعالیت بنیاد نبوت تنها جنبه اقتصادی 
نداشته است و شواهدی موجود است که این بنیاد با انگیزه های 
سیاسی برای دسترسی به قدرت نیز در تلاش بوده است که با 
برخورد قاطع وزارت اقتصاد و دارایی و قوه قضاییه جلوی آن 
موسوی«  »سیدعلی  دادگاه  جلسه  هرصورت  شد«.به  گرفته  
معروف به قمی سرپرست بنیاد نبوت از 1367 خورشیدی شروع 
شد تا در 25 آبان همان سال نوزدهمین و آخرین جلسه دادگاه، 
آرای صادره را اعلام کند، رایی که به موجب آن موسوی قمی 
 مصداق بارز ماده 88 قانون تعزیرات دانسته و مفسد شناخته 
و حکم آن اعدام اعلام شد. متهمان دیگر هم به تحمل حبس 
تعزیری از 6 ماه تا 2 سال محکوم شدند اما این پایان ماجرای نبود 
زیرا رای صادره جهت تنفیذ حکم به شورای عالی قضایی ارسال 
شد اما طی 10 ماه رسیدگی، سرانجام موسوی قمی  به تحمل 2 
سال حبس تعزیری محکوم شد. به هر حال هر چند حکم این 
پرونده اجرا نشد اما این پرونده را می توان آغازی به محاکمه های 
اقتصادی مطرح دانست که اگرچه در روزهای نخست غیرقابل باور 
بودند اما امروزه بخشی از زندگی روزمره شهروندان شده و اینگونه 

پرونده ها را امری عادی می پندارند.
* اعدام مدیران شرکت سحر و الیکا

پس از پرونده بنیاد نبوت، شرکت های مضاربه ای مانند قارچ 
سر درآوردند که معروف ترین آنها »شرکت مضاربه ای سحر و 
الیکا« بود؛ شرکت وارد کننده بزرگ پارچه که با استفاده از ضعف 
بانک ها اقدام به جذب سرمایه های مردمی کرد و آنچنان قدرتمند 
شد که کشتی های بزرگ با بار پارچه مدام از بنادر کشور ترخیص 
می شدند اما به یک باره این شرکت  به تقلب و فساد مالی در زمینه 
پرداخت سودهای کلان به پس اندازهای مردم محکوم شد و رای 
نهایی در مورد مدیران آن اعدام بود که حکم نیز اجرایی شد تا 

درس عبرتی برای دیگران شود.
هرچند صاحبان شرکت سحر و الیکا اعدام شدند اما صاحبان 
سرمایه های بر باد رفته پس از یک دهه انتظار و بی ارزش شدن 
کامل اندوخته های خود، به طور قسطی سپرده ها را از محل 

فروش دارایی های شرکت دریافت کردند.
* شوک بزرگ با اختلاس 123 میلیاردی

با شروع دهه 70 خورشیدی، سازندگی با تمام قدرت در 
کشور در حال اجرا شدن بود اما اختلاس 123میلیاردی در 
بانک صادرات به یک بمب خبری تبدیل شد و افکار عمومی را به 
سمت خود جلب کرد زیرا در آن زمان اعلام چنین رقمی به عنوان 
اختلاس بی سابقه بود. پرونده ای که »مرتضی رفیقدوست« به 
همراه »فاضل خداداد« متهمان اصلی آن بودند؛ پرونده ای که 
خیلی زود در 1371خورشیدی مفتوح اعلام شد اما رای نهایی در 
1374 خورشیدی اعلام شد. دادگاهی که فاضل خداداد را مفسد 
فی الارض شناخت و به اعدام محکوم کرد و مرتضی رفیق دوست 
متهم دیگر پرونده به حبس ابد محکوم شد تا سرانجام در 1382 

خورشیدی مشمول عفو قرار گرفت و آزاد شد.
* جزایری جوان 

»شهرام جزایری عرب« تاجر و فعال اقتصادی ایرانی 29 ساله، 
در 1381خورشیدی در جریان یکی از پرونده های جنجالی و 
بزرگ اقتصادی بازداشت شد، جوانی که رفت و آمدهای زیادی 
به مجلس شورای اسلامی داشت و رشوه های زیادی به این و آن 
داده بود به جرم تبانی در معاملات دولتی، اغوای مسوولان بانک ها، 
تسهیل و دریافت ارز، عدم به کارگیری تسهیلات در امر صادرات و 
واردات و ایجاد رکود در امر صادرات واردات، تهیه پیمان نامه های 
غیرقانونی و اخذ مقادیر قابل توجه، به 11سال حبس تعزیری، 
رد مبلغ 48 میلیون  و600 هزارو185دلار به بانک ملی ایران و 
صندوق ضمانت صادرات، پرداخت جزای نقدی معادل 2 برابر 
مبلغ فوق الذکر )97میلیون و200هزارو370دلار( به صندوق و 

محرومیت از فعالیت بازرگانی در بخش صادرات و واردات و نیز 
محرومیت از اخذ هرگونه تسهیلات بانکی اعم از ریالی و ارزی به 
مدت 10سال محکوم شد.اما این پایان راه جزایری نبود و در اوایل 
اسفند 1385 خورشیدی در جریان انتقال از زندان برای معرفی 
برخی اموالش، فرار کرد اما سه روز پیش از آغاز 1386 خورشیدی 
در عمان دستگیر شد تا حکم زندانش را 2 سال افزایش داده باشد. 
در نهایت شهرام جزایری که توانسته بود از اتهام اخلال در 
نظام اقتصادی کشور تبرئه شود، صبح جمعه 11 مهر 1394 
خورشیدی پس از گذراندن 13 سال حبس در 43 سالگی از 
زندان آزاد شد و بار دیگر فعالیت اقتصادی خود را از سر گرفت 
و سعی کرد حضور فعالی در رسانه ها داشته باشد اما به نظر می 
آمد که جزایری همچنان خبرساز خواهد بود زیرا بار دیگر در 6 
مرداد 1397 خورشیدی در حین خروج غیرقانونی از خاک ایران 
در مرز بازرگان توسط نیروهای گمرک شناسایی و بازداشت شد 

تا همچنان سوژه بسیاری از خبرگزاری ها باشد.
* حلقه فاطمی یا بیمه ایران

اواخر دهه 80 خورشیدی پرونده »حلقه فاطمی یا بیمه ایران« 
بر سرزبان ها افتاد، پرونده ای که پای اشخاصی از »دولت مهرورزی« 
را به میان کشید، دولتی که به ادعای خودشان آمده بود تا صدای 
مظلومان و مستضعفان باشند اما عده ای را چنان به ثروت و مقام 
رساند که داد مستضعفان را درآورد. به هرترتیب پرونده بیمه ایران 
مستقیماً پای یکی از نزدیک ترین یاران و کلیدی ترین اعضای 
کابینه دولت را میان آورد. »محمدرضا رحیمی« که آن روزها در 
جایگاه معاون اولی قرار گرفته بود از طرف برخی نمایندگان متهم 
به دخالت در پرونده فساد مالی خیابان فاطمی شد. پرونده ای که 
'الیاس نادران' نماینده اصولگرای مجلس به جِد دنبال آن را گرفت 
و و اعلام کرد: »اسامی آنها باید مانند سایر متهمان که سه سال در 
زندان هستند به صراحت ذکر شود« اما این پایان ماجرا نبود و نادران 
در فروردین 1389 خورشیدی صراحت بیشتری از خود نشان داد 
و با متهم کردن مستقیم »محمدرضا رحیمی« به فساد مالی بیان 
کرد او »رییس حلقه خیابان فاطمی است و در مورد منابع فاسد و 
توزیع آنها تصمیم گیری می کرده است.« »حلقه فاطمی« همزمان 
با انتشار اخبار مربوط به فساد در »بیمه ایران« سر زبان ها افتاد. 
نادران همان زمان به مسوولان هشدار داد که »تقریباً تمام اعضای 
این حلقه به جز آقای رحیمی دستگیر شده اند و نباید کسی به 
 دلیل مسوولیت اجرایی مستثنا شود«. »غلامحسین محسنی اژه ای« 
سخنگوی قوه  قضاییه در آذر 1389 خورشیدی اعلام کرد: »اتهام 
فساد مالی متوجه آقای رحیمی، معاون اول رییس دولت است و 
او پس از بررسی های قضایی و دریافت سخنان سایر متهمان، به 
دستگاه قضایی احضار خواهد شد« اما »احمد توکلی« هم به کمک 
نادران آمد و بر متهم بودن معاون رییس  جمهوری در پرونده بیمه 
تاکید کرد و به انتقاد شدید از مسوولانی پرداخت که به گفته او 
»جلو رسیدگی به این پرونده« را می گیرند. اگر چه رحیمی نیز 
به شکایت از نمایندگان مجلس پرداخت و رییس دولت نیز از او 
پشتیبانی کرد اما رسیدگی به پرونده اختلاس از شرکت »بیمه 
ایران« از خرداد 1391خورشیدی در شعبه 76 دادگاه کیفری 
استان تهران آغاز شد و سرانجام هیات قضایی این شعبه او را به 15 
سال حبس و جزای نقدی محکوم کرد که این حکم با اعتراض وی 
دیوان عالی کشور رفت که دیوان ضمن تأیید محکومیت او، مجازات 
حبس وی را به پنج سال و 91 روز کاهش داد و مجازات نقدی وی 

را عیناً تأیید کرد. 
* اعدام؛ پایان راه مه آفرید امیرخسروی

یکی از بزرگترین فسادهای مالی ایران در اوایل دهه 90 
خورشیدی اتفاق افتاد، رقمی که تاکنون کسی خواب آن را نیز 
ندیده بود، یعنی سه هزار میلیارد تومان. متهم اصلی این پرونده 
»مه آفرید امیرخسروی« با نام مستعار امیرمنصور آریا مدیرعامل 
رییس  و  آریا«  امیرمنصور  سرمایه گذاری  توسعه  »شرکت 
هیأت مدیره باشگاه ورزشی داماش ایرانیان بود، فردی که گفته می 
شود دانشجوی اخراجی دانشگاه آزاد اسلامی واحد زنجان بوده و 
حتی نتوانسته تحصیل خود را به پایان برساند در یک فرصت 
کم چنان ثروتی اندوخته کرد که نامش را با بزرگترین اختلاس 
در تاریخ ایران پیوند زد.اما مه آفرید امیرخسروی به تنهایی این 
اختلاس را یدک نکشید و پای »محمودرضا خاوری« مدیرعامل 
وقت بانک ملی و هفت بانک دیگر به آن باز شد. به این ترتیب که 
در شهریور 1390 خورشیدی رسانه ها به نقل از برخی مسوولان، 

از کشف فسادی بزرگ در 2 بانک  خبر دادند که بر اساس آن 
»مه آفرید امیرخسروی« توانسته بود مبلغ سه هزار میلیاردتومان از 
شبکه  بانکی ایران اختلاس کند و هرچه پیگیری پرونده جلو تر 
رفت، اسامی و نام های بیشتری به پرونده اضافه شد.انتشار دهنده 
این خبر »محمد جهرمی« مدیر عامل وقت بانک صادرات بود 
و اختلاسی که از آن صحبت می شد از بانک صادرات شعبه 
اهواز صورت گرفته بود. در پی تشکیل پرونده قضایی در این باره 
جمعاً 15 جلسه دادگاه تشکیل شد که جلسه های نخستین با 
حضور تمام متهمان پرونده و وکلای آنها تشکیل شد اما به تدریج 
محاکمه ها به صورت فردی یا چنده نفره ادامه یافت تا اینکه رای 
نهایی صادر شد و دادگاه پس از 15 جلسه در نهایت چهار تَن از 
متهمان را به اعدام، 2 تَن را به حبس ابد و بقیه متهمان را نیز به 
حبس از یک تا 20سال محکوم کرد و در مورد 2 تَن دیگر نیز 
حکم برائت صادر شد.پرونده در پی اعتراض متهمان و وکلای آنها 
به شعبه 13 دیوان عالی کشور ارجاع شد و شعبه دیوان احکام 
اعدام هر چهار تَن را تایید کرد. البته بعد از رای دیوان عالی کشور 
تعداد زیادی از محکومان تقاضای اعاده دادرسی کردند که مورد 
موافقت قرار گرفت و درباره اغلب آنها حکم برائت صادر شد اما 
احکام اعدام چهار فردی که پیشتر صادر شده بود، تغییر نکرد و 
مه آفرید امیرخسروی در سوم خرداد 1393خورشیدی اعدام شد 

و خاوری به کانادا گریخت.
* زندگی زنجانی در هاله ای از ابهام

اگر همه این پرونده ها را یک طرف قرار دهیم پرونده فساد 
بزرگ نفتی سنگینی بیشتری دارد؛ پرونده ای که نام »بابک 
زنجانی« را مطرح کرد؛ نامی که در اواخر دولت دهم به عنوان جوان 
میلیاردری که ساعت 100 میلیون تومانی دست می کرد، شرکت 
هواپیمایی داشت و با مهمانداران آن عکس یادگاری می انداخت، 
در ساخت چند پروژه سینمایی مشارکت داشت، مصاحبه می  
کرد، دست  و دلبازی هایش را به رخ می  کشید ، بر سر زبان ها 
افتاد و خیلی زود معروف شد.روی کار آمدن دولت یازدهم کافی 
بود تا پشت پرده هایی از این جوان دست و دل باز فاش شود؛ 
هنگامی که »بیژن نامدار زنگنه« به عنوان وزیر نفت خیلی صریح 
درباره فساد بزرگ نفتی در دولت قبل سخن گفت. در نهایت 
زنجانی در تاریخ 9 دی 1392 خورشیدی توسط دادستانی کل 
کشور بازداشت شد. براساس اظهارهای زنگنه، نمایندگان مجلس 
و کمیسیون اصل 90، اتهامات وی بدهی بیش از 2 و نیم میلیارد 
یورو به وزارت نفت و بانک مرکزی و همچنین جعل اسناد بانکی 
با پرداخت رشوه به بانک ملی تاجیکستان بود. نام وی همچنین 
در پرونده رضا ضراب، ایرانی دستگیرشده در ترکیه به اتهام قاچاق 
طلا مطرح شد.زنجانی مالک و رییس هیأت مدیره »هلدینگ 
سورینت« به سرمایه ای بالغ بر 25 هزار میلیارد تومان دست پیدا 
کرده بود و می گفت این رقم عجیب و غریب در این مدت تنها 
با »یاری خدا« به دست آورده و هیچ گونه دست های پشت  پرده 
یا سفارش های آقایان از بالا در کار نبوده است اما از این حجم از 
پول تنها بوی نفت به مشام می رسید.به هرترتیب بابک زنجانی 
در 1392خورشیدی بازداشت و در دادگاه به اعدام محکوم شد اما 
مسوولان همچنان منتظر بازپرداخت بدهی های زنجانی هستند 

زیرا اعدام او برای مردم پول نمی شود.
* پرونده های تو در توی مرتضوی 

»سعید مرتضوی بازداشت شد«، خبری که بسیار عجیب به 
نظر می آمد. قاضی که با ماجرای کهریزک طی سال های گذشته 
نام او بر سر زبان ها افتاده بود در دولت احمدی نژاد وجهه ای دیگر 
از خود به نمایش گذاشت و در زمره نزدیکان خاص و ویژه رییس 
جمهوری وقت قرار گرفت. مرتضوی در اواخر دوران احمدی نژاد 
به مدیرعاملی سازمان تامین اجتماعی منصوب شد که به رغم 
اعتراض ها و حتی استیضاح وزیر کار تا آخر در این سمت باقی 
ماند. و اما مرتضوی در چندماه حضورش در صدر سازمان تامین 
ابهامات و عملکرد اقتصادی پرسوالی روبرو شد.  با  اجتماعی 
ماجرای تحقیق و تفحص از دوران ریاست او در تامین اجتماعی 
که به گزارش 80 صفحه ای و 80 هزار سند مالی و اداری منتج 
شد حکایت از فساد و اختلاس و عدم شفافیت مالی این سازمان 
در دوران مرتضوی داشت که مهمترین بخش های این گزارش 
به ارتباط بحث انگیز و مشکوک سازمان تامین اجتماعی در 
دوران مرتضوی با بابک زنجانی مربوط می شود.به گزارش  ایرنا 
،مرتضوی همان فردی است که در دوران دولت اصلاحات ده ها 

نشریه را توقیف کرد، در 1277خورشیدی دادگاه مطبوعات را 
عملًا برای مدتی تعطیل کرد، با حکم یا دخالت او ده ها فعال 
سیاسی، دانشجویی و مطبوعاتی بازداشت شدند، نامش به عنوان 
یکی از افراد دخیل در پرونده فروش سؤالات کنکور از طرف تیم 
تحقیق و تفحص مجلس هفتم در 1387خورشیدی مطرح شد، 
در پرونده انتقال ده ها تَن به بازداشتگاه کهریزک و قتل سه تَن 
)محسن روح الامینی، محمد کامرانی و امیر جوادی فر( در این 
بازداشتگاه در جریان حوادث بعد از انتخابات 1388خورشیدی، به 
عنوان متهم ردیف اول، دادگاهی شد و به زندان و انفصال دائم از 

احراز شغل قضا محکوم شد.
* صندوق ذخیره فرهنگیان

فساد و تخلف اقتصادی در صندوق ذخیره فرهنگیان که در 
خصوص مبلغ آن ارقامی میان هشت تا 16 هزارمیلیارد عنوان می 
کنند یکی دیگر از فسادهایی بود که در سال های اخیر به وجود 
آمد. پدیده ای که »عباس جعفری  دولت آبادی« دادستان عمومی 
و انقلاب تهران در مهرماه 1395خورشیدی آن را نمونه ای از 
فساد اقتصادی اعلام کرد که در پشت پرده آن تخلفات و نقش 
برخی افراد و مسوولان نهفته است.در جریان این پرونده، چند نفر 
بازداشت شدند و یکی از متهمان اصلی این پرونده با حدود 500 
میلیارد تومان بدهی از کشور گریخت تا بار دیگر فرار خاوری را 

برای مردم تداعی کند.
* واگذاری املاک در شهرداری تهران

فسادی که این بار در شهرداری تهران رخنه کرده بود؛ ماجرایی 
که از آن با عنوان املاک نجومی یاد می کنند؛ یعنی واگذاری 
املاک به برخی افراد خاص با قیمت هایی به شدت پایین تر از 
قیمت واقعیِ آنها. موضوعی که نخستین بار توسط برخی اعضای 
شورای شهر تهران و از طریق یک سایت خبری افشا شد. مدتی 
بعد، مدیر این سایت با شکایت »محمدباقر قالیباف« و »مهدی 
چمران« شهردار و رییس وقت شورای شهر تهران، بازداشت شد 
تا اینکه سازمان بازرسی اصل موضوع را تأیید و اعلام کرد که 200 
آپارتمان، خانه ویلایی و زمین شهرداری تهران، در مجموع 2 هزار 
و 200 میلیارد تومان کمتر از قیمت اصلی فروخته شده است. 
سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد که در مجموع 45 نفر چنین 

املاکی دریافت کرده اند و باید قراردادهای آنها باید ابطال شود.
* سلطانی که اعدام شد 

ماجرای فسادهای اقتصادی نقطه پایانی ندارد و هر زمان به 
شکلی در می آید. این بار در قامت سکه هایی که قرار بود اوضاع 
اقتصادی کشور را متزلزل سازند ماجرا از این قرار بود که از زمستان 
سال گذشته با افزایش شدید قیمت سکه و ارز در بازار و پیش آمدن 
بحران ارزی قوه قضائیه و دولت تصمیم به برخورد جدی با دلالان 
بازار ارز و سکه گرفتند. در همین راستا اقدام های پلیسی و اطلاعاتی 
به شکل گسترده ای در بازار آغاز شد.در جریان همین اقدامات 
پلیسی »محمدرضا مظلومین« بازداشت شد تا آغاز فروپاشی یکی از 
مهمترین باند های دلالی ارز و سکه شود اما او با قرار وثیقه آزاد و از 
کشور گریخت.فعالیت های دلالان با آغاز 1397 خورشیدی متوقف 
نشد و قیمت ارز و سکه نیز روند صعودی به خود گرفت و بازار سکه 
نیز وضعیت آشفته ای داشت و قیمت سکه از سه میلیون تومان هم 
عبور کرد و به پنج میلیون تومان هم رسید تا اینکه در این آشفته 
بازار رییس پلیس تهران از دستگیری مردی با 2 تن سکه طلا در 
پایتخت خبر داد و او را »سلطان سکه« نامیدند؛ فردی که بنا به 
گفته پلیس تهران »نوچه های خود دستور داده بود در بازار تهران به 
راه افتاده و بدون توجه به قیمت روز سکه، تمام سکه های موجود را 
بخرند تا در روز های آینده خودش تعیین کننده نرخ سکه باشد«. 
هرچند بعد اعلام شد از او 2 تن سکه گرفته نشده، بلکه »این فرد 
و پسرش بیش از 2 تن خرید و فروش کرده اند«.ماجرا به همین 
جا نیز ختم نشد تا اینکه در اواخر تیرماه محسنی اژه ای در نشست 
خبری هویت سلطان سکه را افشا کرد و گفت: »او وحید مظلومین 
است که به همراه پسرش محمدرضا مظلومین در بازار ارز و سکه 
فعالیت داشته است«.البته سلطان سکه به تنهایی دستگیر نشده و 
در ادامه این پرونده تعدادی دیگری نیز پای میز محاکمه رفتند. یکی 
از این افراد »اسماعیل قاسمی« معروف به محمد سالم بود، دلالی 
که هم در بازار ارز و هم در بازار سکه فعالیت می کرد و با وحید 
مظلومین همکاری تنگاتگی داشت.سرانجام این 2 تَن به جرم افساد 
فی الارض از طریق تشکیل شبکه فساد، اخلال در نظام اقتصادی 
و ارزی و پولی کشور با انجام معامله های غیرقانونی و غیرمجاز و 
قاچاق عمده و کلان ارز و سکه محکوم به اعدام شدند و بنا به اعلام 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران این حکم سحرگاه چهارشنبه 23 

آبان 1397 خورشیدی اجرا شد.
* فرجام سخن

درکنار تمام این پرونده های مشهور، فسادهای ریز و درشت 
دیگری در سال های اخیر مطرح شده که افکار عمومی را متوجه 
خود کرده است و این پایان راه چنین فسادهایی نیست، اما 
نباید فراموش کرد که مرز میان سیاست و اقتصاد بسیار باریک 
و مبهم است زیرا معادله های سیاسی در مفاسد اقتصادی که 
روی داشته های اقتصادی یک ملت اثرمی گذارد، سایه انداخته 
است؛ فسادهایی که با سوء استفاده از خلأهای موجود در شاکله 
نهادهای نظارتی و اجرایی بزرگترین اختلاس های کشور را 
رقم می زنند و به صورت متوسط در هر دهه و همزمان با رشد 
لجام گسیخته نقدینگی به وجود می آیند. از دیدگاه کارشناسان 
شفافیت اطلاعاتی و ایفای نقش واقعی رسانه ها می توانند به 
محدود کردن فساد در کشور کمک کنند. البته تردیدی نیست 
که در تمام دنیا، فساد مالی وجود دارد اما نحوه برخورد با این 
پدیده بسیار مهم و حیاتی است به نحوی که عکس العمل دولت 
و حساسیت جامعه و رسانه ها به عنوان رکن چهارم دمکراسی می 

تواند باعث کاهش چنین فسادهایی شود.

بازخوانی پرونده های مفاسد اقتصادی

پرونده هایی که با اعدام هم بسته نمی شوند

یـک تئوریسـین اصلاح طلب در پاسـخ به این پرسـش که 
آیـا ممکن اسـت حامیان جریـان اصلاحات این جریـان را تنها 
بگذارند، دسـت از حمایت بکشند و حتی به جریانی مرسوم به 
برانـدازی بپیوندنـد؛ پیش بینی کرد که ریزش جدی از سـمت 
حامیان اصولگرایان به سـمت جریـان اصلاحات صورت خواهد 
گرفـت؛ امـا براندازهـا بـه چنددلیل از جملـه عدم وحـدت در 
فرماندهی،تعـارض راهبردها و وابسـتگی بـه پول های کثیف و 
وابسـتگی به برخی کشـورهای منطقه شانسی برای پیش رفت 
ندارند.سـعید حجاریـان در گفـت و گویـی به سـوالات ایسـنا، 

داد: پاسخ 
* اگـر همیـن امـروز بـه سـال ۹2 بازگردیـم، آیـا 
انتخـاب دیگـری جـز آنچه که تـا الان صـورت گرفته 

اسـت، پیـش روی اصلاح طلبـان نیسـت؟
اصلاح طلبـان سـال 92 در مخمصـه گرفتـار شـده بودند. 
از یـک سـو، رد صلاحیـت کاندیـدای واقعی شـان از پیـش 
مشـخص بـود، از سـوی دیگر، آقای هاشـمی کـه رأی بالایی 
داشـت و گزینـه مناسـبی بـه حسـاب می آمـد، رد صلاحیت 
شـد! لـذا فرصـت بسـیار کمـی بـرای تصمیم گیـری وجـود 
داشـت.تنها گزینـه ما، آقـای روحانی بود. با سـابقه ای که از او 
سـراغ داشـتیم، احتمـال می دادیـم با عـادی کـردن فضا چه 
در داخل و چه در سـطح جهانی اوضاع را از وضعیت بلبشـوی 
مابعـد معجـزه نجات دهـد و نوعی اعتدال را برقـرار کند تا در 
پرتـو آن، قـدری آلام مـردم کـم شـود و فضایی بـرای تنفس 
گشـوده شـود.آقای عارف هم در مقایسـه با آقای روحانی این 
تـوان را نداشـت کـه سیاسـت خارجـی مـا را رو بـه راه کنـد 
زیـرا روحانـی از مدت هـا قبـل در زمینـه مذاکرات فعـال بود 
و تیـم داشـت و امیـد می رفـت بتوانـد سـر این مشـکل را به 

بالیـن نهد. لـذا تنها گزینـه اصلاح طلبان در آن سـال، جناب 
روحانـی بـود که انتخاب شـد.

* اگـر امـروز بخواهیـد راه دیگـری را بـه عنـوان 
جایگزین برای طی همان مسـیر پیشـنهاد بدهید، آن 

؟ چیست
قصـد اصلاح طلبـان ایـن بـود، با انتخـاب روحانی بـه مردم 
فرصتـی بـرای تنفـس داده شـود و سـیلی را کـه پیش بینـی 
می شـد بعد از هشـت سـال فعالیت دولت معجزه بر سـر مردم 
آوار شـود، کنتـرل کنـد. لـذا از شـعارهای اصلـی خـود یعنی 
پیگیری بی تنازل دموکراسـی، موقتاً دسـت کشیدند تا اوضاع 
بسـامان شـود.ما اگر می دانستیم از جانب نیروهای تمامت خواه 
ایـن همه سـنگ پیش پـای روحانی خواهـد افتاد و از آن سـو، 
دولت دسـت راسـتی مانند ترامپ بر سـر کار خواهد آمد، شاید 
بهتـر بود اساسـاً عطـای انتخابـات را به لقایش می بخشـیدیم 
و سرنوشـت اصلاحـات را بـه دولـت روحانی گـره نمی زدیم.نه 
اینکـه بخواهـم، تنزه طلبـی کنـم اما خـود دولـت روحانی هم 
اسـتعداد و ظرفیـت کافـی بـرای مقابلـه بـا معضـلات داخلی 
نداشـت . بنابرایـن مـا بـه لحـاظ اخلاقـی هم نمی توانسـتیم 

وظیفه ای در قبال وی داشـته باشـیم.
* بـا ایـده هـای مطـرح شـده در بـاب اصـلاح 
اصلاحـات و پوسـت انـدازی اصلاحـات تا چـه اندازه 

موافـق هسـتید؟
مـن قبـلًا در ایـن بـاره توضیـح داده ام که اصلاحـات به قفا 
بنگـرد و راه طـی شـده را یکبار مـرور و آن را نقد کند. ما حتما 
نیـاز داریم در سـه زمینه گفتمان، تشـکیلات و راهبرد دسـت 
بـه ابتکارهای جدید بزنیم و به  قول شـما پوسـت اندازی کنیم. 
البته معتقدم پس از انتخابات 88 پوسـت اصلاحات را کنده اند 

پـس، ابتـدا بایـد صبر کنیم تا پوسـت جدیـد در بیایـد و بعد 
پوسـت اندازی کنیم!

* آیـا واقعـا با گذشـت زمان بـه آنچه که مـردم در 
اعتراضـات دی مـاه مبنـی بـر "اصلاح طلب، اصولگرا 
دیگـه تمومـه ماجـرا" گفتنـد، خواهیـم رسـید؟ آیا 

ماجـرای جریـان اصلاحـات تمام اسـت؟
مـن بعیـد می دانـم، قاطبه مـردم اساسـاً با ایـن اصطلاحات 
آشـنا باشـند؛ چه برسـد بـه آنکـه هـر دو را نفی کننـد. بخش 
عظیمـی از مـردم، گرفتار مشـکلات معیشتی شـان هسـتند و 
شـعارهای مذکـور در مقطعـی از زمـان درمیان بخشـی از الیت 
های جامعه سـر داده شـد و توسـط رسـانه های مجازی بازتاب 
پیـدا کـرد. لـذا، ایـن کـه بگوییم مـردم از فلان دسـته یـا گروه 
به کلـی بریده انـد، کمـی اغراق آمیز اسـت؛ نوعی زدگـی به وجود 
آمـده و آنهـم به خاطر در هم آمیختگی نهاد دین و دولت اسـت.
* جریـان اصلاحـات در انتخابـات پیـش رو چگونه 

بود؟ خواهـد 
کامـلًا بـه رفتار صاحبان تصمیم بسـتگی دارد. باید ببینیم 
شـورای نگهبـان برای تأییـد کاندیداهـای چه می کنـد. البته 
در مـورد مجلـس،  به خاطـر دعواهـای طایفـه ای و چشـم  وهم 
 چشـمی میان بخش های مختلف شـهرهای کوچک مشارکت 
بـالای شـصت درصـد خواهیـم داشـت امـا بعیـد اسـت، در 

شـهرهای بـزرگ چنین اسـتقبالی صـورت گیرد.
و  اشـخاص  احـزاب،  امـروز  اختلافـات  ریشـه   *
در  اختلافـات  )ماجـرای  اصلاح طلـب  گروه هـای 
شـورایعالی، شـورای شـهر، شـهرداری و...( چیست؟

قیم پذیـر  چنـدان  اصول گرایـان  برخـلاف  اصلاح طلبـان 
نیسـتند و هـر کدام شـان، ایـده و عقیـده  مسـتقل دارنـد. این 

ایده هـا بعضـاً سـالم و بعضـاً با اغراض سیاسـی آمیخته اسـت 
و بخشـاً بـا آلودگی هایی همـراه اسـت. در میان جناح راسـت، 
گوش شـنوا از بالادستشـان بیشـتر اسـت ، مانند شـورای دوم 
تـا چهـارم کـه می دیدیم بـرون خمـوش و درون پر غوغـا بود. 
امـا برعکـس، اصلاح طلبان آنچـه را دارنـد، روی دایره می ریزند 
و بـه همیـن دلیـل، گـزک بـه جنـاح رقیـب می دهند تـا این 
اختلافات را آگراندیسـمان )بزرگ نمایی( کنند و اسـتفاده خود 
را ببرنـد. در کنار این موارد، مشـتی خنّاس هم با لطایف الحیل 
)حیله ورزی( سـعی در برهـم زدن آرامش دارنـد و از هر کاهی، 

کـوه می سـازند و البته، ابـزارش را هـم دارند.
* چـرا دولت به این صراحـت از جریان اصلاحطلبی 
گذشـت؟ تاثیر رفتار دولـت بر ناامید شـدن از جریان 

چیست؟ اصلاحات 
مـن پیش تـر گفتـه ام، پـروژه اصلی دولـت برجام بـود. در 
آن پـروژه دیپلماسـی نقـش اول را ایفـا می کـرد و فی الواقـع 
پـروژه ای الیتیسـتی )نخبه محـور( بود کـه، احتیاج بـه مردم 
نداشـت. لـذا، از ابتـدا دولـت خـود تدبیـر کـرده را نیـازی به 
اصلاحـات نبـود و بـه کار گرفتـن دو-سـه وزیـر اصلاح طلب 
در امـور خدماتـی بـرای کابینه کفایـت می کرد.دولت اساسـاً 
عقـدی بـا اصلاح طلبـان منعقد نکرد کـه بخواهـد از آن عبور 
کنـد. یعنـی در سـال 92، بـه قـدری فرصـت کـم بـود کـه 
اصلاح طلبـان بـا دولـت بـر سـر موضوعـات خاص بـه ائتلاف 
نپرداختنـد و از این گذشـته، روحانی برنامه ائتلافی نداشـت. 
منتهی شـعارهای روحانی بخشـاً برآورده کردن خواسـته های 
اصلاح طلبـان هـم بود که بـه هیچ یـک از آن ها وفـادار نماند 
و بـه همیـن خاطـر شـاید بتـوان گفـت، خـودش از خودش 

عبـور کرده اسـت.

سعید حجاریان پیش بینی کرد

ریزش جدی حامیان اصولگرایان به سمت اصلاحات 
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ـ به نقل از انَسَ ـ :از پيامبر خدا صلى الله عليه و آله 

سؤال شد : كدام مؤمن ، ايمانش كامل تر است؟ فرمود 

: »آن كه با خانواده اش ، خوش اخلاق تر باشد«
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تجمع حوزویان در حمایت مردم مظلوم یمن، روز یکشنبه با حضور طلاب، فضلا، 
استادان و شخصیت های برجسته حوزوی در مدرسه علمیه فیضیه قم برگزار شد.

در این همایش آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه، حجت الاسلام 
والمسلمین حسین ملکا رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم، نمایندگان بیوت مراجع 
عظام تقلید، اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و اعضای شورای عالی حوزه  های 
علمیه نیز حضور داشتند. شرکت کنندگان در این اجتماع بزرگ که دست نوشته هایی 
در محکومیت جنایت های رژیم آل سعود در یمن را در دست داشتند، نسبت به بی 

تفاوتی سازمان های به اصطلاح بین المللی و حقوق بشری، به نسل کشی و جنایات بی 
شمار کشورهای عربستان سعودی و امارات متحده عربی در این کشور اسلامی انتقاد 
کردند. همچنین پلاکاردهای مرگ بر آمریکا و مرگ بر اسراییل در مدرسه علمیه فیضه 
نصب شده بود. در این اجتماع بزرگ، طلاب و روحانیان شعارهایی از جمله الله اکبر، لا 
اله الا الله، هیهات منه الذله، مرگ بر آل سعود خبیث، مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسراییل، 
آمریکا عدوالله، اسراییل عدوالله، درود بر رزمندگان یمن، و انصار الله پیروز است آل سعود 

نابود است را سردادند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: از سوی دولت 
زیرساخت های بسیار خوبی برای سرمایه گذاری در استان ایجاد شده است، از این رو 
اطلاع رسانی مناسبی برای هدایت سرمایه گذاران در دستور کار مسئولان امر قرار بگیرد. 
مهرداد غضنفری روز یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در تالار 
امام رضا)ع( فرمانداری قم اظهار داشت: بخشی از مقدمات کار سرمایه گذاری شامل 
زیرساخت ها و هزینه ها در قم مهیا و فراهم شده است.وی افزود: از این رو اگر یک سرمایه 
گذار واقعی و با تجربه وجود داشته باشد، با درک صحیح از شرایط و فرصت ایجاد شده در 
استان، به لحاظ رفع موانع زمان بر و هزینه ساز، باید قم را به عنوان اولویت اصلی سرمایه 
گذاری خود انتخاب کند.وی هدایت و آگاه کردن سرمایه گذاران را از مهترین وظایف 
حوزه جذب و سرمایه گذاری استانداری دانست و گفت: باید این نکته که دولت ظرفیت 

های منحصر به فردی را برای سرمایه گذاری در قم ایجاد کرده به متقاضیان تفهیم شود.
معاون استاندار قم همچنین با اذعان به این که استقبال متقاضیان برای سرمایه گذاری در 
استان وضعیت خوبی دارد، افزود: این تقاضاها تا مرحله اجرایی شدن فاصله زیادی را باید 
طی کند و به همین علت اطلاع رسانی در این زمینه در دستور کار حوزه جذب سرمایه 
گذاری قرار بگیرد.غضنفری همچنین با قدردانی از تلاش بانک های استان برای رفع 
مشکلات تسهیلاتی واحدهای تولیدی، تصریح کرد: تذکرهایی که به بانک ها داده می 
شود، فقط برای بهتر شدن امور است و هدف، ایجاد ناراحتی برای مسئولان بانکی نیست، 
هر چند عملکرد بانک ها دارای شدت و ضعف است و برخی ضعیف و برخی دیگر نیز 
قوی عمل می کنند، ولی انتظار مسئولان ارشد استان از دست اندرکاران بانک ها رساندن 

سطح خدمات این مراکز به سطح بالایی از مطلوبیت می باشد.

در حمایت از مردم مظلوم یمن :

تجمع حوزویان قم برگزار شد

 معاون استاندار قم: 

هدایت سرمایه  گذاران به قم نیازمند اطلاع رسانی دقیق است

برکناری مدیران  ریشه دار! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

نامحـرمانه
هشدار به متقاضیان دریافت سبد کالا: فریب پیامک ها را نخورید 

 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هشدار داد: متقاضیان دریافت سبد کالا شماره و رمز دوم کارت 
خود را در اختیار سودجویانی که پیامک های فاقد اعتبار برای مردم ارسال می کنند، قرار ندهند.

به گزارش ایرنا، به دنبال آغاز طرح حمایت از اقشار کم درآمد جامعه که با تصویب هیات وزیران 
در حال اجراست، شاهد ارسال برخی پیامک ها به مردم هستیم.بر این اساس، مرکز اطلاع رسانی 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی امروز )یکشنبه( اعلام کرد: هرگونه اطلاع رسانی درباره این طرح 
تنها توسط این مرکز انجام خواهد شد، بنابراین شهروندان به پیامک های فاقد اعتبار پاسخ ندهند 
و شماره کارت و رمز دوم خود را در پاسخ به هیچ پیامکی اعلام نکنند.این مرکز تاکید کرده است: 
برخی سامانه های پیامکی اعلام شده از جمله شماره 5000499 هیچ ارتباطی به طرح حمایت 
دولت از اقشار کم درآمد ندارد.شهروندان هرگونه اطلاع رسانی را فقط از طریق این مرکز یا پیامک 

VEZART-REFAH دنبال کنند.
 

مولاوردی: پرونده دانشجویان ستاره دار بسته می شود 
دستار ویژه رییس جمهور در حقوق شهروندی از بسته شدن همیشگی پرونده دانشجویان 
ستاره دار در صورت تصویب الحاق یک تبصره به قانون سنجش و پذیرش در مجلس خبر داد.دکتر 
شهیندخت ملاوردی با بیان اینکه دانشجویانی که به هر دلیلی از ادامه تحصیل منع شده اند، امیدوار 
به بهبود وضعیت باشند،  گفت: رییس جمهور سال گذشته در همایش حقوق شهروندی به عنوان یک 
مطالبه مطرح کردند که ما نباید دانشجوی ستاره دار داشته باشیم و لایحه ای که اخیرا در قالب الحاق 
یک تبصره به قانون سنجش و پذیرش اضافه شد و منتظر تصویب آن در مجلس هستیم نیز قدم 
خوبی برای احقاق حقوق دانشجویانی است که به دلایلی ستاره دار و یا برای تحصیل با مانع مواجه 
شدند.دستار ویژه رییس جمهور در حقوق شهروندی در پایان با تاکید بر اینکه با تصویب لایحه فوق 
در مجلس پرونده دانشجوی ستاره دار بسته می شود و ما این نوع عناوین را برای دانشجویان نخواهیم 
داشت، خاطر نشان کرد: آماری از دانشجویان ستاره دار یا کسانی که با مشکل منع تحصیل مواجه 

شدند، نداریم و این موارد معمولا به صورت موردی مطرح و بررسی می شود.
 

متخلفان امسال 49 هزار میلیارد ریال جریمه شدند 
معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان تعزیرات حکومتی گفت: 49 هزار میلیارد ریال جزای نقدی 
برای متخلفان در احکام 49 هزار و 879 فقره پرونده در هفت ماه ابتدایی سال 97 صادر شد. مهدی 
صابری روز یکشنبه در حاشیه آیین معرفی مدیرکل تعزیرات حکومتی استان سمنان افزود: در شعبه 
های تعزیرات حکومتی کشور 40 هزار و 17 فقره پرونده در حوزه کالا و خدمات در هفت ماه امسال 
تشکیل شد که با محکومیت 17 هزار میلیارد ریالی متخلفان همراه بود. وی با اشاره به تشکیل پنج هزار و 
484 فقره پرونده در حوزه قاچاق کالا و ارز در تعزیرات حکومتی کشور، بیان کرد: در این پرونده ها حکم 
پرداخت 30 هزار میلیارد ریال جزای نقدی برای متخلفان این حوزه صادر شده است. معاون توسعه 
مدیریت و منابع سازمان تعزیرات حکومتی ادامه داد: در همین مدت، چهار هزار و 387 فقره پرونده در 
حوزه بهداشت و درمان تشکیل شد که با پرداخت 13 میلیارد ریال جزای نقدی همراه بود. صابری اظهار 
داشت: در بخش اجرای احکام 56 هزار و 72 فقره پرونده وارد شد و 2 هزار میلیارد ریال جریمه پرونده 

ها اجرای حکم شد و 461 میلیارد ریال محکومیت اعاده حق شاکی نیز اجرایی شد. 

اتصال بانک های خارجی به سامانه  جایگزین سوئیفت ایران 
 یک مقام آگاه در بانک مرکزی با اشاره به آغاز فرایند اتصال بانک های خارجی به سامانه پیام رسان 
مالی ایرانی، گفت: بانک مرکزی در حال ایجاد و استقرار بسترهای دیگر ارتباطات مالی در جهان 
است.یک مقام آگاه درخصوص راه اندازی سامانه  پیام رسان مالی جایگزین سوئیفت، اظهارداشت: 
موضوع در حال پیگیری است و در این زمینه با برخی کشورها در حال همکاری هستیم.وی افزود: 
بانک های خارجی در حال اتصال هستند و دانه دانه به این سامانه جایگزین متصل می شوند.این مقام 
مسئول با تایید اینکه همه بانک های ایرانی به این سامانه متصل شده اند، در پاسخ به این سوال که 
این سامانه در چارچوب سپام است، گفت: بله تقریبا در همان چارچوب است.وی تاکید کرد: البته 
بستر فقط سپام نیست و بانک مرکزی در حال ایجاد بسترهای جدید است و حتی با برخی بانک ها 

کانال های متفاوت دیگری راه اندازی می شود.
 

»طهرانچی« رئیس دانشگاه آزاد شد 
 دبیر شورایعالی انقلاب فرهنگی گفت: در جلسه کمیته تعیین روسای دانشگاه ها، روسای 13 
دانشگاه کشور از جمله رئیس دانشگاه آزاد انتخاب شدند. محمدرضا مخبر دزفولی ادامه داد: در ابتدای 
این جلسه که با دعوت از دکتر طهرانچی برگزار شد و ایشان از طرح ها و برنامه های خود برای جهش 
دانشگاه آزاد اسلامی در حوزه علم و فناوری گزارشی ارانه کرد.وی افزود: سپس سوالاتی توسط 
اعضای کمیته از ایشان مطرح شد و پس از پاسخگویی دکتر طهرانچی، با رای اعضای کمیته ایشان 

برای ریاست دانشگاه آزاد اسلامی انتخاب شد.

مسعود کرباسیان مدیرعامل شرکت ملی نفت شد 
 با انتصاب مسعود کرباسیان به عضویت هیات مدیره شرکت ملی نفت از سوی بیژن زنگنه، وی 
بزودی بعنوان مدیرعامل این شرکت معرفی می شود.عضویت در هیات مدیره شرکت ملی نفت، گام 
نخست برای انتخاب به عنوان مدیرعامل توسط اعضای هیات مدیره به شمار می رود.در حکم وزیر 
نفت آمده است: »براساس اختیارات تفویض شده به اینجانب از سوی مجمع عمومی شرکت ملی 
نفت ایران و با توجه به مجوز دریافتی، با عنایت به تعهد، تخصص و سوابق موفق، خدمات و تجارب 
جنابعالی به موجب این حکم به مدت چهار سال، به عنوان عضو اصلی هیات مدیره شرکت ملی نفت 
ایران منصوب می شوید.«پیش از این علی کاردر مدیرعامل شرکت ملی نفت بود که براساس قانون 

منع بکار گیری بازنشستگان از این منصب کناره گیری کرد.

محمد بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی شد 
 محمد بنا به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان منصوب شد.در حکم محمد بنا 
آمده است: نظر به سال ها سوابق و تجارب ارزشمند جنابعالی در عرصه مربیگری و با توجه به تأیید 
شورای فنی تیم های ملی به موجب این حکم بعنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان 
منصوب می شوید. امیدوارم با بهره گیری از نظرات تمامی پیشکسوتان، قهرمانان، مدال آوران و 
مربیان کشتی کشور، در پیشبرد امور مربوطه و اعتلای نام ورزش ملی کشور در میادین مهم پیش 

رو موفق و سربلند باشید.

اعلام میانگین »حقوق« فرهنگیان 
 معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش سقف و کف دریافتی فرهنگیان را 
اعلام و جزئیاتی از تسهیلات بانکی به آنها را ارائه کرد.علی الهیار ترکمن درباره سقف و کف دریافتی 
فرهنگیان اظهار کرد: حقوق معلمان بر اساس سابقه، مدرک و منطقه جغرافیایی تعیین می شود زیرا 
تابع قانون مدیریت خدمات هستند.وی افزود: دریافتی فرهنگیان از دو میلیون و 100 هزار تومان تا 
پنج میلیون است؛ البته تعداد آنها که دریافتی بالا دارند، کم است؛ ولی میانگین دریافتی فرهنگیان 

حدود دو میلیون و 700 هزار تومان است.

علی ضیا: صداخفه کن نیستم! 
 علی ضیا درباره سرنوشت مبلغ جمع شده برای افشین ولیخانی، گفت: گزینه ای زیادی روز میز 
دادستانی وجود دارد. اینکه ممکن است این پول ها به حساب مردم بازگردانده شود یا به کودکان 
سرطانی اختصاص پیدا کند، ولی در هر صورت بخشی از این پول به این پدر خواهد رسید.ضیا در 
پایان سخنان خود با بیان این که من منت دار اعتماد مردم هستم، اظهار کرد: در برنامه تلویزیونی 
به ویژه زنده مهمان برنامه می تواند هر اظهار نظری را انجام دهد و من هم موافق یا مخالف، جلوی 

اظهارنظرهای او را نمی گیرم. من مجری هستم و صداخفه کن نیستم.

مدیر کل نهاد کتابخانه های عمومی استان قم  خبرداد

وجود ۷۰۰ هزار کتاب در کتابخانه های قم
مدیر کل نهاد کتابخانه های عمومی استان قم از وجود 700 هزار 
کتاب در کتابخانه های قم خبر داد و گفت: 30 هزار نفر عضو فعال این 

کتابخانه ها هستند .
حجت الاسلام عطا الله جباری ظهر یکشنبه در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که در محل سالن اجتماعات کتابخانه های عمومی استان قم همزمان 
با هفته کتاب و کتابخوانی برگزار شد، ضمن بیان وضعیت کتاب و کتابخوانی 
در این استان از عضویت 30 هزار عضو فعال در کتابخانه های عمومی استان 
قم خبر داد و گفت: با توجه به ظرفیت فرهنگی و معنوی شهر قم وضعیت 
کتاب و کتابخوانی این استان مطلوب نیست ولی با رصد و پایش آمار نرم 
افزاری امانت کتاب در کتابخانه های این استان می توان گفت آمار امانت رشد 
یافته است.وی افزود: طبق برنامه ریزی الویت برای بحث مطالعه باید از ریشه 
و حوزه کودک شروع شود و در این زمینه هم فعالیت های مناسبی در این 
نهاد شکل گرفته است هرچند شهر قم به شهر کتابخانه ها معروف است اما 
آمار کتابخانه های تخصصی از آمار کتابخانه های عمومی بیشتر است.مدیر 
کل کتابخانه های عمومی استان قم گفت: قم استان تولید کننده کتاب بریل 
برای نابینایان است و از سال 91 تاکنون توانسته با تولید 200 عنوان کتاب و 
14 هزار جلد برای مخاطبان نابینا کتاب با خط بریل در سراسر کشور ارسال 
کند هم چنین روزی 14 جلد کتاب با خط بریل در قم تولید می شود در 
کتابخانه های عمومی 60 بخش به مخاطبان و اعضای نابینا اختصاص یافته 
است.وی بیان کرد: در هفته کتاب قرار است از 9 جلد کتاب اختصاصی 
نابینایان رونمایی شود علاوه بر آن کتاب گویا در کتابخانه های عمومی این 

استان وجود دارد که برای نابینایان قابل استفاده است.
* وجود ۳۶ کتابخانه فعال در استان قم

حجت الاسلام جباری اظهار داشت: در مجموع در استان قم 36 
کتابخانه عمومی وجود دارد که 23 کتابخانه زیر نظر این نهاد و 13 کتابخانه 
به طور مشارکتی اداره می شود هم چنین 13 کتابخانه در شهر قم و 12 
کتابخانه عمومی در اطراف استان فعالیت دارند.وی افزود: در شهر قم 2 
کتابخانه در دست احداث وجود دارد که یکی از آن ها کتابخانه شهدای 
نوبهار که از مناطق کم برخوردار قم می باشد با 98 درصد پیشرفت فیزیکی 
قرار است تا پایان سال به بهره برداری برسد این کتابخانه با اعتبار سفر مقام 
معظم رهبری احداث شده است.مدیر کل کتابخانه های عمومی استان قم 
گفت: در خیابان امام خمینی)ره( هم یک کتابخانه با 70 درصد پیشرفت 
فیزیکی با همکاری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و نظارت ما در حال 
احداث است.وی بیان کرد: طبق تفاهم نامه بین استاندری قم و وزارت ارشاد 
باید در استان قم 5 کتابخانه در بازده زمانی 3 ساله احداث شود که در 

منطقه 4 و در چند روستا و سلفچگان به بهره برداری می رسد.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهرقم  مطرح کرد

پیش بینی هزار  میلیارد تومان برای 
تکمیل پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهرقم  با بیان اینکه قم به انقلابی 
در زمینه احداث پارکینگ نیاز دارد، گفت: برای احداث و تکمیل پارکینگ 
ضلع شرقی حرم مطهر به مساحت 13 هزار و 600 مترمربع اعتباری 1000 

میلیارد تومانی پیش بینی شده است. 
حسن طلایی ، با اشاره به مشکل کلی شهر قم در زمینه کمبود پارکینگ 
اظهار داشت: یکی از نقاط منفی و پر ضعف مجموعه مدیریت شهری قم 
کمبود و جانمایی پارکینگ است.وی حضور پرشور و مستمر زائران و 
گردشگران به شهر قم در مناسبت های مختلف را مورد توجه قرار داد و 
افزود: شهر قم در طول سال و به ویژه در مناسبت های ملی و مذهبی پذیرایی 
میلیون ها زائر و گردشگر است اما زیرساخت های لازم در زمینه وجود 
پارکینگ هنوز به حد کافی در قم شکل نگرفته است.عضو شورای شهر 
قم گفت: مشکل کمبود پارکینگ در هسته مرکزی شهر از نقاط دیگر شهر 
بیشتر احساس می شود، کمبود پارکینگ در هسته مرکزی شهر انبوهی 
از مشکلات اجتماعی و دشواری در تردد و حمل ونقل خودروها به ویژه در 
روزهای پایانی هفته را سبب می شود.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با 
تأکید بر سیاست مجموعه شهری قم بر احداث و تکمیل پارکینگ ضلع 
شرقی حرم مطهر عنوان کرد: متأسفانه علی رغم چندین سال از آغاز عملیات 
عمرانی این پروژه همچنان وضعیت این ظرفیت بزرگ و قابل توجه در زمینه 
حمل ونقل و ترافیک شهر قم به درستی ادانشده و نارسایی های متعددی 
در آن مشاهده می شود.طلایی آزادسازی پلاک های مجاور پارکینگ ضلع 
شرقی حرم مطهر را در مراحل پایانی کار دانست و بیان کرد: برای تکمیل و 
احداث این پارکینگ 13 هزار و 600 مربعی 56 پلاک مجاور باید آزادسازی 
شود.وی با بیان امکان و ظرفیت قانونی شهرداری برای اعمال ماده 9 برای 
تسریع در فعالیت های عمرانی پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر ادامه داد: 
برای آغاز عملیات عمرانی و تکمیل این پارکینگ بزرگ مجوزهای لازم برای 
اعمال ماده 9 گرفته شده است.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با بیان 
اینکه قم به انقلابی در زمینه احداث پارکینگ نیاز دارد، گفت: برای احداث 
و تکمیل پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر به مساحت 13 هزار و 600 

مترمربع اعتباری 1000 میلیارد تومانی پیش بینی شده است

آیت الله س حسینی بوشهری :

فعالیت های مسجد محوری مساجد قم 
الگوی مساجد کشور باشد 

امام جمعه قم با ابراز تمجید از فعالیت های مسجد محوری صورت 
گرفته شده در قم، گفت: فعالیت های مسجد محوری مساجد استان قم باید 

به عنوان یک الگوی تأثیرگذار و مؤثر به شهرهای دیگر سرایت کند. 
 آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری دیروز در جلسه اعضای مسجد 
محوری جامعه مدرسین که در سالن جلسات جامعه مدرسین برگزار شد، 
اظهار داشت: اصل و اساس فعالیت های مسجد محوری اقدامی شایسته و 
قابل توجه است.دبیر شورای عالی حوزه های علمیه افزود: اصل ساماندهی 
هسته مساجد استان امر کلیدی و قابل قبولی بوده که امید می رود نتایج 
مثبت زیادی از آن حاصل شود، قم جایگاه ویژه ای در سطح کشور و جهان  
داشته و نوعاً به این شهر به عنوان یک شهر الگو نگاه می شود بنابراین باید 
ساماندهی های لازم در ابعاد مختلف آن صورت بگیرد.عضو مجلس خبرگان 
رهبری با تأکید بر مثبت بودن فعالیت های مسجد محوری در استان گفت: 
فعالیت های فرهنگی هراندازه منسجم تر و همراه با آینده نگری و نگاه های 
ژرف باشد آثار و برکات فراوانی را در داخل و خارج از کشور به بار آورده و 
به عنوان یک الگوی موفق می تواند در تمام مناطق از آن استفاده کرد.عضو 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با ابراز تمجید از فعالیت های مسجد محوری 
در قم عنوان کرد: باید از تجربه های بزرگان حوزوی در تقویت فعالیت های 
مسجد محوری استفاده شود، مسئله و پروژه های مسجد محوری در قم 
توسط افرادی دنبال می شود که در دلسوزی و دغدغه مندی آن ها شکی 
نیست.امام جمعه قم خاطرنشان کرد: بزرگان جامعه مدرسین استان نسبت 
به تقویت فعالیت های مسجد محوری در استان و ساماندهی آن ها نظر کاملًا 

مساعد دارد .

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

اساسنامه فعالیت های مسجد محوری قم 
باید عملیاتی شود

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت : اساسنامه ای برای 
فعالیت های مسجد محوری در قم تدوین شده و ضروری است تا این 
فعالیت های ارزشمند و تأثیرگذار عملیاتی شده و نتیجه خود را درصحنه 
عمل نشان دهد.حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم در 
جلسه اعضای مسجدمحوری جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: 
باید از ظرفیت های ائمه جمعه قم برای تقویت فعالیت های مسجد محوری 
استفاده های بهتری شود، به روزرسانی محصولات فرهنگی برای تأثیرگذاری 

بهتر از نیازهای مهم مساجد استان در وضعیت کنونی است.
وی با تأکید بر ضرورت ساماندهی و همدلی اعضای مساجد استان گفت: 
در سطح برخی مساجد استان برخی مشکلات جزئی وجود داشته که باید 
برای رفع آن ها چاره اندیشی درستی شده و هیئتی برای ساماندهی بهتر 

فعالیت های مساجد تشکیل شود.

اخبــار

مرجع تقلید شیعیان گفت: مردم به 
امروز  اما  دارند،  توجه  علمیه  حوزه های 
حوزه باید از این اصل پاسداری کند و حوزه 
انقلابی باشد و انقلابی عمل کند، بنده با 
جناح بازی مخالفم و معتقدم حوزه بالاتر از 

جناح بازی است. 
آیت الله  حسین نوری همدانی در دیدار 
علمیه،  حوزه های  عالی  شورای  اعضای 
با بیان اینکه این شورا و مدیریت حوزه 
تاکنون شایستگی خود را به منصه ظهور 
و بروز رسانده است اظهار داشت: مدیریت 
حوزه و اعضای شورای عالی قدم در جای 
علمایی گذاشته اند که درگذشته حوزه های 
علمیه را هدایت می کردند و امروز به خوبی 
این نقش محقق شده است.وی تصریح 
کرد: کسانی که فکر می کنند در قم کاری 
اشتباه هستند، در حوزه  انجام نشده در 
علمیه قم فعالیت های چشم گیری ازجمله 
تألیف، تحقیق، تدریس و فعالیت های علمی 
از این قبیل بسیار اجرا شده است.مرجع 
تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه معتقدیم که 
حوزه های علمیه استمرار راه انبیا و اولیای 
الهی بوده و این مبلغان هستند که در 
تمامی عرصه ها حضور دارند، گفت: تربیت 
فقیه و مجتهد برای ما امری مهم بوده و 
معتقدیم در دنیا یک فقاهت وجود دارد 
که از سرچشمه وحی گرفته شده و آن هم 
فقاهت اهل بیت )ع( که سلسله مراتب به 
نبی مکرم اسلام )ص( برمی گردد.آیت الله 
نوری همدانی مطرح کرد: شورای عالی 

حوزه های علمیه باید با اساتید که با طلاب 
رابطه نزدیک داشته ارتباط برقرار کنند و با 

مشکلات طلاب از این طریق آشنا شوند.
وی تأکید کرد: بسیاری از مطالب نوشته 
و به قانون تبدیل شده اما اجرا شدن مهم 
است، شورای عالی حوزه های علمیه در 
اجراشدن قوانین و ارتباط با اساتید به سبب 
بیشتری  سعی  طلاب  مشکلات  درک 
داشته باشند.مرجع تقلید شیعیان با تأکید 
علمیه  حوزه  در  بررسی ها  و  نظارت  بر 
تصریح کرد: افرادی اندکی وجود داشته 
که در تدریس خود به ویژه در درس خارج 
توان علمی آن ها کم است، شورای عالی 
باید در این مسئله نظارت داشته باشد.

وی یادآور شد: گنجاندن درس تفسیر، 
نهج البلاغه و صحیفه سجادیه در دروس 
حوزه از ضروریات است، اینکه بگوییم افراد 
باسواد می شوند خود به عمق مسائل پی 

برده اشتباه است؛ بلکه علم اساتید سبب 
ایجاد  طلاب  در  نو  نگرشی  تا  می شود 
شود.استاد برجسته حوزه علمیه با اشاره 
حوزه های  در  اخلاق  دروس  به  ضرورت 
علمیه مطرح کرد: طلاب قدیم از کسانی 
که متخلق بوده استفاده و از آن ها بهره 
می بردند و آن ها نیز به  سختی در این 
یک  گاهی  می کردند،  پیدا  ورود  عرصه 
طلبه برای استفاده اخلاقی از یک نفر به 
او التماس می کرد.آیت الله نوری همدانی 
استعدادشناسی در حوزه  گفت: مسئله 
دارای اهمیت بالایی بوده و استعداد طلاب 
متفاوت است، درگذشته علما طلاب را 
همچون پدر می شناختند، آیت الله ملاعلی 
معصومی همدانی معروف به آیت الله آخوند 
همدانی )ره( خود به طلاب شهریه می داد 
و از همه احوال آنان باخبر بود.وی بیان 
تقویت  باید  کرد:حوزه های شهرستان ها 

شوند، چراکه حوزه های شهرستان ها پایه 
حوزه قم هستند و اگر طلبه ای ضعیف از 
حیث ادبیات به قم بیاید نمی تواند رشد 
در  عرب  ادبیات  و  باشد  داشته  خوبی 

تحصیل حوزه علمیه نقش مهمی دارد.
* حوزه نباید دولتی باشد

مرجع تقلید شیعیان اذعان کرد: استقلال 
در حوزه های علمیه بدین معنا نبوده که از 
نظام کناره گیری کنیم، بلکه حوزه نباید دولتی 
باشد، اما حفظ از معیارها و شاخص های نظام 
و انقلاب وظیفه ما بوده و هست.وی با اشاره 
به نقش حوزه های علمیه عنوان کرد: مردم 
به حوزه های علمیه توجه دارند، اما امروز 
حوزه باید از این اصل پاسداری کند و حوزه 
باید انقلابی باشد و انقلابی عمل کند، بنده با 
جناح بازی مخالفم و معتقدم حوزه بالاتر از 
جناح بازی است.استاد برجسته حوزه علمیه 
گفت: مردم داری و با مردم بودن وظیفه ما 
است، چراکه این مردم بوده که در راه انقلاب 
و به گفته حوزه و روحانیت جان داده و از 
کشور دفاع کردند و امروز نیز مردم از حوزه 
و روحانیت، پاسداری از نظام را انتظار دارند.

وی گفت: همچنین یکی دیگر از مسائلی 
که شورای عالی حوزه های بر عهده  دارند این 
است که مبانی فقهی امام خمینی )ره( را در 
دروس حوزه جای دهند. افتخار ما این است 
که شاگرد و سرباز حضرت ولی عصر )عج( 
هستیم و این انقلاب را انقلابی الهی می دانیم 
و ان شاء الله که این انقلاب مقدمه ای برای 

ظهور واقع شود.

آیت الله نوری همدانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

جایگاه حوزه  بالاتر از جناح بازی است 


